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Ref: CP 16/14 

V: 12/12/2014 

 

  Al Saló de la Reina Regent de la Casa de la Ciutat de Barcelona, el dia 

VINT-I-VUIT DE NOVEMBRE DE DOS MIL CATORZE, s'hi reuneix el Plenari 

del Consell Municipal, en sessió ordinària, sota la presidència de l’Im. Sr. Joan 

Puigdollers i Fargas, qui actua per delegació, segons Decret de l’Alcaldia de 13 de 

juliol de 2011, de l’Excm. Sr. Alcalde, Xavier Trias i Vidal de Llobatera. Hi 

concorren l’Excm. Sr. Alcalde, Xavier Trias i Vidal de Llobatera, els Ims. Srs. i les 

Imes. Sres. Tinents d'Alcalde, Joaquim Forn i Chiariello, Sònia Recasens i Alsina, 

Antoni Vives i Tomàs, Teresa M. Fandos i Payà i Jaume Ciurana i Llevadot, i els 

Ims. Srs. Regidors i les Imes. Sres. Regidores, Gerard Ardanuy i Mata, Mercè Homs 

i Molist, Francina Vila i Valls, Raimond Blasi i Navarro, Jordi Martí i Galbis, 

Eduard Freixedes i Plans, Irma Rognoni i Viader, Joan Trullén Thomàs, Gabriel 

Colomé i García, Assumpta Escarp i Gibert, Sara Jaurrieta i Guarner, Carmen Andrés 

i Añón, Immaculada Moraleda i Pérez, Guillem Espriu i Avendaño, David Escudé i 

Rodríguez, Ma. Pilar Díaz López, Montserrat Sánchez Yuste, Núria Carmona 

Cardoso, Alberto Fernández Díaz, Ángeles Esteller Ruedas, Xavier Mulleras Vinzia, 

Alberto Villagrasa Gil, Gloria Martín Vivas, Eduardo Bolaños Rodríguez, Óscar 

Ramírez Lara, Belén Pajares Ribas, Míriam Casanova Doménech, Ricard Josep 

Gomà i Carmona, Joaquim Mestre i Garrido, Janet Sanz Cid, Isabel Ribas i Seix, 

Jordi Portabella i Calvete i Joan Laporta i Estruch, assistits pel Secretari General, Sr. 

Jordi Cases i Pallarès, que certifica. 

 

  Excusa la seva assistència la Ima. Sra. Elsa Blasco i Riera. 

 

  Hi és present l'Interventor Municipal, Sr. Antonio Muñoz i Juncosa. 

 

  Constatada l'existència de quòrum legal, la Presidència obre la sessió a les 

deu hores. 

 

  Es dóna per llegida l'acta de la sessió anterior, celebrada el 31 d’octubre de 

2014, l'esborrany de la qual ha estat tramès a tots els membres del Consistori; i 

S'APROVA. 

 

 

 PART INFORMATIVA 

 

 a) Despatx d'ofici 

 

  En compliment de l'article 63.1 del Reglament Orgànic Municipal, ES 

COMUNIQUEN les resolucions següents: 

 

1.-  Decret de l’Alcaldia, de 31 d’octubre de 2014, que nomena la Ima. Sra. 

Sònia Recasens i Alsina representant de l’Ajuntament de Barcelona en la Junta 

General d’Accionistes de la Societat Barcelona Aparcaments Municipals, S.A. 

 

2.-  Decret de l’Alcaldia, de 31 d’octubre de 2014, que proposa a la Junta 

General de la societat Barcelona d’Aparcaments Municipals, SA, la designació com a 

representants d’aquest Ajuntament en el seu Consell d’Administració, les persones 
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següents: Im. Sr. Joaquim Forn i Chiariello, Sr. Constantí Serrallonga Tintoré, Sr. 

Ignasi Armengol Villà i Sr. Pablo Nuevo López. 

 

3.-  Decret de l’Alcaldia, de 6 de novembre de 2014 (S1/D/2014 3832), que 

nomena el Sr. Alfred Lacasa Tribo, funcionari amb habilitació de caràcter estatal, 

subescala de Secretaria, del cos de funcionaris d’Administració Local, subgrup A1, 

en el lloc Director/a 1, de la família general, codi 20.10.GE.40 del vigent Catàleg de 

llocs de treball, amb complement de destinació de nivell 30, adscrit a la Direcció de 

Serveis Jurídics de la Gerència de Recursos, per haver superat la convocatòria de 

provisió mitjançant lliure designació. 

 

4.-  Decret de l’Alcaldia, d’11 de novembre de 2014 (S1/D/2014 3875), que 

nomena com a presidenta del Comitè Executiu del Consell de Cultura de Barcelona 

la Sra. Montserrat Vendrell i Rius, en substitució del Sr. Antonio Monegal Brancós; 

renova com a membres de l’esmentat Comitè Executiu als senyors: Xavier Cordomí i 

Fernández, Daniel Giralt-Miracle Rodríguez i Antoni Casares Roca; i proposa el 

nomenament de la Sra. Elena Subira i Roca i el Sr. Miquel Cabal i Guarro com a 

nous membres del Consell Executiu. 

 

5.-  Decret de l’Alcaldia, de 12 de novembre de 2014 (S1/D/2014 3896), que 

nomena com a secretària del Consell Assessor d’Art Públic, la Sra. Montserrat 

Torras Virgili, conservadora d’escultura del Museu Frederic Marès, en substitució 

del Sr. Joaquim Vicente Ibáñez. 

 

 b) Mesures de govern 

 

Mg 1.-  Pla Director del SPEIS 2014-2025. 

 

  El Sr. FORN saluda en primer lloc el gerent de l’Àrea i al director del cos de 

bombers presents ambdós en aquesta sessió en què es presenta el Pla Director 2014-

2025 del Servei de Prevenció, Extinció d’Incendis i Salvament (SPEIS), fruit de la 

feina conjunta de tots els actors implicats. 

  Destaca com a principal objectiu del pla la planificació de la resposta que 

l’Ajuntament vol donar davant les possibles emergències, des d’ara i fins al 2025, 

que tindrà com a protagonista principal el Servei de Prevenció, Extinció d’Incendis i 

Salvament, que defineix com a servei central de l’Àrea de Prevenció i Seguretat. 
Posa de manifest que al llarg dels anys el servei ha evolucionat deixant enrere el vell 

concepte del bomber com a responsable d’apagar incendis, esdevenint un servei 

transversal, integral i professional. Així, bombers és ara una peça clau en els 

salvaments, situacions d’auxili, incidents tecnològics, fuites químiques o planificació 

d’esdeveniments, entre moltes altres contingències. En conseqüència, fa avinent la 

necessitat d’adaptar i adequar el servei als nous riscos que avui en dia es poden 

produir a la ciutat, gràcies també al fet de tenir més coneixement, més formació i 

millors tècniques i estratègies d’intervenció. 

  Observa que els canvis que es produeixen a la ciutat fan necessàries 

respostes noves; les transformacions urbanístiques, la creació de noves 

infraestructures de transport, la creació de grans àrees logístiques són elements que 

reflecteixen la vitalitat de la ciutat, alhora que també signifiquen nous escenaris de 

risc. Per aquest motiu, assenyala que el nou pla actualitza, estabilitza i estructura 

l’SPEIS per als nous reptes. 
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  Afirma que avui està plenament consolidat un model Barcelona quant a la 

gestió integral de l’SPEIS, que amb el nou pla director fa un pas més cap a 

l’excel·lència, amb un termini de vigència que ultrapassa els mandats polítics. Així 

doncs, indica que amb el pla es fixa un model que determina els recursos i el material 

mínim necessari per respondre a les emergències, sempre amb les màximes 

condicions d’eficiència i eficàcia per respondre a tot allò que espera la ciutadania del 

servei. 

  Precisa que el model Barcelona del servei inclou que una sortida completa 

ha de disposar, com a mínim, de dos tancs, una escala, una ambulància i un vehicle 

de comandament, i el pla recull el compromís que els parcs de bombers comptin amb 

aquests recursos. 

  Afegeix que, paral·lelament, s’aprofundeix en tot allò que fa referència a la 

prevenció, atès que no només s’ha d’estar preparat per reaccionar, sinó també per 

evitar que passin emergències o accidents. Considera que aquesta ha de ser una 

premissa bàsica del cos de bombers, per la qual cosa la direcció hi destina recursos 

materials i humans suficients. 

  Esmenta com a objectius principals del pla director, també, garantir la 

màxima eficiència dels serveis de l’Ajuntament de Barcelona, que suposa optimitzar 

la distribució dels recursos disponibles al territori; consolidar la gestió Integral 

d’emergències, estructurant i dimensionant l’organització de tots els elements del 

SPEIS –bombers, plans d’emergència, Centre de Gestió d’Emergències (CGE), 

comandament i coordinació i el 112–; definir la carrera interna del cos bombers; i 

assumir compromisos en diferents àmbits, entre els quals la carta de serveis, 

l’organització, el CGE, la formació i la regulació de la segona activitat. 

  Posa de manifest que el pla serà un instrument dinàmic que s’anirà adaptant 

a cada realitat, per la qual cosa aquest ajuntament crearà una comissió de seguiment, 

avaluació i aplicació del Pla Director a fi de garantir el compliment dels objectius i 

terminis previstos, avaluar les mesures implantades i fer-hi correccions si escau. 

  Finalment, agraeix a totes les persones, grups municipals i entitats la seva 

feina per fer possible aquest Pla Director, molt especialment als representants de la 

part social de Bombers, que fa extensiu a les persones que cada dia treballen perquè 

la ciutat estigui més ben preparada per donar resposta a qualsevol emergència o 

accident que pugi sobrevenir, arriscant la seva vida en moltes ocasions. 

 

  La Sra. DÍAZ agraeix al Primer Tinent d’Alcalde la presentació d’aquesta 

mesura de govern que posa les bases del compromís del cos de bombers amb la 

ciutadania; igualment, agraeix la feina de la part social i de l’àmbit tècnic de 

l’SPEIS. 

  Lamenta, però, que en el document no es faci cap referència al Pla Director 

2009-2011, i pregunta al Sr. Forn quin ha estat el full de ruta des del 2011 fins ara. 
En aquest sentit, posa de manifest que el pla que avui els presenten recull accions i 

mesures fonamentals d’aquell altre, entre les quals esmenta que es manté l’estructura 

de sis parcs tipus, més el de Vallvidrera en època estival, distribuïts per territoris i 

dimensionats en funció dels tipus de riscos a què està sotmesa la població d’un 

determinat territori a fi que el temps d’arribada sigui sempre inferior als deu minuts. 

Un altre dels aspectes que ja apareixia en el pla 2009-2011 és que es continua 

treballant conjuntament amb el cos de bombers de la Generalitat amb l’objectiu de 

compartir territori d’intervenció. Destaca la importància d’aquest fet, ja que la base 

de l’actuació d’ambdós cossos de bombers s’estableix en funció de les isòcrones i no 

pas de les divisions administratives dels municipis. 
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  Seguidament, fa palesa la preocupació del seu Grup quant a la plantilla de 

bombers que apareix el Pla Director, en què s’estima que per garantir la màxima 

eficàcia en tota la cartera de serveis calen 754 persones i, en el mateix document, es 

diu que la plantilla actual és de 650, mentre que segons l’anuari estadístic a finals de 

2013 la plantilla no arribava a les sis-centes, motiu pel qual demanen al Tinent 

d’Alcalde que ho aclareixi. 

  Dit això, es refereix a la segona activitat, un altre dels aspectes recollits en 

el pla, i en què es posa de manifest que Bombers de Barcelona iniciarà el procés de 

regulació de la segona activitat del personal operatiu de l’SPEIS en les diferents 

escales, que culminarà amb la publicació del futur reglament de segona activitat. 

Constata, en aquest sentit, la idoneïtat que en el nou reglament es reculli tota la 

normativa relativa al dret de les persones amb discapacitat, com ara la convenció de 

les Nacions Unides, el Reial Decret-Llei 1/2013, de 29 de novembre, que aprova el 

text refós de la llei general dels drets de les persones amb discapacitat i la seva 

inclusió, o la Llei 27/2011, d’1 agost, sobre l’actualització, adequació i 

modernització del sistema de la seguretat social quant als preceptes relatius a la 

incapacitat permanent total, absoluta o gran invalidesa. Justifica aquesta observació 

perquè justament la setmana passada van tractar el reglament de la segona activitat 

de la Guàrdia Urbana, i considera que seria molt positiu, atès que parteixen de zero, 

que el reglament estigui plenament actualitzat pel que fa al cos legislatiu existent, i 

que no contingui cap mena de discriminació per raó de discapacitat. 

 

  El Sr. VILLAGRASA té un reconeixement per la trajectòria de cent 

cinquanta anys de Bombers de Barcelona, i agraeix a cadascun dels seus membres la 

seva tasca diària per garantir la seguretat de la ciutadania. 

  Entrant a valorar el Pla director, addueix que arriba quan només falten sis 

mesos per a les eleccions municipals, i amb un any de retard quant al compromís del 

govern municipal per presentar-lo. 

  Tanmateix, destaca com a aspecte positiu el manteniment del parc de 

prevenció del carrer Lleida, que el seu Grup ja havia proposat en el mandat anterior. 

De tota manera, afirma que tenen dubtes que la posada en marxa d’aquest nou pla 

signifiqui una millora evident respecte al pla anterior. Es refereix concretament al 

parc de Vallvidrera, que continuarà sense donar servei cada dia de l’any, cosa que 

significa deixar desatesa durant gran part de l’any els barris d’aquesta zona del 

pulmó verd de la ciutat. Igualment, esmenta el parc de l’Eixample, del qual en el pla 

director no es concreta el calendari de construcció, ni tan sols la seva ubicació, tot i 

que són aspectes essencials per desmuntar l’actual parc il·legal dels jardins de Joan 

Miró, que els veïns de la zona rebutgen. Tanmateix, fa avinent que temen que aquest 

parc es converteixi en definitiu per la manca de concreció del nou. Subratlla que la 

manca de planificació provoca que existeixin dos parcs de bombers, el de Poble-sec i 

el de Joan Miró, molt propers, de manera que una gran part de l’Eixample queda 

desatesa. 

  Observa que en el nou pla director no es contempla el parc del Port, un 

equipament rellevant en el pla director del 2006, que havia de donar servei exclusiu 

al port de Barcelona i a la Zona Franca, i que recaurà novament en el parc del Poble-

sec, que també té la responsabilitat d’actuar a Ciutat Vella, i bona part del Districte 

de Sants-Montjuïc. En conseqüència, pregunta si es van invertir els 5,8 milions 

d’euros del conveni del 2006, dels quals 2,8 corresponien a l’Ajuntament. Remarca 

que la importància estratègica i econòmica del Port i de la Zona Franca fa que no es 
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pugui renunciar a un equipament, com a mínim a un de reserva diari, en aquest 

indret. 

  Finalment, considera que el nou pla director, en comptes de millorar 

l’anterior, genera més dubtes i incerteses, de les quals la ciutat serà la principal 

afectada. 

 

  El Sr. MESTRE posa en valor, d’entrada, els cent cinquanta anys d’història 

d’aquest cos al servei de la ciutat, i amb un gran reconeixement per part de la 

ciutadania i d’aquest ajuntament. 

  Subscriu els objectius estratègics que proposa el Pla Director, que pretenen 

la continuïtat en la millora del cos de bombers i les seves actuacions. Es feliciten, per 

tant, perquè aquest pla hagi estat elaborat i treballat amb diàleg i amb l’acord de la 

part social i la representació sindical de Bombers de Barcelona, del qual en destaca 

alguns aspectes rellevants. 

  Posa en valor l’aposta per mantenir i millorar el model Barcelona de 

resposta immediata; la potenciació del servei sanitari de bombers; troben molt 

encertada la creació del departament d’investigació de sinistres, així com les 

propostes per millorar la gestió integral de les emergències amb una millor 

coordinació dels diversos cossos que hi intervenen. Igualment, també destaquen com 

a positiva la nova proposta de carrera professional amb promoció vertical i 

horitzontal. 

  Seguidament, esmenta alguns dels reptes que manquen per assolir, entre els 

quals disposar d’una plantilla suficient, que el pla fixa en 754 persones, però que a 

dia d’avui, segons les dades facilitades pel mateix govern municipal, és de 593. En 

conseqüència, l’increment necessari fins arribar al que es defineix en el pla com a 

plantilla suficient ha de significar també el seu rejoveniment. Afegeix que en aquest 

àmbit també s’ha d’elaborar el reglament de segona activitat d’acord la representació 

sindical i la necessitat d’incorporar més dones al servei. 

  Cita com a segon repte encara no plenament assolit l’increment de la 

informació a la ciutadania, sobretot en els àmbits educatius i comunitaris, quant a la 

prevenció d’incendis i sinistres a fi de minimitzar-ne els riscos. 

  Finalment, assenyala que el tercer gran repte del cos, que a parer seu cal 

abordar amb més concreció que no ho fa el pla, són els nous riscos associats a la 

situació de pobresa que es viu en moltes zones de la ciutat, i que comporten riscos de 

sinistres a les llars, en edificis en desús o en assentaments. 

  Acaba la seva intervenció referint-se a la importància de la comissió de 

seguiment definida en el pla, composta per representants de la plantilla del cos de 

bombers, i amb un seguit de funcions de les quals destaca la d’acordar el calendari de 

desplegament del Pla Director, i l’elaboració del reglament de segona activitat, que 

cal fer amb el mateix grau de diàleg i d’acord amb què s’ha elaborat el Pla Director. 

 

  El Sr. LAPORTA agraeix la presentació de la mesura de govern en aquest 

Plenari, així com la presentació prèvia ara fa un mes i que els va permetre plantejar 

preguntes i esmenes al Pla Director. 

  Destaca la qualitat de les propostes i la precisió del pla, com també el procés 

participatiu i la feina feta quant al desenvolupament de la carrera professional a 

Bombers, i el reglament de segona activitat. 

  Valora positivament els elements d’actualització i millora de l’estructura del 

cos, l’increment de la seva eficiència i l’optimització dels recursos; alhora que 
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destaca que el procés participatiu, distribuït en quaranta-vuit sessions de treball, ha 

permès recuperar l’equilibri i la relació interna.  

  Igualment, posa en valor la feina esmerçada en la carrera professional i la 

promoció horitzontal i vertical, així com la regulació de la segona activitat. 

  Es felicita pel fet que s’hagin inclòs en el pla algunes modificacions arran 

dels comentaris dels grups municipals després de la seva presentació l’octubre, tot i 

que en aquell moment el seu Grup va formular un seguit de preguntes que, a dia 

d’avui, encara no han obtingut resposta. Així, reitera que la primera pregunta feia 

referència a la necessitat d’augmentar la plantilla a fi d’assolir la xifra suficient de 

754 persones, de les quals 660 bombers i la resta personal administratiu; per tant, 

atès que la plantilla actual està per sota d’aquesta xifra, i que arran de les retallades 

de l’estat només és possible un 10% de taxa de reposició, consideren molt dificultós 

assolir la xifra que incorpora el pla, i pregunten quina és l’estratègia per incrementar-

la fins assolir els nivells desitjables. 

  Quant al nou reglament de règim intern, pregunta per a quan està previst. 

Finalment, fa avinent que es seu Grup té molt d’interès a fer un seguiment de la 

integració del 080 al 112 a fi de valorar la millora de resposta. 

 

  El Sr. FORN, després d’agrair les intervencions, respon algunes de les 

qüestions plantejades. 

  En primer lloc, aclareix a la Sra. Díaz que no tenen cap intenció d’obviar el 

passat perquè tenen molt clar que no parteixen de zero; altrament, amb aquest nou 

pla director pretenen adaptar el servei a les demandes existents, posant èmfasi en 

determinats aspectes que consideren essencials, entre els quals la formació a fi de 

consolidar un model Barcelona de seguretat. 

  Pel que fa a la plantilla de bombers, admet que estan lluny d’assolir la xifra 

que en el pla es dóna com a satisfactòria, i fa notar que la plantilla està per sota del 

nombre d’efectius necessaris perquè no s’han fet convocatòries, entre altres coses 

perquè la Llei de pressupostos de l’estat no ho permetia el primer any del mandat, fet 

que ha provocat un retard. Destaca, però, que l’any passat es van convocar seixanta 

places, una xifra pactada amb la part social del cos de bombers. 

  En referència al parc de Vallvidrera, posa de manifest que no té sentit que 

estigui obert tot l’any atès que té una gran davallada d’activitat durant els mesos 

d’hivern, i remarca que la cobertura de la zona està garantida al cent per cent els 

mesos que roman tancat. 

  Quant al parc de l’Eixample, recorda al Sr. Villagrasa que va néixer com a 

equipament provisional, i confirma que des del primer moment que van assumir el 

govern de la ciutat han intentat cercar una alternativa per donar compliment a la 

sentència que hi recau, tot i que ara com ara no és senzill trobar un espai al Districte 

que el pugui allotjar. En conseqüència, assegura que estan estudiant totes les 

possibilitats. 

 

  La Sra. DÍAZ replica que el Sr. Forn no ha respost a la seva qüestió 

d’introduir la normativa de persones amb discapacitat a la que regeix el cos de 

bombers. 

 

  El Sr. VILLAGRASA reclama l’obertura durant tot l’any del parc de 

Vallvidrera, per a la qual cosa caldrà trobar-li un emplaçament adient, tal i com la 

formació del Sr. Forn deia en el seu programa electoral. 
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  Recalca, també, que el parc de l’Eixample és un dels més importants de la 

ciutat i està en una instal·lació provisional, i entén per la resposta del Tinent 

d’Alcalde que acabarà sent permanent, per la qual cosa els insta a buscar 

finançament i una ubicació definitiva. 

 

Mg 2.-  Mercats de Barcelona. Pla estratègic 2015-2025. 

 

  El Sr. BLASI explica que el pla estratègic de mercats que avui presenten 

neix del projecte europeu Urbact Markets que Barcelona lidera juntament amb altres 

vuit ciutats; precisa que es tracta d’un projecte per millorar el desenvolupament de 

les ciutats a través dels seus mercats, en el qual Barcelona analitza el paper dels 

mercats municipals com a motor de desenvolupament social, econòmic, urbà i 

sostenible dels barris, que proporciona més qualitat de vida i, alhora, també inclou la 

visió de com volen que siguin els mercats d’aquí a deu anys, i promoure els canvis 

escaients. 

  Indica que el pla és el resultat de la feina feta durant gairebé un any, i fruit 

de les aportacions realitzades pels diversos grups de treball, en què han participat 

més de dues-centes cinquanta persones vinculades directament i indirecta al món dels 

mercats i del comerç urbà. 

  Posa en relleu que l’èxit del model de mercats desenvolupat a partir dels 

anys noranta amb la creació de l’Institut Municipal de Mercats (IMM), el nou pla 

estratègic marca el camí per al desenvolupament d’aquests equipaments des del 

vessant comercial, social, econòmic i de compromís amb la sostenibilitat. 

  Concreta que el pla s’ha dissenyat amb un horitzó de deu anys, i s’estructura 

a partir de la definició de la seva missió; remarca que els mercats de la ciutat 

proveeixen la ciutadania amb productes de qualitat, promouen un estil de vida 

saludable, la cohesió social i l’articulació dels barris, fomenten l’economia i 

l’ocupació en el marc del comerç de proximitat, i tot plegat contribueix al model de 

ciutat de benestar. 

  Indica que entre els objectius del pla hi ha l’establiment de la direcció a 

seguir per encaminar els mercats cap a una visió determinada de motor i de lideratge 

del comerç de proximitat, i com a referents de salut i de sostenibilitat. En aquest 

sentit, assenyala que s’han definit diverses línies estratègiques que han desenvolupat 

dotze objectius, trenta-nou mesures i cent cinquanta-tres accions perquè els mercats 

puguin mantenir i millorar la valoració que en fa la ciutadania. 

  Precisa que aquests objectius, mesures i accions pretenen la resolució dels 

principals reptes a què s’enfronten actualment els mercats de la ciutat, entre els quals 

els reptes econòmics per trobar les eines que incrementin el consum i l’ús dels 

mercats, especialment en conjuntures poc favorables com la que els ha tocat de viure 

els darrers anys; tenir en compte els reptes socials a fi que els mercats hi adeqüin la 

seva oferta, i alhora fer de motor de la vida als barris. Igualment, també es tenen en 

compte els reptes tecnològics, administratius i jurídics, els ambientals i els polítics 

perquè en els mandats propers es desenvolupin els objectius i les idees contingudes 

en el pla estratègic. 

  Indica que les accions proposades s’han associat a indicadors de seguiment 

que permetin avaluar-ne l’èxit i el grau de consecució durant els deu anys de 

vigència del pla. En conseqüència, remarca que aquesta perspectiva estratègica està 

subjecta a un calendari d’execució, i també al fet que els recursos que requereixi 

l’execució de les mesures estigui contemplat en els exercicis pressupostaris i en el 

pla d’inversions municipals. 
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  Posa en valor l’ambició d’aquest pla estratègic, però també el seu realisme, 

atès que parteix d’un disseny participat, i esdevé un full de ruta que dóna les eines 

per millorar i assolir el reptes de futur, però també és un document viu que, en el 

transcurs del decenni, permetrà anar adaptant les propostes en funció de les 

necessitats que vagin sorgint. 

  Subratlla que aquest pla estratègic no pertany només a l’Institut Municipal 

de Mercats, sinó també a les 43 associacions de comerciants dels mercats municipals, 

als majoristes de Mercabarna, als productors del país, a l’Agència de Salut Pública de 

Barcelona, al Departament d’Agricultura i a tots els qui hi han participat activament. 

  Fa avinent que en la presentació del pla a l’IMM es van introduir 

aportacions, i va ser aprovat també per aquest Plenari el 30 d’octubre passat, i ara els 

convida a treballar conjuntament per assolir els objectius que es proposa i per 

assegurar-ne l’èxit. 

  Finalment, agraeix la col·laboració de totes les persones que han fet possible 

l’elaboració d’un document ambiciós però factible. 

 

  La Sra. JAURRIETA agraeix la feina esmerçada en l’elaboració del pla 

estratègic de mercats per totes les parts implicades. 

  Posa en valor el fet que els darrers vint anys s’ha treballat en la 

modernització dels mercats municipals i la seva repercussió en l’oferta comercial, 

molt ben valorada per part de la ciutadania. Felicita, doncs, a tots aquells que ho han 

fet possible, i esmenta molt especialment Josep M. Serra i Martí, qui fou regidor 

d’Urbanisme d’aquest ajuntament, i que va tenir un paper cabdal en la configuració 

del model comercial dels mercats municipals, que aglutina 7.500 persones i que 

arrela en els barris aportant-hi el comerç de proximitat. 

  Tanmateix, posa de manifest que el seu Grup troba a faltar alguns elements 

en aquest pla estratègic; així, precisa que hi manca, a parer seu, concreció en les 

actuacions que apunta, que són unes mesures generalistes que no entren al detall 

d’allò que es pretén fer en aquests anys vinents, malgrat que hi apareix un 

cronograma que els sembla més un element de farciment que no pas d’aplicació 

realista. Igualment, hi troben a faltar una valoració pressupostària que palesi la 

inversió efectiva en el sector. 

  Afegeix que també manca en el pla una anàlisi de les prioritats; i posa de 

manifest que de les al·legacions i esmenes que hi va formular el seu Grup algunes 

han estat acceptades i altres no. En aquest sentit, fa avinent que els preocupa força 

que el mercat emblemàtic de la ciutat, la Boqueria, sofreixi un canvi palpable, 

constatable amb què els darrers tres anys els establiments destinats al turisme han 

passat d’un 10% a un 18%, gairebé doblant aquest tipus d’oferta en detriment del 

producte fresc, motiu pel qual consideren que cal un pla especial per a aquest mercat 

concret, i que no està recollit en aquest pla estratègic que, tanmateix, parla de la 

necessitat d’un pla de turisme. 

  En segon lloc, observa que no es fa cap reflexió quant a les antigues parades 

d’ocells de la Rambla, que estaven regulades per l’IMM i, en conseqüència, creuen 

que hi hauria d’haver un posicionament clar al respecte. 

  Per tot el que acaba d’expressar, fa avinent que valoren aquest pla estratègic 

com un document d’anàlisi acceptable, tot i que com a mesura de govern el 

consideren insuficient. 
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  El Sr. MULLERAS, en començar la seva intervenció, agraeix la presència 

en aquesta sessió plenària dels representats dels mercats municipals i felicita tothom 

qui ha participat en la redacció del pla estratègic. 

  Contextualitza aquest document amb un breu repàs històric de la tradició 

comercial i d’intercanvi de la ciutat en què el mercat va significar una peça 

fonamental, i que permet afirmar que els mercats són socis fundadors de Barcelona. 

En conseqüència, també són una part fonamental de l’ADN comercial de la ciutat i 

per això l’Ajuntament els ha d’ajudar i promocionar, tenint present la conjuntura que 

els ha tocat de viure. 

  Atesa la importància dels mercats per a la ciutat, el seu Grup qüestiona per 

quin motiu s’ha trigat tres anys i mig en elaborar un pla estratègic d’aquests 

equipaments. Per tant, consideren que el pla arriba amb retard, en la recta final del 

mandat, i sense compromisos clar ni accions tangibles. 

  El defineixen com un pla ple de conceptes i de bones intencions, però sense 

concreció pressupostària, ni indicadors reals d’èxit, ni pla financer i, sobretot, sense 

garanties de compliment, aspectes que consideren els grans handicaps del pla atès 

que, en la vida real, allò que no es pot mesurar no existeix. 

  Fa notar que durant els tres anys i mig que el govern porta de mandat, s’ha 

continuat amb la reforma dels mercats municipals ja iniciades; s’han desbloquejat o 

iniciat obres en els mercats del Guinardó, Vall d’Hebron, Bon Pastor, Sant Antoni, el 

Ninot, la plaça de la Gardunya o Sants, actuacions totes incloses en les actuacions 

que va desbloquejar el seu Grup a través de modificacions pressupostàries. Es 

refereix a què per a l’actualització i millora dels mercats, el govern municipal ha fet 

actuacions escasses, molt puntuals, moltes de les quals impulsades pels grups de 

l’oposició. 

  No obstant això, posa en relleu els grans reptes que han hagut d’acarar els 

mercats municipals aquests darrers anys, molts dels quals encara resten pendents. 

Indica que el pla es parla dels canvis d’hàbits de compra o de productes; en aquest 

sentit, afirma que hi troben a faltar mesures per atraure un públic familiar als 

mercats, entre les quals un servei de ludoteca, Wi-Fi, o la possibilitat d’una oferta de 

compra per internet. En aquesta línia, remarca que encara queda molt fer per adaptar 

els mercats a les noves tecnologies i a les xarxes socials. 

  Igualment, es refereix al show cooking, és a dir, els mercats orientats a la 

consumició, concepte que tan sols és esmentat de passada en el document, i que el 

seu Grup entén que hauria de tenir més rellevància atesa la disponibilitat de cuiners 

de renom. 

  Pel que fa als horaris, addueix que són caòtics, i cada mercat fa el que li 

sembla, sense tenir en compte les necessitats dels usuaris, que cada vegada més se 

centren en les tardes i, sobretot, divendres i dissabtes. 

  Igualment, posa de manifest que aspectes com l’afluència turística, 

concretant-lo en el cas de la Boqueria, no reben en el document l’atenció adequada. 

  En definitiva, conclou que el seu Grup considera que es pot fer molt més del 

que planteja el document pels mercats de la ciutat. 

 

  La Sra. RIBAS entén, en nom del seu Grup, que en temps de crisi és 

adequat replantejar-se el model dels mercats municipals ultrapassant la seva funció 

econòmica i partint també des de l’òptica de la seva funció social, territorial i 

ambiental, motiu pel qual aprofita per posar en valor la feina de les persones que fan 

possible que els mercats municipals actuïn com a centres de dinamització comercial 

i, alhora, com a elements essencials per a la promoció d’hàbits saludables i de tracte 
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personalitzat i de proximitat, consubstancial al model dels mercats. Igualment, 

agraeix el procés participatiu endegat per l’IMM, que ha fet que aquesta mesura de 

govern que avui debaten sigui tota una declaració de voluntat per continuar tirant 

endavant amb la posada al dia dels mercats municipals. 

  Remaca que el principal però que troben és que en el document queda molt 

clara l’aposta, però en cap cas la seva concreció, és a dir, metre hi ha mesures amb 

concrecions clarament identificables, altres són simples enunciats, que fins i tot 

partint d’un acord previ, segons com es concretin poden acabar en discrepàncies. Tot 

plegat, sense menystenir que la seva concreció dependrà del pressupost que tinguin 

assignat anualment, ja que el pla no incorpora ni valoracions econòmiques ni 

compromisos pressupostaris. 

  A tall d’exemple, i com havien tractat en el Consell rector de mercats, 

observa que quan parlen d’incorporar iniciatives noves que generin valor afegit a la 

compra en els mercats, no es diu quins són aquests valors afegits, ni tampoc quin són 

els nous valors que cal potenciar, o de quina manera s’han d’aprofitar les sinergies 

entre comerç i turisme. En aquest sentit, pregunta si el model és la Boqueria, ja que si 

és així hi discrepen absolutament. Igualment, pregunta com s’abordarà la gestió i la 

conscienciació ambiental amb actuacions per a la minimització dels residus o el 

tractament de les diferents fraccions, o la millora de l’eficiència logística, ja que el 

pla ni tan sols esmenta altres plans municipals en vigor com ara el de minimització 

de residus o el de mobilitat urbana, que ateny a la distribució de les mercaderies. 

Afegeix que també s’obvia l’agenda 21 escolar, que entenen que és molt útil quant a 

desenvolupar la mesura del pla que es refereix al manteniment i a la potenciació del 

programa educatiu dels mercats. 

  Pel que fa a la definició d’un protocol d’autosuficiència energètica en els 

projectes de mercats nous, consideren que és un aspecte del tot imprescindible, que 

passa, com a mínim, pel compliment de l’ordenança solar tèrmica i fotovoltaica. 

  Diu que tampoc no els queda clar el concepte d’acomodar el llenguatge als 

canals dels més joves, i dedueix que parlen de les eines 2.0. 

  Finalment, quant al paper dels mercats en la potenciació dels productes de 

proximitat, addueix que no s’han de reduir al territori de Catalunya, i afegeix que 

també cal parlar dels proveïdors i posar èmfasi en què la producció sigui el més 

ecològica possible, respectuosa amb el medi ambient i amb unes condicions laborals 

i socials en el marc de les condicions acceptades socialment. 

  Subscriu plenament que els mercats fan barri i ciutat, i que cal que siguin 

actius i útils, per aquest motiu avança que treballaran activament, sobretot en el marc 

de l’IMM perquè tot plegat pugui arribar a bon port. 

 

  El Sr. PORTABELLA destaca que el model comercial i urbanístic de 

Barcelona s’inscriu en el model de ciutat mediterrània, en el qual el mercat és un 

punt vertebrador de la trama urbana. Precisa que una de les característiques 

diferencials de Barcelona són els mercats coberts, que valora com a tret significatiu 

perquè ha fet possible que els mercats de la ciutat hagin estat capaços de vertebrar 

barris i districtes, i d’atraure altre tipus de comerç al seu entorn; han contribuït a la 

generació d’eixos comercials i han ajudat a concretar una ciutat policèntrica i 

descentralitzada. 

  Subratlla, doncs, que els mercats formen part intrínseca del model comercial 

de Barcelona i de la vertebració territorial de la ciutat. Per aquest motiu, entén que és 

evident l’evolució dels mercats al llarg del temps i, per tant, consideren encertat 

plantejar un pla estratègic amb una perspectiva de deu anys, pel qual feliciten als 
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seus redactors. Així, en els reptes que planteja de transformació, de modernització i 

de mirar com s’acaren les noves dificultats que sorgeixen amb el pas del temps hi ha 

dos aspectes que valoren com a fonamentals. D’una banda, la possibilitat real 

d’assumir els reptes que s’esmenten en el pla, que a parer seu no és gens fàcil i que 

requereixen grans dosis de coratge i de decisió. D’altra banda, addueix que la millor 

manera de fer realitat els projectes que es presenten en la mesura de govern és 

dotant-los amb un pressupost o fent-ne una aproximació econòmica que no apareix 

en el document. 

  En conseqüència, considera que si se sumen aquests dos supòsits la 

principal dificultat que apareix és que el pla es pugui complir i, per això, reitera que 

cal força i decisió. 

  Finalment, posa en valor el fet que els darrers trenta anys s’han transformat 

més de la meitat de mercats municipals, però entén que això també posa en evidència 

que en només una dècada la feina ha de ser titànica i els pressupostos adequats. 

 

  El Sr. BLASI agraeix les intervencions en to constructiu del grups 

municipals respecte a un pla estratègic que han redactat amb un ampli procés 

participatiu, i del qual en ressalta la viabilitat. 

  Rebat que no hi hagi concreció, atès que conté un seguit de punts i 

d’objectius que consideren del tot realitzables, tot i que estan oberts a l’evolució i als 

nous reptes que, evidentment, s’hauran de produir en un període de deu anys. 

Insisteix, però, que les prioritats estan establertes i que la garantia de la partida 

pressupostària és l’IMM. 

  En aquest sentit, fa notar que s’ha referit als compromisos de futur, que no 

correspon que els assumeixi a priori el govern municipal actual, i que les inversions 

que caldran correspondran a futurs governs de la ciutat. Admet que hauria pogut fer 

una comparació entre les inversions fetes en els mercats municipals en el període 

2007-2011, aproximadament cinquanta-dos milions d’euros, o contrastar-ho amb els 

més de noranta-dos milions d’euros que s’han invertit aquest mandat, però justifica 

que no ho ha fet així perquè ho vol entendre com un compromís conjunt de tots els 

grups municipals. 

  Quant a les diverses al·lusions que s’han fet a la Boqueria, puntualitza que 

aquest mercat rep un tracte especial, que de tota manera tenen voluntat que rebin tots 

els mercats atenent la seva idiosincràsia.  

  Conclou, doncs, que la feina que s’ha fet és positiva, partint d’una herència 

bona, i que els reptes que tenen per endavant seran assumibles i assequibles. 

 

  La Sra. JAURRIETA admet que qualsevol dels mercats de la ciutat són tan 

importants com la Boqueria, però insisteix que és en el que s’emmirallen la resta; en 

conseqüència, consideren que si s’abandona pot significar un avís per als mercats 

municipals. 

  Acaba la seva intervenció posant de manifest que no queda prou reflectit en 

el document un dels principals reptes de futur del mercat, que és atreure i fomentar 

que els joves hi vagin a comprar, cosa que implica, entre altres coses, establir major 

amplitud d’horaris. 

 

  El Sr. BLASI reconeix que la Boqueria ha servit com a carta de presentació 

a escala internacional, però insisteix que el model d’aquest mercat no és el d’altres 

mercats més petits als barris. 
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 c) Informes 

 

 

 PART DECISÒRIA / EXECUTIVA 

 

 a) Ratificacions 

 

 

 b) Propostes d'acord 

 

 

 COMISSIÓ DE PRESIDÈNCIA I RÈGIM INTERIOR 

 

1.- (1129/2014)   RATIFICAR l’acord assolit pels representants de l’Ajuntament de 

Barcelona i el Comitè d’empresa en data 5 de juny de 2014, que s’adjunta com a 

annex, sobre inclusió de les categories laborals de Tècnic/a Auxiliar d’Educació 

Infantil, Tècnic/a Auxiliar d’Educació Especial i Audioprotesista i la inclusió de la 

categoria a funcionaritzar de Professor d’Arts Plàstiques i Disseny en l’Acord que 

regula les categories laborals i modifica l’article 11 de l’annex 1 de condicions 

específiques del personal laboral de l’Acord de condicions de treball comunes dels 

empleats públics de l’Ajuntament de Barcelona 2008-2011 publicat en el DOGC 

núm. 5503 de 11 de novembre de 2009 i actualment en vigor. PUBLICAR aquest 

acord i el seu annex a la Gaseta Municipal i presentar-ho davant el Departament 

d’Ocupació i Empresa de la Generalitat de Catalunya de conformitat amb l’article 

90.2 de l’Estatut dels Treballadors. 

 

  S’APROVA el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Fernández 

Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 

Casanova. 

 

2.-   ATORGAR la Medalla d’Or al Mèrit Cívic, a títol pòstum, al Sr. Antoni 

Sansalvadó i Tribó com a reconeixement al seu compromís amb la gent més 

vulnerable de la ciutat de Barcelona, mitjançant la seva contribució en la promoció, 

organització i consolidació del Banc dels Aliments. 

 

  La Sra. FANDOS presenta aquest punt de l’ordre del dia fent esment del 

Gran Recapte del Banc dels Aliments que el proper cap de setmana es farà a totes les 

viles i ciutats de Catalunya i que és l’evidència més clara del mereixement d’aquest 

guardó. Remarca que milers de voluntaris s’aplegaran en mercats, supermercats i 

botigues d’arreu per lluitar contra la principal xacra d’una societat: la pobresa i les 

situacions de precarietat alimentària. 

  Destaca que darrere d’aquesta actuació solidària tan important hi ha la 

fundació Banc dels Aliments, encapçalada durant molts anys per Antoni Sansalvadó, 

una persona que amb el seu lideratge i compromís social l’ha fet anar endavant i que, 

malauradament, recentment ha traspassat. 

  Glossa la figura d’aquest enginyer industrial de formació, que els seus 

companys de professió recorden com una persona rigorosa, responsable i socialment 

compromesa, exemple de la millor societat civil de Barcelona. Destaca també la seva 

col·laboració en les fundacions Pere Tarrés i Enriqueta Vilavecchia entre altres. 

Afegeix que personalment el recorda pels molts moments en què han treballat plegats 
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en aquesta Casa, per la seva senzillesa i franquesa, però també per la seva 

determinació en reclamar allò que considerava necessari. 

  Posa en valor que, havent-se pogut instal·lat en una jubilació còmoda, va 

preferir abocar-se de ple en les persones més necessitades, i que tothom qui va tenir 

l’oportunitat de tractar amb ell el recordarà amb estimació i reconeixement, com el 

que aquest consistori expressa avui amb la concessió d’aquesta medalla a títol 

pòstum. 

 

  El Sr. COLOMÉ emmarca aquest punt de l’ordre del dia amb els que avui 

tractaran en aquesta sessió sobre pobresa i necessitats alimentàries, i el vincula amb 

la Declaració Institucional de suport al Gran Recapte del Banc dels Aliments. Fa 

notar que mentre aquests debats es produeixen en aquesta cambra, centenars de 

persones voluntàries treballen en favor de persones necessitades, moltes de les quals 

en la captació i distribució d’aliments. Posa en valor que moltes d’aquestes persones 

fa anys que treballen fent xarxa per donar un cop de mà als seus veïns i veïnes, i una 

d’aquestes persones era Antoni Sansalvadó que d’ençà del 1990 col·laborava amb el 

Banc dels Aliments, i va reforçar aquest compromís esdevenint el 2007 uns dels 

màxims impulsors del Gran Recapte i millorant el funcionament del voluntariat. 

  Posa de manifest que amb el reconeixement pòstum de la ciutat a la seva 

figura s’agraeixen igualment la feina de totes les persones voluntàries que han 

treballat en aquesta tasca, i destaca que Antoni Sansalvadó no va ser només un digne 

representant de totes elles, sinó que amb el seu esperit innovador, rigorós i tenaç va 

aconseguir que la feina voluntària adquirís més valor. 

  En nom del seu Grup fa arribar el reconeixement a la família d’Antoni 

Sansalvadó i a tot el voluntariat que treballa per al Banc dels Aliments. 

 

  El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ destaca al seu torn la dedicació d’Antoni 

Sansalvadó a treballar en favor de les persones més necessitades. Esmenta que va 

començar a col·laborar amb el Banc dels Aliments a principis dels noranta, del qual 

en va ser nomenat president el 2007, càrrec que va ostentar fins al juny d’enguany, 

moment en què va ser substituït per Eduard Arruga. 

  Posa en valor la seva afabilitat i senzillesa, així com el seu gran desig 

d’ajudar els altres, per la qual cosa va donar un gran impuls a l’entitat Banc dels 

Aliments durant els anys més durs de la crisi econòmica i social; així, la seva 

empenta i creativitat van generar iniciatives com la negociació directa amb els 

sectors alimentaris i el Gran Recapte, que enguany ha arribat a la setena edició; un 

projecte que posa de manifest la gran capacitat de resposta de la gent als reptes 

solidaris. 

  Remarca que Antoni Sansalvadó, juntament amb tot l’equip del Banc dels 

Aliments i el voluntariat, també amb Jordi Peix, el fundador d’aquesta entitat, l’han 

fet créixer qualitativament i quantitativament fins a situar-lo en el lloc que avui 

ocupa gràcies a la seva excel·lent tasca. Posa en relleu que el Banc d’Aliments ha 

sabut i sap enfrontar-se a la situació actual amb l’objectiu clar d’aconseguir que el 

màxim nombre de persones necessitades rebi aliments de primera necessitat. 

  Per aquests motius, expressa en nom del seu Grup la satisfacció per aquest 

reconeixement que la ciutat ret avui a Antoni Sansalvadó. 

 

  El Sr. GOMÀ destaca la sinceritat i unanimitat d’aquest merescut 

reconeixement que avui atorga la ciutat a Antoni Sansalvadó. Subratlla la seva faceta 

de persona lluitadora i generosa, incansable i discreta, amb un compromís sòlid i 
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prolongat envers les persones vulnerables, la dignitat humana i per una Barcelona 

inclusiva i solidària. 

  Recorda que fa molts anys que el va conèixer i que van tenir l’oportunitat de 

treballar plegats amb molta complicitat en el projecte del Banc dels Aliments, que ell 

va impulsar i dignificar, pel qual es desvivia i que va aconseguir consolidar com un 

projecte de referència en la construcció d’una ciutat per a tothom. 

  Posa en valor el fet que Antoni Sansalvadó tenia una idea molt concreta 

d’aquesta entitat, amb espais dignes, una gestió compromesa i de qualitat, i ben 

arrelada en valors de drets humans d’autonomia personal i de solidaritat, que va 

saber impulsar amb un equip i una xarxa d’esforços i d’il·lusions. 

  Valora com encara més rellevant que tot això, el fet que Antoni Sansalvadó 

era un home bo, una persona excel·lent, amb una manera de fer les coses discreta i 

empàtica, sense afany de protagonisme, que s’expressava mitjançant els fets i 

l’amabilitat de les relacions humanes que sabia generar. Es felicita, doncs, per 

l’empremta que ha deixat en la Barcelona social i en tots aquells amb qui es va 

relacionar. 

 

  El Sr. LAPORTA ratifica totes les intervencions que l’han precedit respecte 

a Antoni Sansalvadó, a qui qualifica com una persona admirable. De la seva obra, 

que avui rep el reconeixement de la ciutat, en remarca la magnitud, i que juntament 

amb Jordi Peix, vicepresident i fundador del Banc dels Aliments, van confegir un 

tàndem que va permetre que l’entitat creixés de manera quantitativa i qualitativa 

impulsant iniciatives com el Gran Recapte o la millora de la captació i la distribució 

dels aliments, i que avui el seu Grup reconeix també amb l’impuls de la Declaració 

Institucional en suport al Gran Recapte. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, el dictamen en debat. 

 

 

 COMISSIÓ D'ECONOMIA, EMPRESA I OCUPACIÓ 

 

3.- (24563)   APROVAR inicialment el Plec de clàusules reguladores per a la concessió 

de l'ús privatiu respecte de la finca destinada a habitatge dotacional, situada en el 

carrer Vista Bella, núms. 7-9, Infanta Isabel, núms. 9-11, grafiada en el plànol annex, 

a favor del Patronat Municipal de l’Habitatge, amb caràcter gratuït i un termini de 

cinquanta anys, per a la construcció i gestió d’habitatges protegits dotacionals, 

destinats a lloguer d’acord amb la normativa vigent per aquest tipus d’habitatge; 

SOTMETRE’L a informació pública durant el termini de trenta dies i, si no s’hi 

formulen reclamacions o al·legacions, TENIR per elevat automàticament aquest 

acord d’aprovació inicial a definitiva; ADJUDICAR la concessió directament al 

Patronat Municipal de l’Habitatge; FORMALITZAR la concessió; i FACULTAR 

l'Alcaldia per a la realització de totes les actuacions encaminades a concretar, 

clarificar i executar el present acord. 

 

  El Sr. VIVES indica que aquest punt de l’ordre del dia té com a objectiu la 

construcció i la gestió de 44 habitatges dotacionals de lloguer en un solar municipal 

ubicat al Districte de Sarrià-Sant Gervasi. 

 

  La Sra. SÁNCHEZ posa de manifest que amb aquest expedient s’inicia el 

procés de concessió de l’ús privatiu al Patronat Municipal de l’Habitatge d’una finca 
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municipal reservada per a la construcció d’habitatge dotacional de lloguer, que el seu 

Grup votarà favorablement. 

 

  La Sra. CASANOVA considera una manca de responsabilitat del govern 

municipal no haver iniciat molt abans la licitació de les obres d’ambdues promocions 

d’habitatge social, malgrat que disposava del finançament necessari i dels solars. 

Lamenta en nom del seu Grup que les obres s’iniciïn el primer semestre del 2015, 

just al final del mandat, i que corresponguin a les úniques promocions del Pla 

100x1000 que s’iniciaran durant la present legislatura, i que significa que les 

persones adjudicatàries no en podran disposar fins a mitjan 2017. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, el dictamen en debat. 

 

4.- (22014)   MODIFICAR l’objecte del dret de superfície constituït a favor del Patronat 

Municipal de l’Habitatge per acord del Plenari del Consell Municipal en sessió de 25 

de març de 2011, que es concreta en la finca A1 Rasant -sòl, vol i part de subsòl- 

(finca registral 62.557 del Registre de la Propietat núm. 21 de Barcelona) situada al 

carrer Bolívia, núms. 49-61 i Ciutat de Granada, núms. 143-147, per a la construcció 

i gestió d’habitatge protegit dotacional en règim de lloguer, i la construcció dels 

equipaments (CAP, Centre de Salut Mental i Casal de Barri) previstos en el 

planejament urbanístic, que seran lliurats a la Corporació municipal i, com a 

conseqüència; MODIFICAR les condicions segona i quarta, reguladores del dret de 

superfície, segons resulta de la nova redacció, que s’annexa, mantenint inalterables la 

resta de condicions aprovades en el dit acord; SOTMETRE l'expedient a informació 

pública durant un termini de trenta dies i, si no s'hi formulen reclamacions o 

al.legacions, procedir a constituir el dret; FORMALITZAR-LO d'acord amb les dites 

condicions; INSCRIURE'L en el Registre de la Propietat; i FACULTAR l'Alcaldia 

per a la realització de totes les actuacions encaminades a concretar, clarificar i 

executar el present acord. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, el dictamen precedent. 

 

5.- (EM 2014-11/12)  NOMENAR, en l’exercici de les competències reservades al Plenari del 

Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona en relació a la societat privada 

municipal Foment de Ciutat, SA, auditors per a l’exercici 2014 a 

PricewaterhouseCoopers Auditores, SL i Gabinete Técnico de Auditoría y 

Consultoría, SA, conjuntament. 

 

  La Sra. RECASENS assenyala que aquest punt es tracta del nomenament 

dels auditors de l’empresa Foment de Ciutat, que efectua aquest Plenari com a Junta 

General d’accionistes. 

 

  El Sr. MULLERAS observa que en vint anys han canviat els alcaldes de la 

ciutat, els presidents de la Generalitat i els de l’estat i fins i tot el rei d’Espanya, però 

les empreses auditores d’aquest ajuntament continuen sent les mateixes que van 

auditar la Fundació Orfeó Català-Palau de la Música i el Fòrum de les Cultures, que 

aprofita per preguntar a la Sra. Recasens si considera que van estar ben fetes. 
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  La Sra. RECASENS addueix que l’assumpte que planteja el Sr. Mulleras no 

és objecte d’aquest expedient, ja que en aquest cas aproven el resultat d’un concurs 

públic, sotmès a concurrència pública, celebrat el 2012 i amb vigència fins al 2014.  

 

  El Sr. MULLERAS pregunta si algun dia pensen canviar les empreses 

auditores de l’Ajuntament i de les empreses municipals, i fa avinent que la UE 

recomana canvis sovintejats d’empreses auditores, especialment en el cas 

d’organismes públics. 

  Diu que atesa la situació es veu obligat a recordar a la Tinent d’Alcalde les 

paraules que va dir en aquesta cambra des de l’oposició estant: que per evitar rutines 

i inèrcies seria bo establir una certa rotació en les auditories; com també recomana la 

Secretaria General. 

  En conseqüència, pregunta a la Sra. Recasens què en pensa ara com a Tinent 

d’Alcalde. 

 

  La Sra. RECASENS diu que no sap què li semblaria a la UE que es posessin 

limitacions a la concurrència pública. En conseqüència, reitera que les lleis obliguen 

a la convocatòria d’un concurs públic, i les elegides són empreses auditores com 

qualssevol de les altres que hi concorren lliurement, i que l’adjudicació es fa en 

funció de la valoració tècnica de la mesa. 

 

  S’APROVA el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Fernández 

Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 

Casanova. 

 

  Tot seguit es dóna per aprovada amb els mateixos vots aquesta acta en la 

part que estrictament fa referència a l’adopció de l’acord precedent, per tal d’agilitar-

ne la inscripció en el Registre Mercantil. 

 

6.- (3-133/2014)   APROVAR definitivament, atès que no s’han presentat reclamacions durant 

el període d’exposició pública, l’expedient 3-133/2014 d’incorporació d’una nova 

Base d’Execució del Pressupost 2014 de l’Ajuntament de Barcelona, la quaranta-

sisena: ―Quaranta-sisena – Fiscalització prèvia limitada de les nòmines de 

retribucions dels càrrecs i del conjunt del personal al servei de l’Ajuntament i els 

seus organismes autònoms i resta d’ens dependents subjectes. La fiscalització 

limitada prèvia de les despeses o obligacions derivades de la nòmina mensual de 

retribucions del conjunt de personal funcionari, laboral i eventual al servei de 

l’Ajuntament i dels seus organismes autònoms, així com de qualsevol altra persona 

que rebi retribucions amb càrrec al capítol I de l’estat de despeses es farà mitjançant 

la comprovació dels següents extrems: a) L’existència de crèdit pressupostari i que el 

proposat sigui l’adequat i suficient a la naturalesa de la despesa; b) La competència 

de l’òrgan al que es proposa l’aprovació, el compromís de la despesa o el 

reconeixement de l’obligació; c) Que la proposta de nòmines estigui signada per 

l’òrgan competent per a la seva formació i s’inclogui el faig constar ―que les 

persones incloses en aquesta nòmina, han prestat els seus serveis i cobren d’acord al 

que preveu el catàleg de llocs de treball‖: d) El quadre del total de la nòmina mensual 

amb el que resulti del mes anterior més la suma de les variacions incloses a la 

nòmina del mes; e) L’acreditació per l’òrgan gestor de l’existència dels 

corresponents acords de nomenament o contractes laborals formalitzats en referència 

a tots els supòsits d’alta del mes corresponent; i f) Comprovació d’una mostra de les 



Ref: CP 16/14 

V: 12/12/14     PAG. 17 

variacions proposades. La resta d’obligacions reflectides en la nòmina així com els 

actes que les generen seran incloses en l’àmbit de les actuacions pròpies del control 

financer‖. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, el dictamen precedent. 

 

7.- (09OF2014)   1r. APROVAR provisionalment i amb efectes a partir de la seva aprovació 

definitiva, la modificació de l’Ordenança fiscal núm. 3.12, taxes per l’estacionament 

regulat de vehicles a la via pública segons consta a l’annex; 2n. SOTMETRE 

l’anterior acord i el text de la corresponent ordenança fiscal a informació pública 

durant un període de 30 dies hàbils, comptadors des de l’endemà de la seva 

publicació al Butlletí oficial de la Província, dins dels quals els interessats podran 

examinar l’expedient i presentar les reclamacions que estimin oportunes; i 3r. TENIR 

per aprovada definitivament la modificació de l’ordenança fiscal reguladora del 

tribut esmentat en el supòsit que no es presentin reclamacions. 

 

  ES RETIRA el dictamen precedent. 

 

 

 COMISSIÓ D'HÀBITAT URBÀ I MEDI AMBIENT 

 

8.- (165-05-14)   APROVAR la incorporació al Catàleg d’arbres d’interès local de 

l’Ajuntament, per tal d’assegurar la protecció dels exemplars que, per les seves 

característiques peculiars de bellesa, raresa i antiguitat, han d’ésser conservats dins el 

terme municipal, d’una nova fitxa, corresponent al següent arbre: Eucalyptus 

camaldulensis, ubicat al Passeig de la Bonanova, núms. 22-24, Districte de Sarrià-

Sant Gervasi. PUBLICAR el present acord a la Gaseta Municipal i al Diari Oficial de 

la Generalitat de Catalunya. 

 

9.- (14/0306)   APROVAR el Conveni Col·lectiu 2011-2015 de Parcs i Jardins de 

Barcelona, Institut Municipal, segons acord de la Comissió Negociadora de 4 de 

març de 2013 i les esmenes acordades el 3 d’abril de 2013, inscrit al Registre de 

convenis i acords col·lectius de treball en funcionament amb mitjans electrònics dels 

Serveis Territorials del Departament d’Empresa i Ocupació per resolució de 5 d’abril 

de 2013, publicat al BOP el 9 de maig de 2013, i aprovat inicialment pel Consell 

d’Administració de Parcs i Jardins el 30 de setembre de 2014; RATIFICAR els 

efectes produïts pel Conveni des de la seva signatura; i PUBLICAR el present acord 

al Butlletí Oficial de la Província de Barcelona. 

 

  S’APROVEN, per unanimitat, els dos dictàmens precedents. 

 

10.- (20150008)   APROVAR la Segona Addenda al Conveni de col·laboració, subscrit el 14 

de maig de 2012, per la Generalitat de Catalunya, els Ajuntaments de Barcelona, 

Sant Adrià de Besòs i Santa Coloma de Gramenet, per l’Àrea Metropolitana de 

Barcelona i pel Consell Comarcal del Barcelonès per al manteniment i conservació 

de les rondes de Barcelona i del tram municipal de la Gran Via Nord; FACULTAR el 

Tercer Tinent d’Alcalde de l’Ajuntament de Barcelona per a la seva signatura; i 

AUTORITZAR i DISPOSAR la despesa per import de 5.830.790,00 euros, amb 

càrrec al/s Pressupost/os i partida/es indicats en el document comptable, a favor del 

Consell Comarcal del Barcelonès, amb NIF P5800012F, per fer front a l’esmentada 
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addenda. La consignació queda subordinada al crèdit que per a cada exercici 

autoritzin els respectius pressupostos, d’acord amb l’article 174 del RDL 2/2004, de 

5 de març, regulador de les Hisendes Locals. 

 

  El Sr. VIVES precisa que la segona addenda dóna continuïtat al primer 

acord, que té com a objectiu establir els mecanismes per garantir una execució 

conjunta i coordinada de les rondes de Barcelona, entre el nus del Llobregat i el 

Morrot, i el tram municipal de la Gran Via nord. 

  Destaca que aquest acord estableix un model de gestió innovador basat en 

indicadors de qualitat, alhora que està previst que incorpori tecnologia de gestió 

d’última generació, així com criteris d’autosuficiència energètica. 

  Assenyala que l’actual contracte és eficient quant a la gestió dels recursos 

econòmics, cosa que permet madurar el nou model de contracte sense haver de 

millorar la gestió d’aquests recursos. 

  Afegeix que la segona addenda cobreix el període 2015, amb una aportació 

entorn dels sis milions d’euros. 

 

  El Sr. BOLAÑOS anuncia el vot contrari del Grup del PP en considerar que 

allò que es fa és ampliar un any l’encàrrec per dotar de contingut el Consell 

Comarcal, que ja no hauria d’existir, i que segons la llei hauria de gestionar l’Àrea 

Metropolitana. Tanmateix, fa notar que l’aportació municipal continua sent la 

mateixa, 6 milions d’euros sobre un total de 8,8, mentre que la Generalitat només 

posa un milió. 

 

  S’APROVA el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Fernández 

Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 

Casanova. 

 

11.-   ENCOMANAR als òrgans socials corresponents de Foment de Ciutat, SA, 

l’adopció dels acords següents: Primer.- DEIXAR sense efectes la designació 

realitzada al seu dia del membre del Consell d’administració de Foment de Ciutat 

Vella, SA, Diputació de Barcelona, representada pel Sr. Carles Rossinyol i Vidal, 

agraint els serveis duts a terme. Segon.- FACULTAR indistintament el president i el 

secretari de Foment de Ciutat, SA, perquè efectuïn els tràmits adients per a 

l’efectivitat dels presents acords. 

 

  S’APROVA el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Gomà i Mestre 

i les Sres. Sanz i Ribas. 

 

12.- (13PL16111)  DONAR conformitat al Text Refós de la Modificació del Pla general 

metropolità de Protecció del Patrimoni Arquitectònic Històrico-Artístic de la ciutat 

de Barcelona, d’iniciativa municipal, que recull i integra en un únic text adaptat les 

prescripcions assenyalades a l’acord de la Comissió de Política Territorial i 

d’Urbanisme de Catalunya (sessió de 29 de juliol de 2014), en relació al document 

aprovat provisionalment pel Plenari del Consell Municipal (sessió de 31 de gener de 

2014), tal com fa constar l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament emés en 

data 17 de novembre de 2014, que consta a l’expedient i, a efectes de motivació, es 

dona per reproduït; PRECISAR que aquest Text Refós incorpora, així mateix, altres 

modificacions a què tambè fa referència l’esmentat informe; TRAMETRE el Text 
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Refós a la Subcomissió d’Urbanisme del municipi de Barcelona per a la seva 

aprovació definitiva. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, el dictamen precedent. 

 

 Districte de l'Eixample 

 

13.- (14PL16221)  APROVAR definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta 

Municipal de Barcelona, el Pla especial integral per a la regulació de l’ampliació de 

la Residència Francesc Layret, situada a la Gran Via de les Corts Catalanes, núms. 

475-477, d’iniciativa municipal (BIM/SA), amb les modificacions a que fa referència 

l’informe de la Direcció de serveis de Planejament; RESOLDRE les al·legacions 

presentades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat 

amb l’informe de l’esmentada Direcció de valoració de les al·legacions; informes, 

tots dos, que consten a l’expedient i, a efectes de motivació, s’incorporen a aquest 

acord. 

 

  El Sr. VIVES assenyala que es tracta de l’edifici protegit La Lactància, que 

havia de ser rehabilitat integrament a fi que complís les condicions per a la funció a 

què es destina. Recorda als regidors que ja coneixen les condicions de la remodelació 

i les del recreixement darrera de la façana. 

 

  La Sra. ESCARP expressa el vot favorable en nom del Grup Socialista que 

justifica, d’una banda, perquè aquesta residència a l’antiga Casa de la Lactància 

necessita la remodelació per complir la funció que té encomanada. D’altra banda, 

consideren que el projecte és respectuós amb la catalogació de l’edifici i, alhora, amb 

la seva funció.  

  Observa que, mentre es desenvolupin les obres, les persones grans usuàries 

de la residència seran traslladades a una altra del barri de Prosperitat, que encara no 

està en marxa, i suggereix que seria adequat aprofitar aquest trasllat temporal per 

posar-la definitivament en ús amb totes les places. 

 

  El Sr. BOLAÑOS anuncia el vot contrari del Grup del PP perquè no estan 

d’acord amb el tipus de reforma que es farà en aquesta residència. Considera que 

s’ha de millorar la qualitat de vida dels usuaris, però no a base de qualsevol reforma. 

En aquest sentit, diu que estan en complet desacord amb la despesa de 5,5 milions 

només per aconseguir tres places més. Afegeix que per a un edifici amb catalogació 

B, no els sembla adequat el projecte arquitectònic atès que desnaturalitza l’edifici 

modernista de l’antiga Casa de la Lactància. 

  En conseqüència, reclamen que es presenti un altre projecte de reforma el 

mes vinent. 

 

  El Sr. GOMÀ explica que el seu Grup farà abstenció en aquest punt; 

argumenta que la residència Francesc Layret de gent gran és de referència a 

Barcelona, juntament amb les Josep Miracle, Guinardó o Fort Pienc, que ha prestat 

un servei magnífic i està ubicada en un edifici protegit, amb valors arquitectònics i 

patrimonials molt remarcables. Afegeix que estan convençuts que aquest equipament 

és viable i factible en l’actual emplaçament. 
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  Reconeixen i valoren la feina tècnica feta per Bimsa, que posteriorment 

s’haurà de concretar en un projecte acurat; malgrat això, justifica no votar-hi a favor 

amb dos arguments. 

  En primer lloc, afirma que no comparteixen l’ordre de prioritats en què 

s’emmarca la residència quant a les inversions en equipaments municipals de gent 

gran, i recorda que durant el mandat s’ha frenat el programa d’inversió d’habitatges 

amb serveis o en casals i espais per a gent gran. I, en segon lloc, justifica l’abstenció 

perquè discrepen amb la vinculació que fa el govern entre la residència Layret i 

l’obertura de la residència de Prosperitat, i diu que no voldrien pensar que s’utilitza 

com a excusa per reduir el nombre net d’obertura de places a Prosperitat, cent de 

residència i vint-i-cinc de centre de dia. 

  Altrament, entenen que cal una solució alternativa, de proximitat , per al 

col·lectiu dels residents a Layret que, en cap cas, ha de ser el seu trasllat a 

Prosperitat. Recorda l’existència d’una proposició aprovada en aquest sentit. 

 

  El Sr. PORTABELLA afirma que comparteixen l’essència d’aquest pla 

especial amb què s’intenta millorar les condicions de vida de les persones grans que 

viuen a la residència Francesc Layret i incrementar de tres places la seva capacitat. 

  Malgrat això, posa de manifest que l’edifici està catalogat com a B, i en la 

seva fitxa consta que cal mantenir el volum, les façanes i els espais interiors. Diu que 

no dubten que l’equip d’arquitectes que se’n farà càrrec serà molt curós en aquest 

sentit, per fa notar que en el projecte apareix una edificació superior, reculada 

respecte de la façana. Assenyala que tampoc no veuen clara la intervenció a 

l’interior, atès que s’hi fa una reforma de gran abast, posant en perill, a parer seu, 

elements catalogats. 

  Afegeix que a tot plegat s’hi suma el fet que hi ha prevista la construcció 

d’una residència per a gent gran a escassos metres de la Francesc Layret; per tant, 

són del parer que la inversió de 5,5 milions d’euros es podria destinar a la nova 

residència. 

 

  El Sr. VIVES fa avinent que l’edifici de La Lactància està en un estat 

important de degradació i, per aquest motiu, es proposa la intervenció, que garanteix 

plenament la conservació dels elements patrimonials, no només dels d’obligada 

conservació, sinó també dels que doten de personalitat l’edifici. 

  Precisa que la intervenció se centra en l’adaptació de les condicions 

d’accessibilitat, de confort climàtic i de salubritat, i remarca que l’equip d’arquitectes 

de Joan Pascual és, per ell mateix, una garantia de qualitat. Per tant, consideren que, 

al marge de les valoracions que es puguin fer sobre altres qüestions, la reforma de la 

Casa de la Lactància millorarà molt la vida dels usuaris i alhora garantirà la 

preservació d’un element patrimonial de la ciutat. 

 

  S’APROVA el dictamen en debat amb el vot en contra dels Srs. Fernández 

Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 

Casanova, i amb l’abstenció dels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas, i també 

dels Srs. Laporta i Portabella. 

 

 Districte de Sants-Montjuïc 

 

14.- (14PL16169) APROVAR provisionalment, de conformitat amb l'article 66.3 de la Carta 

Municipal de Barcelona, la Modificació puntual del Pla general metropolità per a la 
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transformació urbanística de La Marina de la Zona Franca, d’iniciativa municipal, 

amb les modificacions a què fa referència l’informe de la Direcció de Serveis de 

Planejament; RESOLDRE les al·legacions presentades en el tràmit d’informació 

pública de l’aprovació inicial, de conformitat amb l’informe de l’esmentada Direcció 

de valoració de les al·legacions; informes, tots dos, que consten a l’expedient i a 

efectes de motivació s’incorporen a aquest acord; i TRAMETRE l’expedient a la 

Subcomissió d’Urbanisme de Barcelona per a la seva aprovació definitiva. 

 

  ES RETIRA el dictamen precedent. 

 

15.- (14PL16220)  APROVAR definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta 

Municipal de Barcelona, el Pla Especial Urbanístic i de Millora Urbana per a 

l’ampliació de l’Escola Jacint Verdaguer, situada a l’avinguda de Rius i Taulet, núm. 

2, promogut pel Consorci d’Educació de Barcelona. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, el dictamen precedent. 

 

 Districte de Sarrià-Sant Gervasi 

 

16.- (14PL16217)  APROVAR definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta 

Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic d’ordenació de la ―Benjamin 

Franklin International School (BFIS)‖ al carrer de la Santíssima Trinitat del Mont, 

núm.1, promogut per Benjamin Franklin Foundation; RESOLDRE les al·legacions 

presentades en el tràmit d’informació pública de l’aprovació inicial, de conformitat 

amb l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament, que consta a l’expedient i a 

efectes de motivació s’incorpora a aquest acord. 

 

  El Sr. VIVES indica que l’objecte del PEU és la reordenació de la parcel·la 

amb una nova edificació que substitueixi les actuals per millorar la funcionalitat amb 

un projecte unificador, i concretar els paràmetres i les condicions d’ordenació. 

  Precisa que la proposta assigna un sostre de 6.200 metres quadrats, i un 

índex d’edificabilitat d’1,79 metres quadrats; l’ocupació màxima de l’edificació és 

d’un 40% de la superfície del sòl, i les alçades màximes es fixen en planta baixa i 

planta baixa més tres. 

 

  La Sra. SANZ justifica el vot contrari del seu Grup a aquest expedient amb 

els mateixos arguments que ja van expressar en la comissió d’Hàbitat Urbà i Medi 

Ambient, entre els quals la consideració que l’increment de sostre edificable proposat 

és massa elevat, i l’edificabilitat excessiva per al sector on s’ubica. Entenen que la 

integració d’aquest equipament en l’entorn s’hauria d’adequar a les normes 

urbanístiques del PGM, que determinen que l’equipament s’ha de regir pel tipus 

d’ordenació de la zona. 

 

  El Sr. PORTABELLA assenyala que el seu Grup va fer reserva de vot sobre 

aquest punt en la comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient i que ara hi votaran a 

favor. Consideren que el planejament urbanístic és totalment correcte, i tot i que la 

seva preferència és que les escoles es distribueixin pels districtes de la ciutat per 

contribuir a la mixtura d’usos, han d’admetre que aquest cas és absolutament legal. 
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  S’APROVA el dictamen en debat amb el vot contra dels Srs. Gomà i Mestre 

i les Sres. Sanz i Ribas. 

 

 Districte de Gràcia 

 

17.- (14PL16183)  SUSPENDRE l’aprovació definitiva, de conformitat amb l’article 92.1.b del 

Text Refós de la Llei d’Urbanisme (Decret Legislatiu 1/2010 de 3 d’agost), del Pla 

especial urbanístic per a la concreció de la tituralitat i ordenació de l’equipament 

situat als carrers de Sèneca, núms. 24-26 i de Minerva, núms. 15-17, promogut per 

Valisa, SL, atesa l’existència de motius determinants de la suspensió de la seva 

aprovació, fonamentats a l’informe de la Direcció de Serveis de Planejament que 

consta a l’expedient i es dona per reproduït a efectes de motivació; ADVERTIR als 

promotors del Pla, de conformitat amb l’article 92.1 de la Llei 30/1992 de 26 de 

novembre, de Règim Jurídic de les Administracions Públiques i del Procediment 

Administratiu Comú, que disposen d’un termini de tres mesos, a comptar des del dia 

següent al de la notificació d’aquest acord, per subsanar les deficiències assenyalades 

a l’informe de referència; en cas de no fer-ho així, es declararà la caducitat de 

l’expedient administratiu i es procedirà a l’arxiu de les actuacions; NOTIFICAR el 

present acord als promotors del Pla. 

 

  El Sr. VIVES indica que la suspensió de l’aprovació definitiva de la 

tramitació d’aquest PEU per al projecte de construcció d’una residència d’estudiants 

ha estat a bastament tractada en comissió, i recorda que ha estat motivada 

essencialment perquè està en marxa un procés participatiu per definir el nou Pla 

d’usos del Districte Gràcia, que no finalitza fins al 15 de febrer de 2015. En 

conseqüència, el document final d’aquest pla d’usos serà el que haurà de certificar el 

tipus d’ús de l’equipament. 

  Precisa que amb la suspensió donen compliment al prec del Grup d’ICV-

EUiA a la comissió d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient de 23 d’octubre. 

 

  El Sr. ESPRIU considera que aquest PEU és un exemple clar de la manca de 

control del govern d’allò que fa l’Àrea d’Hàbitat Urbà i els Districtes. Apunta que en 

aquest cas hi ha uns promotors que fa anys que treballen un projecte de residència 

d’estudiants al Districte de Gràcia, però el govern no els ha informat en cap moment 

que estava treballant el Pla d’usos d’aquest Districte amb les entitats veïnals que 

prohibeix la implementació d’aquest equipament. Altrament, van admetre a tràmit el 

planejament urbanístic i el van sotmetre a informació pública, durant la qual tres 

grups municipals hi van presentar al·legacions; tanmateix, posteriorment el govern es 

veu obligat a publicar al BOPB una suspensió d’usos a Gràcia que exclou 

explícitament els PEU en tràmit i les llicències associades. 

  En conseqüència, remarca que la suspensió del tràmit que avui porten a 

aprovació en cap cas aturarà la implantació de la residència d’estudiants, atès que el 

mateix govern ha deixat la porta oberta als promotors, ja que en el text de l’aprovació 

se’ls dóna un termini de tres mesos per tornar a presentar la documentació, i tot fa 

pensar que, si s’esmenen les deficiències, el pla veurà la llum. 

  Pregunta a la Sra. Fandos, com a regidora del Districte, si vol la residència o 

no, ja que si la resposta afirmativa no entenen que s’estigui simulant la prohibició 

d’aquest ús en el Pla d’usos. 

  Conclou que tot plegat és un desgavell que demostra la manca de 

coordinació entre el govern de la ciutat i el del Districte. 
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  El Sr. BOLAÑOS anuncia l’abstenció del seu Grup perquè no comprèn els 

motius de la suspensió. Considera que si s’acaba suspenent el PEU l’Ajuntament pot 

incórrer en una responsabilitat patrimonial. Afegeix que els tràmits es van iniciar 

molt abans que es fes l’aprovació inicial del Pla d’Usos, de manera que l’Ajuntament 

es pot trobar amb problemes legals. 

  Observa que tampoc saben del cert si el Pla d’Usos s’acabarà aprovant 

durant aquest mandat, ni si recollirà l’ús de l’equipament del carrer Sèneca. Per tant, 

adverteix que s’estan posant entrebancs a una inversió privada en sòl privat; i afegeix 

que li sembla paradoxal que en la sessió d’octubre de Plenari s’aprovés una 

residència en sòl públic al carrer Viriat. 

 

  La Sra. SANZ avança que el seu Grup donarà suport a la suspensió perquè 

respon, com ha dit el Tinent d’Alcalde, a un prec formulat pel seu Grup a la comissió 

d’Hàbitat Urbà i Medi Ambient. Precisa que, entre altres motius, s’oposaven a la 

construcció d’una residència d’estudiants perquè determinats mesos de l’any aquests 

equipaments s’utilitzen encobertament com a allotjaments turístics.  
  Remarca, però, la incongruència que suposa haver acceptat el PEU quan el 

govern ja havia decidit obrir un procés participatiu per definir el Pla d’Usos del 

Districte. Tanmateix, posa en evidència que si s’hagués fet una tasca coordinada 

entre les entitats i el govern del Districte haurien evitat haver de plantejar la 

suspensió. 

  Finalment, puntualitza que suspendre no és anul·lar i, per tant, caldrà 

adequar el projecte del carrer Sèneca en funció del Pla d’Usos que s’aprovi i 

reclamen el compromís de fer-lo prevaldre. 

 

  El Sr. PORTABELLA expressa el vot favorable a la suspensió, entre altres 

motius en coherència amb el criteri que la construcció d’una residència en sòl 

catalogat d’equipament significa suposa una competència deslleial amb les 

construïdes en sòls d’habitatge, alhora que subscriu l’observació de la Sra. Sanz 

quant a l’ús encobert com a allotjament turístic durant l’estiu. 

 

  S’APROVA el dictamen en debat amb l’abstenció dels Srs. Fernández Díaz, 

Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 

Casanova. 

 

 Districte d'Horta-Guinardó 

 

18.- (14PL16222)  APROVAR definitivament, de conformitat amb l'article 68 de la Carta 

Municipal de Barcelona, el Pla especial urbanístic d’ajust de l’ordenació de l’escola 

bressol municipal a l’illa del mercat del Guinardó, promogut pel Consorci 

d’Educació de Barcelona. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, el dictamen precedent. 

 

 

 COMISSIÓ DE CULTURA, CONEIXEMENT, CREATIVITAT I INNOVACIÓ 

 

19.- (8/14/CF)   RATIFICAR els acords del Patronat de la Fundació Teatre Lliure – Teatre 

Públic de Barcelona de les seves sessions del 18 de desembre de 2012, de l’11 
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d’octubre de 2013 i de l’11 d’abril de 2014, en el sentit d’aprovar la proposta de la 

modificació dels seus estatuts, d’acord amb el text adjunt a aquest expedient. 

 

  S’APROVA el dictamen precedent amb l’abstenció dels Srs. Fernández 

Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i 

Casanova. 

 

20.- (2409/14)   ATORGAR la Medalla d’Or al Mèrit Cultural de l’Ajuntament de 

Barcelona a l’Orquestra Plateria per la seva contribució a la recuperació de la 

democràcia, la festa i els balls al carrer. 

 

21.- (2410/14)   ATORGAR la Medalla d’Or al Mèrit Cultural de l’Ajuntament de 

Barcelona a La Salseta del Poble Sec per la seva contribució a la recuperació de la 

democràcia, la festa i els balls al carrer. 

 

  El President del Plenari del Consell Municipal anuncia que la Junta de 

Portaveus va acordar tractar conjuntament els punts 20 i 21 de l’ordre del dia. 

 

  El Sr. CIURANA posa en relleu que les orquestres Plateria i la Salseta del 

Poble Sec van començar la seva trajectòria fa quaranta anys, a l’inici de la 

democràcia, els temps en què la festa va tornar a sortir al carrer, esdevenint, com 

moltes altres, la banda sonora de la conquesta ciutadana del carrer. 

  Fa avinent que l’Orquestra Plateria va ser la primera, creada expressament 

per a la nit de Cap d’Any 1974 a la Sala Zeleste, un concert que va ser el detonant de 

tota una eclosió de festes populars, i l’inici d’una època de resposta i contestació a la 

dictadura que agonitzava. 

  En el cas de la Salseta del Poble Sec, recorda que va néixer el 1977 amb la 

finalitat d’animar una festa electoral, de manera que també palesa a la perfecció un 

naixement molt vinculat al canvi que estava experimentant la societat. 

  Posa en valor que, malgrat els canvis generacionals d’ençà que van sorgir, 

aquestes orquestres s’han mantingut perquè es dirigien a tothom amb la música com 

a valor universal i intergeneracional, establint una gran sintonia i complicitat amb la 

societat i els moviments socials que els va permetre escampar-se pel tot el país. 

  Constata que en els setanta i els vuitanta el ball es vivia com una expressió 

vital de llibertat després d’anys de desert cultural i de repressió emocional, un terreny 

en què la Plateria i la Salseta foren els màxims exponents en l’àmbit de la música 

popular. 

  Remarca que la conquesta i la socialització del carrer anava acompanyada 

d’altres fenòmens, entre els quals l’aparició dels cercaviles o el teatre de carrer, que 

retornaven la gent els espais públics de les ciutats. Tanmateix, algunes de les 

orquestres que van aparèixer llavors han anat desapareixent, altres s’han transformat, 

mentre a Plateria i la Salseta han arribat fins a dia d’avui. 

  En conseqüència, aquest ajuntament considera de justícia reconèixer la seva 

aportació a la regeneració democràtica del país, i agrair-los que els van fer ballar –i 

encara ho fan–, riure o enamorar-se d’un temps, d’una ciutat i d’un país; i remarca 

que aquest guardó no significa només un reconeixement al mèrit cultural, sinó que 

també té molt bona dosi de medalla al mèrit cívic. 

 

  El Sr. COLOMÉ remarca que avui atorguen un guardó al ball i a la festa, a 

l’alegria i a la celebració. Entén que en la conjuntura actual es podria pensar que 
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aquest reconeixement té un punt de frivolitat; altrament, el seu Grup defensa que és 

tot el contrari, i amb aquest guardó reivindiquen la necessitat de veure sortir el sol 

cada dia i, si és possible, qualsevol nit i, sobretot, fer-ho ballant. 

  Posa de manifest que quan van néixer l’Orquestra Plateria i la Salseta del 

Poble Sec el país sortia d’un dels moments més foscos de la seva història i van 

significar la música d’un temps nou. Així, remarca també que la Plateria es va crear 

una nit de Cap d’Any de 1974 a l’antiga sala Zeleste; i la Salseta del Poble Sec va 

néixer per a un acte electoral del PSUC el 1977. I des de llavors, ambdues orquestres 

han acompanyat en festes majors, envelats i revetlles i de ben segur que han estat 

testimoni de trobades de les quals han sorgit moltes famílies. També han estat 

testimoni d’un país que despertava, perquè quan es van crear es feia música i es 

ballava per una necessitat vital i com a expressió del desig de llibertat. I ara com 

llavors, aquest país ha de treballar per retornar a places i carrers motius per ballar i 

celebrar. 

  Es felicita, doncs, pel reconeixement de la ciutat a la perseverança 

d’aquestes dues orquestres a emplenar de música places i carrers, nascudes al cor de 

Barcelona i que han exportat el seu ritme arreu. 

 

  El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ remarca que la música i el ball han estat 

històricament una oportunitat per a espais lúdics on les persones poden, per uns 

instants, deixar de banda les preocupacions i gaudir amb una de les expressions més 

profundes, populars i tradicionals. 

  Destaca que la música en viu per al ball té una llarga tradició als països 

europeus, també a Catalunya, que es posa de manifest als envelats que van néixer al 

segle XIX, estructures provisionals, de sostre lleuger on allò essencial era ballar al so 

d’unes músiques que potser avui poden semblar molt llunyanes, però que s’han 

mantingut en el transcurs del temps tal i com reflecteixen les orquestres Plateria i la 

Salseta del Poble Sec que, adaptades als nous temps, continuen arribant a un públic 

cada vegada més ampli. 

  Remarca que ambdues formacions musicals han nascut en un temps de 

transició democràtica a la Ribera i al Poble Sec, i que amb el pas del temps han 

esdevingut unes de les orquestres més sòlides i sol·licitades en festes majors i altres 

celebracions de tot Catalunya i d’arreu. 

  Es refereix a què enguany, l’Orquestra Plateria, després de quaranta anys de 

trajectòria ininterrompuda ha anunciat la seva retirada, tot i la Salseta sembla que 

continuarà. De tota manera, han donat quatre dècades de bona música als barcelonins 

i a les barcelonins que al seu so recordaran molts moments viscuts. Per tant, destaca 

que ambdues orquestres són molt mereixedores d’aquest guardó que desitgen que no 

tan sols expressin l’estima de la ciutat i el seu agraïment, sinó també el 

reconeixement pel que ha significat la música de ball en viu per a la cultura popular. 

 

  La Sra. RIBAS es pregunta qui dels presents, especialment aquells que ja 

tenen una edat, no ha ballat i ha gaudit amb la música de la Plateria i la Salseta del 

Poble Sec. Remarca que ambdues orquestres signifiquen molt més que música i 

entreteniment i han esdevingut una pàgina de la història col·lectiva recent, records i 

emocions d’un moment clau al país, quan les coses començaven a canviar, de 

reconquesta de la democràcia i de recuperació del carrer i d’espais emblemàtics que 

serien reivindicats com a futurs equipaments públics. 

  Recapitula que a partir d’una idea de Jaume Sisa, Albert Batista i el Gato 

Pérez neix sense massa pretensions una orquestra per animar el Cap d’Any del 1974 
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al Zeleste, al carrer Plateria, i tal va ser l’èxit que l’orquestra va repetir, es va 

consolidar i va adoptar el nom del carrer on havia nascut. Aprofita per recordar que 

la ciutat encara té pendent un record per a la Sala Zeleste, que també va ser molt més 

que una sala de concerts. 

  Pel que fa als inicis de la Salseta del Poble Sec el 1977, recorda que va ser 

un grup de joves del barri que van decidir unir-se per fer una única actuació en una 

festa del PSUC, a partir de la qual no van parar d’actuar en festes majors dels barris 

de Barcelona i d’arreu. 

  Posa en valor que la música de la Plateria i de la Salseta expressa una 

amalgama de vivències, de recuperació del Born i les Cotxeres de Sants. 

  Finalment, després de felicitar en nom propi i del seu Grup les dues 

orquestres guardonades, fa avinent que la Mercè passada va tenir oportunitat 

d’assistir a la darrera actuació de la Plateria a la plaça de Catalunya i comprovar la 

barreja generacional que ha tingut el poder d’atraure. 

  Conclou que també en uns moments com els presents, la memòria 

col·lectiva vinculada a la música és més necessària que mai. 

 

  El Sr. PORTABELLA expressa que les medalles d’or al Mèrit Cultural són 

una bona eina per expressar l’agraïment de la ciutat a les contribucions culturals, en 

aquest cas la feta per la música més popular i de carrer. 

  Fa avinent que encara és capaç de recordar lletres, com la de Pedro Navaja, 

i taral·lejar-ne la música després de força anys, i això creu que és el que li confereix a 

aquestes orquestres els seu valor afegit. 

  Es refereix a què en la darrera sessió de la comissió de Cultura, Creixement, 

Creativitat i Innovació, en defensar el prec en què demanaven que s’atorgués aquest 

guardó a l’Orquestra Plateria, van fer una intervenció en què posaven en valor que 

aquestes orquestres han emplenat moltes nits de moltes persones i generacions, i per 

aquest motiu el reconeixement és molt merescut. 

  Destaca que l’atorgament de les dues medalles és un acte de coherència amb 

un estil de vida que volen preservar, el que entén l’espai públic com un lloc de 

trobada i no merament de pas; i perquè poques orquestres estan tan arrelades des del 

seu naixement a la ciutat, una amb el nom d’un carrer –ara Argenteria– i l’altra amb 

el d’un barri, i que han reunit l’essència de la música, del ball i de fer ciutat. 

 

  S’APROVEN, per unanimitat, els dos dictàmens en debats. 

 

 c) Proposicions 

 

 

 PART D’IMPULS I CONTROL 

 

 a) Proposicions / declaracions de grup 

 

 Del Grup Municipal Socialista 

 

Pp 1.- (M1115/12778) El Plenari del Consell Municipal de l'Ajuntament de Barcelona acorda: Que el 

Govern de la ciutat presenti, en el termini d'un mes, un pla d'execució detallat, amb 

calendari, emplaçaments i pressupost previst, per tal de donar compliment al Pla 100 

x 1000 que preveia l'increment de 1000 nous habitatges destinats a lloguer social, un 
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cop s'ha pogut confirmar l'incompliment en l'execució d'aquest Pla, presentat per 

l'Ajuntament al juny del 2013. 

 

  La Sra. ANDRÉS inicia la seva intervenció referint-se a la roda de premsa, 

del 7 de juny de 2013, que l’Alcalde va qualificar com la més important del seu 

mandat, en la qual va presentar el Pla 100x1000, amb un triple objectiu: generar mil 

pisos de lloguer social, cinc-cents dels quals estarien acabats a finals de 2014; 

fomentar la col·laboració publicoprivada; i crear 1.600 llocs de treball a la ciutat. 

Recorda que el finançament del pla es vinculava a la constitució de Bamsa, que 

suposava la concessió a un operador privat de 26 aparcaments municipals. 

  Fa avinent que la setmana passada el seu Grup va demanar una 

compareixença a fi de conèixer l’estat d’execució del pla; segons les dades aportades 

pel govern, que aprofita per agrair, quant als 1.000 pisos de lloguer social previstos, 

500 dels quals havia de construir el Patronat Municipal de l’Habitatge abans de finals 

d’any, es començarà la construcció de 149 pisos entre els mesos de desembre i gener 

de 2015. Mentre que els 400 pisos que han de construir promotors privats en solars 

cedits per l’Ajuntament, segons l’informe, els Serveis Jurídics estan treballant 

actualment per definir els mecanismes, i només hi ha tres solars reservats. 

  Continuant amb aquesta descripció de l’estat d’execució del pla, destaca que 

dels cent habitatges que ha de comprar l’Ajuntament per rehabilitar-los –segons 

l’informe en són tres-cents– se n’han comprat 62 a Ciutat Vella que encara estan 

pendents de rehabilitació. 

  En conseqüència, denuncia que a final d’any, a sis mesos d’acabar el 

mandat, no hi ha cap pis disponible del Pla 100x1000. 

  En l’àmbit de la col·laboració publicoprivada, assenyala que no s’ha 

construït cap habitatge, i l’únic fet tangible és la venda de quinze aparcaments 

municipals, els més rendibles de la ciutat, a un operador privat. Justifica el terme 

venda perquè l’operador privat ja els retola amb la seva marca.  

  Quant a la creació de 1.600 llocs de treball, constata que el govern no els ha 

proporcionat cap dada al respecte, però diu que estan convençuts que a data d’avui el 

Pla 100x1000 no n’ha generat cap. 

  Adreçant-se a l’Alcalde, fa notar que el pla no es van anunciar a principis de 

mandat, fet que justificaria que no s’havia mesurat correctament el temps d’execució; 

tanmateix, aquest pla es va presentar a l’equador del mandat, motiu pel qual li 

pregunta si calia esperar dos anys per començar-hi a treballar; si era necessari 

privatitzar aparcaments municipals per obtenir cent milions d’euros per finançar el 

pla, tenint en compte que l’exercici pressupostari de 2012 es va tancar amb un 

superàvit de 60 milions d’euros, i el de 140 el 2013. 

  Qüestiona, doncs, que l’objectiu de l’operació dels aparcaments fos la 

construcció d’habitatge social, ja que entén que les xifres parlen per elles mateixes. 

Per aquest motiu, el seu Grup reclama amb aquesta proposició de la necessitat urgent 

de posar aquest pla en marxa, i demana el suport de tots els grups municipals. 

 

  El Sr. BOLAÑOS avança el suport del Grup del PP a la regidora, que 

justifica perquè, tot i que van votar a favor del Pla 100x1000, no es consideren 

responsables de la seva execució, que correspon al govern municipal. 

  Fa avinent que el seu Grup no tenia cap inconvenient que s’utilitzessin un 

seguit de solars municipals, o fins i tot que es compressin habitatges per rehabilitar-

los, no obstant això, confirma que el panorama actual és força desolador. En aquest 

sentit, es refereix a l’informe presentat fa un parell de dies al Consell de l’Habitatge 



Ref: CP 16/14 

V: 12/12/14     PAG. 28 

Social sobre la situació de les promocions previstes en el Pla 100x1000, en què es 

constata que de les nou promocions previstes, abans d’acabar el mandat, només se 

n’iniciaran tres. Afegeix que d’aquestes nou promocions, vuit encara no tenen ni 

projecte. Indica, a tall d’exemple, que el solar de Germanetes és de propietat 

municipal d’ençà del 2006, i encara no s’ha redactat el projecte, malgrat que existeix 

la dotació pressupostària. 

 

  La Sra. SANZ posa de manifest que darrerament han tingut ha accés a la 

informació referent al desenvolupament del Pla 100x1000, anunciat a bombo i 

platerets, que va comportar la privatització dels aparcaments més rendibles de la 

ciutat. 

  Indica que la conclusió a què ha arribat el seu Grup després d’analitzar les 

dades que els han anat proporcionant és la mateixa a què havien arribat abans 

d’aquesta operació, que no és altra que continua calent inversió en habitatge de 

lloguer social en funció d’accions i de polítiques d’habitatge eficaces. Insisteix que 

calen aquestes actuacions perquè el Pla 100x1000 no pot cobrir, ni de lluny, la manca 

d’acció política en l’àmbit de l’habitatge. 

  Addueix que la inacció es palesa en la caiguda brutal de les inversions en 

noves construccions del Patronat Municipal de l’Habitatge, que no resol el Pla 

100x1000; també en el fet que, de les promocions que el govern assegurava que 

estarien llestes a final d’any, només se n’han materialitzat dues de 150 habitatges per 

a gent gran, la compra de 62 pisos i 6 locals per a rehabilitació, tot plegat en fase de 

projecte. 

  En conseqüència, pregunta al Sr. Vives si a final de mandat, el maig de 

2015, pot confirmar que hi haurà algun habitatge operatiu. 

 

  El Sr. PORTABELLA avança el vot favorable a la proposició perquè el seu 

Grup considera que tot allò relacionat amb la millora de la dotació d’habitatges a la 

ciutat és encertat, i entén que la proposta aporta un grau de sensibilitat pel que fa a 

l’accés a l’habitatge de lloguer, amb la corresponent habilitació d’un parc suficient 

que respongui a les necessitats de la ciutat. 

 

  El Sr. VIVES explica que el Pla 100x1000 s’ha activat quan ha estat 

possible, especialment perquè ha estat molt difícil de tirar endavant l’operació 

Bamsa, és a dir, s’ha retardat per motius de tàctica política, per qual cosa, diu que no 

deixa de sorprendre’l l’acusació d’inactivitat. 

  Fa notar que la construcció d’un parc d’habitatge de lloguer també s’ha vist 

molt afectada per l’anul·lació del cent per cent dels ajuts de l’estat destinats a la seva 

creació.  

  Malgrat aquest seguit d’entrebancs, diu que està convençut que tots els 

presents comparteixen els objectius de tirar endavant la creació del parc de lloguer 

social. Avança que pot confirmar gairebé que abans del maig de 2015 ja disposaran 

d’alguns pisos operatius, mentre que paral·lelament tiraran endavant les promocions 

previstes. En conseqüència, assenyala que el govern també dóna suport a la 

proposició, que literalment demana la presentació del pla d’execució. 

 

  La Sra. ANDRÉS agraeix el vot favorable de tots els grups municipals, tot i 

que matisa que la proposició diu literalment que els presentin el pla d’execució a fi 

de garantir-lo i impulsar-lo. 
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  Assenyala que subscriuen plenament el pla, i precisament per això els 

preocupa la seva execució. Estan d’acord que l’anul·lació dels ajuts provinents de 

l’estat resta possibilitats al finançament dels pisos de lloguer social, però recorda que 

quan van anunciar el pla ja ho sabien, però tot i això van anunciar els mil pisos de 

lloguer social, cosa que consideren una irresponsabilitat. 

  Afegeix que tampoc comparteixen el sistema de finançament del pla, i 

reitera novament que no calia l’operació Bamsa per tirar-lo endavant tenint en 

compte els superàvits de dos exercicis pressupostaris consecutius. Insisteix que no 

comprenen per què van haver de vincular la construcció d’habitatge social a aquella 

operació, i per quin motiu no s’hi van posar de bon principi. 

  En conseqüència, diu que no els convencen les explicacions del Sr. Vives, 

com tampoc deuen convèncer aquests arguments a les catorze mil unitats familiars 

amb menys de 14.000 euros de renda anuals que estan esperant, inscrites al registre, 

aquesta tipologia d’habitatge; com tampoc a les set-centes famílies desnonades 

durant aquest any a Barcelona; ni tampoc convenç les persones que ahir mateix es 

manifestaven a la plaça de Sant Jaume, amb el suport de Càritas, demanant que el 

2015 no hi hagi cap persona sense un sostre digne a la ciutat. 

  Afirma que mentre no donin respostes a aquests col·lectius, no convenceran 

el seu Grup. 

 

  El Sr. BOLAÑOS entén que, aprovant aquesta proposició, el govern es 

marca un gol a la porteria pròpia, ja que la proposició diu literalment ―un cop s’ha 

pogut confirmar l’incompliment en l’execució d’aquest Pla.‖ 

  Fa notar que el fet que de nou projectes només se n’hagi redactat un no és 

responsabilitat del govern de l’estat, i creu que no s’han fet per manca de voluntat i 

per desídia. 

  Igualment, recorda al Sr. Vives que aquest ajuntament té 150 pisos de la 

promoció de Rodalies buits, que el govern vol posar en dret de superfície, que és una 

tipologia d’habitatge que només vol un 6% de la ciutadania, mentre que el lloguer 

social és reclamat per un 80%. Pregunta, doncs, per què no posen aquests pisos a 

lloguer social. 

  En conseqüència, considera que la poca cosa que s’ha fet en l’àmbit de 

l’habitatge durant el mandat no ha servit per incrementar el parc de lloguer social, i 

posa com a exemple les promocions de Rodalies i Can Cortada, on haurien pogut 

instal·lar les persones desallotjades del carrer de Santa Rosalia, al barri de la 

Teixonera. 

 

  La Sra. SANZ es felicita perquè el Sr. Vives reconegui l’incompliment del 

projecte, que no hi haurà cap pis operatiu abans del maig de 2015, però li recrimina 

novament l’operació Bamsa, ja que l’Ajuntament hauria pogut invertir en polítiques 

d’habitatge sense necessitat de dur-la a terme. 

  Recorda que altres governs, amb compromís i amb voluntat política, van fer 

els primers habitatges dotacionals per a joves, per a gent gran, els programes 

d’habitatge d’inclusió i el Pla Municipal d’Habitatge, que l’actual govern incompleix 

reiteradament. En aquesta línia, demana al Sr. Vives que li esmenti un sol expedient 

de nou planejament que hagi tramitat el govern que inclogui el 50% de reserva per a 

protecció oficial. 

  Considera, per tant, que el govern no ha cregut mai en la política municipal 

d’habitatge, tal i com demostren les seves actuacions, en aquest cas concentrant-ho 

tot en aquest Pla 100x1000, que també han incomplert. 
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  Observa que les estratègies de màrqueting del govern no convencen ningú; 

que la gent que coneix bé la realitat els barris constata la manca d’accions i de 

polítiques, alhora que hi ha hagut col·lectius que han donat lliçons al govern. 

 

  El Sr. VIVES replica que li sorprèn que el Sr. Bolaños empri la demagògia 

en aquest assumpte, atès que coneix perfectament la situació de la promoció de Can 

Cortada i suposa que no pretén que es cometin il·legalitats. 

  Quant a les denúncies d’incompliments, fa notar que el és la primera vegada 

en trenta anys que aquest ajuntament presenta un pla d’habitatge social per ser 

finançat directament, és a dir, que els diners els ha rebut directament el Patronat 

Municipal de l’Habitatge. 

  Quant a la incapacitat per reservar sòl municipal per tirar endavant el parc 

d’habitatge de lloguer social de què se’ls ha acusat, recorda que l’Ajuntament ha 

estat propietari de tot el front marítim de la ciutat i no hi ha fet ni un sol pis públic. 

Entén que la prova de tot plegat està en què en arribar al govern de la ciutat el 2011 

només hi havia mil pisos de lloguer social. 

 

  La Sra. ANDRÉS insisteix que el balanç a dia d’avui del Pla 100x1000 és 

de zero pisos; mentre que la Sra. Recasens s’ha dedicat a privatitzar aparcaments per 

obtenir cent milions d’euros que temen que no vulgui afegir al superàvit de l’exercici 

pressupostari d’enguany. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, la proposició / declaració de grup en debat. 

 

 Del Grup Municipal del Partit Popular 

 

Pp 2.- (M1115/12781) El Plenari del Consell Municipal acorda: Instar al Govern municipal a establir 

un període mínim d'empadronament ininterromput a la ciutat per poder accedir als 

serveis següents, programes o ajuts socials: - 5 anys per optar a un habitatge de 

protecció oficial en règim de lloguer. - 10 anys per accedir a un habitatge de 

protecció oficial en règim de compra. - 5 anys per participar en un programa 

municipal de formació i inserció laboral. - 5 anys per beneficiar-se de serveis socials 

complementaris. 

 

  El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ presenta la proposició del seu Grup reconeixent, 

d’entrada, que l’accés als serveis i ajuts públics és un dret, però que també ha de ser 

sotmès a regulació i a l’establiment de condicions determinades per al seu exercici. 

  Admet que Barcelona ha de ser una ciutat d’acollida, però també exigent. 

En conseqüència, argüeix que a l’hora de reconèixer determinats drets cal establir 

unes condicions d’exigència per als aspirants a integrar-se a la ciutat, tant si són 

nacionals com estrangers. 

  Esmenta entre aquestes obligacions imprescindibles, el compliment de la 

llei, el respecte a la societat i al país d’acollida i la voluntat d’arrelament expressada 

durant un mínim d’anys de residència, és a dir, d’empadronament a la ciutat. 

  Puntualitza que el seu Grup considera que cal establir una antiguitat mínima 

d’empadronament per poder accedir a determinats serveis i ajuts socials, que han 

concretat en l’accés a l’habitatge social, per al qual demanen un mínim de 5 anys 

d’empadronament a la ciutat, de 10 anys en el cas d’adquisició d’habitatge públic, i 

també 5 anys per a les persones que vulguin accedir a programes de formació i 
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inserció laboral, o per obtenir determinades ajudes dels serveis socials 

complementaris, també denominats especialitzats. 

  Argumenta que la despesa social té uns recursos limitats, i atès el volum de 

la demanda de tots aquests serveis cal prioritzar concentrant-los bàsicament en els 

barcelonins, sense excloure ningú, però demanant a les persones foranies una mínima 

voluntat d’arrelament expressada amb un mínim d’anys d’empadronament a la ciutat. 

 

  La Sra. MORALEDA posa de manifest que el seu Grup no donarà suport a 

la proposició, que justifica perquè el Grup del PP, en demanar que es limiti l’accés a 

determinats serveis municipals als veïns i veïnes de Barcelona segons el que 

anomena grau d’arrelament mesurat en anys d’empadronament, vol, en primer lloc, 

fer servir el padró municipal per a l’atorgament de drets, cosa que és la seva funció. 

Consideren que amb la proposició es pretén, d’una banda, posar en dubte el concepte 

de ciutadania plena, imposant que per a l’accés a determinats serveis s’hagi de 

demostrar l’arrelament. D’altra banda, també volen enviar a la societat el missatge 

que l’accés a aquests serveis està en perill per causa de les persones nouvingudes –fa 

notar el que el Sr. Fernández Díaz no ha fet servir aquest terme en la seva 

intervenció, ni tampoc en l’enunciat de la proposició–.  

  Posa en relleu que amb aquesta argumentació es posa en evidència el 

pensament del PP respecte a aquesta qüestió, que no és altra que els qui vénen de 

fora resten drets als qui viuen a Barcelona, tal i com demostra que l’ajuntament de 

Badalona hagi posat en marxa el requeriment de cinc anys de residència a la ciutat 

per poder accedir als serveis socials complementaris. 

  Fa notar que les dificultats que avui té la ciutadania de Barcelona per 

accedir als serveis no es deu a l’acaparament per part dels veïns i veïnes nouvinguts, 

un argument que qualifica d’autèntica fal·làcia; altrament, les dificultats d’accés a 

serveis com l’habitatge, la formació o els serveis socials complementaris estan 

motivades per la inexistència o escassa existència de disponibilitat. Remarca que 

pràcticament no hi ha habitatge social disponible, i que el poc que hi ha no té un preu 

competitiu; que la formació per a la inserció laboral està pràcticament eliminada per 

la decisió del govern municipal que Barcelona Activa no posés en marxa aquests 

programes; i uns serveis socials complementaris pràcticament reduïts a zero per la 

manca de fons de la Generalitat. 

  En conseqüència, valoren aquestes alarmes del Grup del PP com a 

absolutament interessades i sense cap raó de fons, especialment perquè no hi ha cap 

efecte crida, ja que la realitat és que han marxat 150.000 persones de la ciutat els 

darrers anys. Malgrat això, es constata que alguns ajuntaments promouen aquesta 

mena de mesures discriminatòries amb una part dels seus veïns, establint categories 

entre els residents i posant en dubte el dret de ciutadania plena. 

  Recorda, doncs, que l’empadronament és simplement l’acte de registrar-se a 

l’ajuntament del lloc de residència habitual, i que tothom qui està empadronat a 

Barcelona, n’és veí o veïna amb els mateixos drets per accedir als serveis bàsics i als 

programes públics concrets. 

 

  El Sr. GOMÀ avança el no rotund del seu Grup a la proposició, que valoren 

que només respon al sectarisme ideològic i a l’obsessió contra les persones 

nouvingudes, que deploren. 

  Valorant la literalitat de l’enunciat de la proposta, fa notar que genera nous 

elements de dependència i d’exclusió social, atès que l’habitatge i l’ocupació són les 

dues grans palanques de l’autonomia personal. En conseqüència, remarca que 
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accedir-hi és un dret universal de ciutadania, que els mecanismes d’accés han de ser 

inclusius i al servei d’una ciutat acollidora. Altrament, posa com a exemple que 

l’aplicació de proposició del Grup del PP significaria que una persona jove que 

arribés a la ciutat arran d’un procés de reagrupament familiar hauria d’esperar cinc 

anys en situació de vulnerabilitat i d’exclusió laboral, o que un treballador adult 

nouvingut no tindria accés a la formació i al reciclatge ocupacional en un servei 

municipal fins que no haguessin transcorregut cinc anys d’ençà que s’hagués 

empadronat. 

  En referència a l’al·lusió als serveis socials complementaris, puntualitza que 

no existeix tal concepte, que de serveis socials n’hi ha de bàsics i d’atenció 

especialitzada. Per tant, demana al Sr. Fernández Díaz a què s’ha volgut referir, si, 

per exemple, que una família vulnerable nouvinguda no podria accedir a rebre suport 

contra la pobresa energètica o a una beca menjador. En aquest sentit, li recorda que 

des fa molts anys a Barcelona s’atenen les persones en funció del seu perfil de 

necessitats i no pas del seu origen, i que la universalització dels serveis és la millor 

manera de lluitar contra el conflicte entre persones en situació de vulnerabilitat. 

Remarca, doncs, que l’aplicació dels supòsits que planteja la proposta seria un pas 

enrere absolutament inacceptable. 

  Posa de manifest que el Grup del PP sempre s’ha posicionat en contra del 

model consensuat i treballat entre forces socials i polítiques per fer de Barcelona una 

ciutat de convivència, d’acollida i d’interculturalitat que ha esdevingut un referent a 

Europa i al món, sense conflictes de convivència als barris, i assegura que no entén 

els motius d’aquest posicionament. 

  Acaba la seva intervenció dient que la posició que adopta el Grup proposant 

l’aïlla, i el reclou en la irresponsabilitat i el sectarisme que, sortosament, no 

comparteixen la resta de membres d’aquesta cambra. 

 

  El Sr. LAPORTA assenyala que tot i que la pobresa, els desastres naturals o 

els conflictes bèl·lics continuen sent les principals causes de les migracions, cada 

vegada més persones es traslladen per motius laborals, per millorar la seva formació 

o atrets per la qualitat de vida de determinats indrets. En aquest sentit, posa en valor 

la Declaració de Barcelona del 20 de juny d’enguany, que recorda la importància 

dels poders locals en els processos d’integració dels fluxos migratoris i demana que 

se’n reconegui el protagonisme. Significa que són els ajuntaments, com a 

administració més propera a la ciutadania, que davant del repte de la governança, la 

migració, la mobilitat i el desenvolupament estan a càrrec d’aconseguir els processos 

d’integració i garantir la cohesió social que té lloc a escala de barri, d’espai públic, 

d’escoles i de centres de treball. 

  Fa notar que el tracte digne i respectuós amb les persones, independentment 

del seus orígens, és fonamental; i que el tracte que una societat receptora dóna a les 

persones nouvingudes és l’indicador del seu grau de qualitat democràtica. 

  Seguidament, referint-se a la denúncia formulada pel Plenari del Consell 

Municipal d’Immigració quant a la situació d’indefensió que genera l’actual llei 

d’estrangeria, recorda que en la darrera sessió de la comissió de Qualitat de Vida, 

Igualtat, Joventut i Esports es van presentar seixanta-set propostes adoptades pel 

Consell. En aquella ocasió, el Grup del PP va considerar que algunes de les propostes 

eren excessivament permissives amb les persones immigrants i que calia ser més 

exigent amb el col·lectiu, i es felicita pel fet que la proposta nova prosperar. 

  Qualifica d’excloent el discurs d’aquest Grup, que només es refereix als 

components negatius del fenomen de la immigració, i activa les pors de la ciutadania 



Ref: CP 16/14 

V: 12/12/14     PAG. 33 

en assimilar la immigració a tota mena de problemes, entre els quals la inseguretat, 

l’atur i la manca de recursos socials. Considera que aquest discurs no té cap 

oportunitat de prosperar, que és contrari a l’essència de la democràcia del segle XXI. 

  En contraposició, fa avinent que el seu Grup entén que és fonamental 

treballar per aconseguir la plena integració social, laboral i política de les persones 

nouvingudes a Barcelona; que és indispensable contribuir en la construcció d’una 

societat intercultural, que respecti i es reconegui en la diversitat i el coneixement 

mutu com una via per reforçar el sentiment de pertinença, que és un dels pilars de la 

cohesió social. 

  Troba que la proposició del Grup del PP aboca a les persones nouvingudes a 

moltes dificultats quant a la residència i la feina en no complir un seguit de requisits; 

i alerta que en el cas de moltes famílies reagrupades és especialment greu, atès que 

no poden regularitzar la situació de tots els seus membres perquè no compleixen els 

requisits mínims necessaris. 

 

  La Sra. FANDOS anuncia que el govern no donarà suport a la proposició 

que justifica, d’entrada, perquè els programes i ajuts que ofereixen els serveis socials, 

habitatge o Barcelona Activa estan establerts en funció de les necessitats a què han 

de respondre, en primer lloc, les necessitats de les persones amb un major grau de 

vulnerabilitat i d’exclusió; i, en segon lloc, per un criteri raonable d’arrelament a la 

ciutat que permeti identificar les persones com a ciutadans i ciutadanes de Barcelona 

i que eviti un possible efecte crida de persones residents en altres municipis. 

  Feta aquesta introducció, concreta que els criteris tècnics estan perfectament 

definits, atès que com deia el Sr. Gomà fa molts anys que funcionen, per valorar les 

diverses situacions de vulnerabilitat, de la mateixa manera que ja estan prefigurats 

marges temporals d’arrelament que permetin garantir la pertinença al municipi. 

  Pel que fa a les necessitats que cobreixen els serveis socials, remarca que es 

tracta d’un servei públic universal que atén totes les persones que resideixen a la 

ciutat, independentment que estiguin empadronades o els anys que faci que hi viuen. 

Afirma que qualsevol persona de la ciutat que pateixi una situació greu de 

vulnerabilitat socials té garantida l’atenció sense haver de justificar els requisits 

d’empadronament que planteja la proposició. En conseqüència, discrepa amb el 

període d’anys d’empadronament que demana com a indispensables per a l’accés als 

diversos serveis perquè estarien ultrapassant la lògica tècnica i, sobretot, conculcant 

drets reconeguts a la ciutadania. 

  Alerta que no val tot per millorar la redistribució de recursos com 

argumenta el Grup del PP, i assegura que el govern de la ciutat ni pot ni vol generar 

exclusió social per aquest motiu. Altrament, opta per l’assistència individual a les 

persones i a les unitats familiars, alhora que per garantir la màxima cohesió social a 

la ciutat. 

  Puntualitza que resoldre els problemes individuals de les persones 

vulnerables ajuda molt a la cohesió social de la ciutat sencera, un aspecte que no es 

pot resumir en paràmetres com els que apunta la proposta com a requisit per accedir 

a determinats serveis o ajuts, ja que significaria que un gran nombre de persones 

vulnerables quedessin fora dels circuits bàsics d’habitatge, feina i serveis socials. 

Assevera que negar-los la possibilitat d’accés a aquests serveis és condemnar, també, 

tota la ciutat. 

 

  El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ puntualitza i reitera que el seu Grup demana 

que es requereixi un mínim de cinc anys d’empadronament a Barcelona per poder 
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optar a l’habitatge de lloguer, o deu en cas de compra d’habitatge social. Justifica 

aquesta mesura perquè l’habitatge és escàs i car i, per tant, cal regular les condicions 

d’accés. En aquest sentit, es refereix a què fa tan sols tres mesos que es va aprovar el 

reglament de l’habitatge al Consorci de l’Habitatge sense cap referència a una 

exigència mínima de període d’empadronament; i l’única que troben amb empara 

legal és la llei 2007, aprovada pel govern tripartit de la Generalitat, que estableix 

l’empadronament de tres anys per accedir a l’habitatge de lloguer. Demana 

coherència, per tant, a les forces polítiques d’aquesta cambra en les seves 

declaracions. 

  Afegeix l’exemple d’ajuntaments socialistes com el de Mollet del Vallès, 

que ha adjudicat pisos només a persones que hi portessin 25 anys empadronades; 

altres ajuntaments, com els de l’Hospitalet de Llobregat o Santa Coloma de 

Gramenet, apliquen el termini de cinc anys d’empadronament per accedir a 

l’habitatge protegit; com també ho han fet ajuntaments governats per ICV-EUiA, 

entre els quals els de Sant Feliu de Llobregat o Montcada. 

  Fa notar que en cap moment ha parlat d’immigració, sinó de persones que 

vulguin residir a Barcelona, que afecta tant nacionals com forans; de tota manera 

aprofita per preguntar si troben normal que un immigrant, l’endemà d’empadronar-se 

a Barcelona, pugui accedir amb tots els drets a un habitatge social, igual que un 

barceloní que fa anys que està pagant impostos a la ciutat. Considera que, com a 

mínim, s’ha d’exigir que estiguin en situació de legalitat, que respectin la ciutat i 

mostrin una mínima voluntat d’arrelament. Recorda, en aquest sentit, que cada 

promoció d’habitatge que es fa a la ciutat ha de definir les condicions d’accés, i de 

vegades s’hi inclouen els requeriments de l’empadronament mínim. En coherència, 

convida als membres del Plenari del Consell Municipal que en la propera sessió 

presentin una proposta per retirar de l’accés a determinada tipologia d’habitatge 

aquesta mena de condicions, ja que entén que és evident que els Grups de l’oposició 

fan un discurs políticament correcte i no pas socialment responsable, metre titllen el 

Grup del PP d’excloent i sectari. 

  Diu que de cap manera nega que la immigració ha de tenir drets, només 

remarca que també ha de tenir obligacions com qualsevol altre ciutadà en una ciutat 

on tothom rebi serveis i pagui impostos. 

  Quant a les ajudes per a l’ocupació, recorda que en la sessió de Plenari del 

juny d’enguany s’hi va presentar el Programa ocupacional, i van proposar que calia 

establir un mínim d’exigència d’empadronament a la ciutat per accedir-hi.  

  Pel que fa als ajuts per ser beneficiari dels serveis socials especialitzats, que 

no s’han de confondre amb els bàsics que han d’estar garantits universalment, 

aclareix que la seva proposta passa per limitar-ne l’accés en funció de determinats 

requeriments per evitar greuges o conflictes. 

 

  La Sra. MORALEDA remarca que la formació política del Sr. Fernández 

Díaz promou una llei estatal que permet als estrangers rics que compren un habitatge 

per damunt d’un determinat import obtenir la nacionalitat, mentre demanen als 

ajuntaments que posin impediments a l’accés als serveis bàsics als immigrants sense 

recursos. 

 

  El Sr. GOMÀ addueix que el Grup del PP s’enroca a aixecar barreres a la 

convivència i, per tant, no hi ha terreny de debat. 

  Aprofita per posar de manifest que a Barcelona hi ha veïns i veïnes que fa 

més de deu anys que han sol·licitat l’arrelament social per poder regularitzar la seva 
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situació, que disposen de l’informe favorable de l’Ajuntament i de la Generalitat, 

però que altrament es troben amb el mur infranquejable de la Delegació del Govern, i 

demana al Grup del PP que hi intercedeixi en aquests casos. 

 

  ES REBUTJA la proposició / declaració de grup en debat amb trenta-un 

vots en contra –emesos pels Srs. Trias, Forn, Puigdollers, Vives, Ciurana, Ardanuy, 

Blasi, Martí i Freixedes i les Sres. Recasens, Fandos, Homs, Vila i Rognoni, pels Srs. 

Trullén, Colomé, Espriu i Escudé i les Sres. Escarp, Jaurrieta, Andrés, Moraleda, 

Díaz, Sánchez i Carmona, pels dels Srs. Gomà i Mestre i les Sres. Sanz i Ribas, i 

també pels Srs. Laporta i Portabella–, i nou vots a favor de la resta de membres del 

Consistori presents a la sessió. 

 

 Del Grup Municipal d’Iniciativa per Catalunya Verds-EUiA 

 

Pp 3.- (M1115/12784) El Plenari del Consell Municipal acorda instar al Govern municipal a elaborar 

un Pla de Lluita contra l'Atur. En aquest Pla el Govern municipal es compromet a: 1) 

Enfortir els recursos que destina a Barcelona Activa, SA i prioritzar les polítiques 

actives d'ocupació: - Incrementant la partida pressupostària del 2015 destinada a 

Barcelona Activa, SA fins arribar als 50 milions d'euros. - Incrementant l'aportació 

destinada al programa de capacitació professional i ocupació del 57% prevista pel 

2015 al 75% del pressupost total de Barcelona Activa, SA, dotant de més recursos els 

programes de foment de l'ocupació estable (com Barcelona Crea Ocupació i Bons 

Compromís), de serveis d'orientació, de recerca de feina i desenvolupament 

professional i d'inserció sociolaboral (com PILS i PROPER), i els Plans d'Ocupació 

Municipals. - Desenvolupant un programa d'emprenedoria social amb l'objectiu de 

donar suport a l'economia cooperativa, social i solidària. 2) Exigir al Govern de la 

Generalitat que recuperi la seva aportació per finançar Barcelona Activa SA, arribant 

als nivells de finançament establerts pel Conveni SOC del 2010-2011 i per tant, 

contribuint amb més d'un 50% dels ingressos de l'empresa municipal. 3) Donar 

compliment a les proposicions aprovades següents: - Pla de xoc contra l'atur juvenil 

(Plenari extraordinari, gener 2013). - Pla de retorn de l'exili juvenil (Comissió de 

Qualitat de Vida, Igualtat, Joventut i Esports, març 2014). - Posar en marxa un 

programa, amb la participació de les entitats del sector, amb l'objectiu de donar 

suport a l'economia cooperativa, social i solidària (Comissió d'Economia, Empresa i 

Ocupació, març 2013). - Complement de les retribucions de les persones 

contractades a través d'un pla d'ocupació finançat pel SOC des de Barcelona Activa, 

per tal que les serves retribucions siguin com a mínim igual a la prestació. 

 

  El Sr. GOMÀ emmarca la seva intervenció en el context de crisi que pateix 

la ciutadania de Barcelona i les polítiques d’austeritat injustes, una realitat que té en 

l’atur la seva principal expressió. 

  Constata que en aquest marc de crisi global, tant els factors que causen 

l’atur com les capacitats per combatre’l ultrapassen els límits de la ciutat. Malgrat 

això, posa en valor que cap problemàtica social no ha estat aliena a aquest 

ajuntament, i que la ciutat ha de fer aportacions significatives en la lluita contra l’atur 

perquè no pot abandonar les 101.559 persones en aquesta situació actualment; com 

tampoc no pot aspirar a un escenari econòmic de futur sense ocupació digna per a 

tothom, amb una base de demanda interna sòlida. 

  En conseqüència, adverteix que cal un compromís real, amb la inclusió 

laboral dels col·lectius vulnerables, una estratègica integral i pública de foment de 
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l’ocupació, amb un espai d’acord entre agents socials i institucionals. Tanmateix, 

posa de manifest que la feblesa de les polítiques municipals contra l’atur contrasta 

amb una realitat que és viscuda com el principal problema de les persones. 

  Així doncs, justifica la iniciativa que avui presenta el seu Grup amb la 

voluntat de confegir un terreny de lluita sòlid i inclusiu contra atur. 

  Precisa que la proposició demana, en primer lloc, enfortir i ajustar 

Barcelona Activa a les necessitats del moment, incrementar-ne el finançament fins 

arribar als 50 milions d’euros; situar la capacitació i l’ocupació en el 75% del seu 

pressupost global; i elaborar un programa de suport a l’economia cooperativa i 

solidària. En segon lloc, exigeix que el Govern de la Generalitat recuperi el seu 

compromís d’aportacions a Barcelona Activa, passant del 17% actual al 50% que 

preveia el conveni del 2010. 

  I, finalment, la proposició reclama el compliment de les proposicions 

aprovades a fi que esdevinguin actuacions concretes, entre les quals el Pla de xoc 

contra l’atur juvenil, l’impuls a l’economia social i retribucions dignes a les persones 

contractades a través dels plans d’ocupació. 

  Valora aquesta proposició com una oportunitat per a un acord ampli, i per 

reconnectar les prioritats polítiques amb el que avui és el principal problema de la 

ciutadania a Barcelona. 

 

  El Sr. TRULLÉN diu que el seu Grup votarà favorablement aquesta 

proposició sobretot perquè va en la línia de definir una estratègia de creixement 

inclusiu, que no només comporti el creixement i la recuperació de l’activitat 

econòmica i del PIB, sinó que s’acompanyi d’una millora en la distribució de la 

renda. En aquesta línia, el seu Grup proposa revertir la tendència actual d’increment 

de la desigualtat, atès que allò que ha caracteritzat el model Barcelona el darrer quart 

de segle ha estat conjuntar creixement d’ocupació i d’activitat amb una millora 

substancial en la distribució de la renda. Destaca que aquesta mateixa setmana 

l’OCDE identificava aquest model com de bona praxis en una reunió de política 

econòmica urbana, i que a parer seu cal recuperar. 

  Fa avinent que l’element fonamental del model pel que fa a les polítiques 

actives és i va començar sent Barcelona Activa, creada per respondre a la crisi dels 

vuitanta, i des de llavors ençà ha demostrat una trajectòria impecable d’activació de 

polítiques en aquesta direcció. Remarca que l’objectiu de l’empresa a l’actualitat és 

incrementar l’ocupabilitat; en aquesta direcció, recorda que el Grup Socialista va 

proposar el gener de 2013 en un Plenari extraordinari un pla de xoc contra l’atur 

juvenil, que també es recull la proposició, un objectiu que en la seva opinió hauria de 

ser una prioritat absoluta. 

  Afegeix que en les al·legacions que el seu Grup ha presentat al Pressupost 

de 2015 hi ha l’objectiu precís d’actuar amb fermesa contra l’atur de molt llarga 

durada, que a l’actualitat presenta un creixement alarmant a la ciutat i s’està 

cronificant, afectant ja vint-i-cinc mil persones i afectant directament la línia de 

flotació del model de creixement d’inclusió a què aspiren retornar, que durant vint-i-

cinc anys havia estat un èxit, i forma part de l’ADN Barcelona. 

  En conseqüència se sumen a la proposició que els presenten perquè va en 

aquesta direcció amb un enunciat que valoren com a correcte. 

 

  La Sra. CASANOVAS afirma que una prioritat principal per al Grup del PP 

ha estat sempre donar suport a les persones que busquen o que creen feina estable i 

de qualitat a Barcelona. En aquesta línia, recorda que el 2008 van proposar un pla de 
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xoc contra la crisi i l’atur, que va ser rebutjat pel govern tripartit d’aleshores, mentre 

que ara hi dóna suport arran de la proposició que avui presenta el Grup d’ICV-EUiA, 

just a final de mandat i quan ja s’ha iniciat el canvi de tendència econòmica. 

  Assenyala que els seu Grup, des de l’inici de la present legislatura, ha 

presentat nombroses propostes en l’àmbit de les polítiques d’empresa i 

l’emprenedoria, entre les quals l’eliminació de traves burocràtiques, injecció de 

liquiditat a les Pime, autònoms i emprenedors, rebaixes fiscals i estímuls a la creació 

de llocs de treball estables i de qualitat. Tot plegat, conjuntament amb polítiques 

d’inserció i de formació laboral per a les persones aturades, adaptades a les 

necessitats empresarials, entre les quals esmenta el programa ―Bons Compromís‖, 

amb l’objectiu d’oferir més qualitat i estabilitat a les persones a l’atur de llarga 

durada, així com el reforç dels programes d’inserció dels col·lectius en risc 

d’exclusió social, especialment en els barris amb una taxa d’atur més elevada. 

  Afegeix que han acompanyat les propostes que acaba d’esmentar amb més 

recursos, pactant amb el govern municipal un increment de quatre milions d’euros el 

2012 i de vuit el 2013; que van proposar per al 2014 un augment de 13,7 milions 

d’euros, dels quals el govern només va acceptar la meitat, si bé durant l’exercici va 

tenir en compte la seva proposta d’incrementar de dos milions d’euros la dotació dels 

programes d’inserció laboral per a les persones amb més dificultats. 

  Entenen, doncs, que el 2015 s’ha de continuar en aquesta línia i destinar més 

recursos per lluitar contra l’atur, i així ho han fet constar en les al·legacions al 

Pressupost, no només per a polítiques d’inserció i de formació, sinó també per a 

polítiques d’empresa, autònoms i emprenedors, atès que són aquests agents privats 

els qui creen llocs de treball. 

  Per tant, diu que no estan d’acord a reduir la dotació econòmica per a les 

polítiques d’empresa l’any vinent; i tampoc són partidaris de destinar més pressupost 

als serveis d’orientació i formació si no hi ha un compromís d’inserció al mercat 

laboral. 

  Es mostra absolutament contrària a l’ampliació dels plans d’ocupació 

pública, especialment després de l’experiència nefasta del tripartit en oferir 

nombrosos contractes temporals i d’escassa qualitat. Posa a tall d’exemple que el 

2010 es van contractar més dues mil persones per només sis mesos, sense formació i 

amb un cost de 2,5 milions d’euros de diner públic. Diu que tenen molt clar que van 

existir irregularitats en l’adjudicació d’aquests recursos públics, tal i com ha 

reconegut la Sra. Recasens en més d’una ocasió. 

  En conseqüència, per tots els motius que acaba d’exposar, avança el vot 

negatiu del seu Grup. 

 

  El Sr. LAPORTA es remet a la xifra de 101.559 persones aturades a 

Barcelona l’octubre de 2014, que representa un descens del 8% respecte a l’octubre 

de l’any passat, mentre es manté una tendència a la baixa els darrers mesos. Malgrat 

això, alerta que no poden oblidar que l’atur i els problemes socioeconòmics que 

genera encara són el principal problema de la ciutat; així, les xifres d’atur continuen 

sent molt elevades, creix el de llarga durada, augmenta el nombre de persones a 

l’atur que no reben cap prestació, cau la contractació indefinida i es redueix el pes de 

les rendes mitjanes.  

  En conseqüència, valora de la proposició que presenta el Grup d’ICV-EUiA 

l’al·lusió a les polítiques d’ocupació de Barcelona Activa, de la qual el seu Grup n’és 

un ferm defensor. Diu que estan d’acord amb què cal donar tot el suport possible a 

les empreses i als emprenedors, però no és suficient, ja que les polítiques actives 
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d’ocupació són fonamentals per aconseguir que les persones a l’atur trobin feina, per 

a la qual cosa cal que estiguin capacitades i formades, i cal ajudar-les per facilitar la 

seva reinserció laboral, especialment en el cas de col·lectius amb dificultats 

especials. Es felicita, tanmateix, per la posada en marxa del programa ―Bons 

Compromís‖, amb el qual el govern va virar de rumb. I aprofita per avançar que de 

cara al pressupost del 2015 el seu Grup treballarà en la línia d’incorporar més 

mesures orientades a potenciar les polítiques actives d’ocupació. 

  Subscriuen el punt que inclou la proposició en el sentit que la Generalitat 

recuperi la seva aportació a Barcelona Activa a través del SOC, atès que consideren 

que ha de rebre el màxim finançament possible. De tota manera, diu que no poden 

obviar la situació d’ofec financer que pateix, premeditat i sistemàtic, per part del 

govern de l’estat. En aquest sentit, fa avinent que quan el seu Grup es posiciona per 

l’estat propi, ho fa també per poder desenvolupar polítiques actives d’ocupació 

dignes, ja que el dèficit fiscal prolongat en el temps es tradueix en dèficit social; per 

tant, afirma que no es poden permetre continuar en un estat que en els seus 

pressupostos generals del 2015 només destina 4.700 milions d’euros per a polítiques 

actives d’ocupació a Catalunya, un 40% menys que l’any anterior. 

  Manifesta que el seu Grup està completament d’acord amb el punt de la 

proposició que reclama el compliment de proposicions aprovades prèviament en 

comissió i en Plenari; en aquesta línia, posa en valor el programa ―Bons Compromís‖ 

a fi de crear plans d’ocupació destinats a entitats, associacions i ONG del tercer 

sector, amb l’objectiu de fomentar la contractació de persones de més de quaranta 

anys o aturades de llarga durada.  

  Afegeix que durant el mandat han anat proposat diverses mesures per lluitar 

contra l’atur i crear ocupació, com ara a través de les al·legacions al PAM que van 

incloure un seguit d’accions pensades per combatre l’atur juvenil, promoure 

l’ocupació de qualitat i reduir el fracàs escolar. 

  En conseqüència, avança el posicionament favorable a la proposició, i 

observa que l’única manera de donar-hi compliment és a través dels pressupostos. 

 

  La Sra. RECASENS posa de manifest que, novament, tracten un assumpte 

que es compta entre les prioritats essencials del govern municipal. 

  Precisa que Barcelona té un pla de lluita contra l’atur, en el qual treballa 

Barcelona Activa com a agència de promoció econòmica que es dedica a les 

polítiques d’ocupació i de creixement econòmic, juntament amb l’Àrea de Qualitat 

de Vida pel que fa a les persones en risc d’exclusió social. 

  Explica que s’ha aconseguit estabilitzar la destrucció de llocs de treball, que 

es quantifica durant el que porten de mandat en una reducció de 5.200 persones 

aturades. En aquest sentit, i com argumentava el Sr. Gomà, la situació d’atur a 

Barcelona no només es pot atribuir a les polítiques municipals, de manera que li 

agraeix que hagi iniciat el seu parlament dient-ho. 

  Avança que el govern municipal no podrà donar suport a la proposició, ja 

que consideren que assumptes amb un impacte econòmic com el que proposa s’han 

de tractar en la negociació del pressupost municipal. 

  Considera que Barcelona Activa ha assolit un bon equilibri en matèria de 

polítiques d’emprenedoria adreçades a les empreses, així com en polítiques dirigides 

a l’ocupació, i aprofita per repassar breument algunes dades. En primer lloc, indica 

que el 46% de persones que passen per Barcelona Activa ha trobat feina al cap de sis 

mesos; que amb els programes PILS i Propers, amb un pressupost d’1.256.000 euros, 

s’ha aconseguit entrevistar 1.913 persones i 437 contractes de treball. Afegeix que 
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amb el programa ―Barcelona crea ocupació‖, que atorga tres mil euros d’ajut a les 

empreses, han aconseguit 700 contractes, el 80% dels quals a joves.  

  Es refereix seguidament al programa ―Bons Compromís‖, i diu que tenen la 

pretensió d’arribar als 1.340 contractes, 840 dels quals per a més grans de quaranta 

anys i més de dotze mesos a l’atur, i 500 adreçats a persones amb especials 

dificultats social. 

  En l’àmbit de l’emprenedoria remarca que fa poc que han posat en marxa 

dues incubadores més, I’m Startup Barcelona, dirigida al sector mobile i la Startup 

Barcelona al campus de Castelldefels la UPC.  

  Esmenta els plans d’ocupació ―Treball als barris‖, i destaca que durant tot el 

mandat han fet 1.760 plans d’ocupació, entre els quals els de Ciutat Meridiana i la 

Barceloneta amb recursos propis, atès que el SOC ha retallat els ajuts en aquest àmbit 

de 3,6 milions d’euros repartits en dotze barris de la ciutat. 

  Pel que fa les al·lusions a la dotació econòmica de Barcelona Activa, 

puntualitza que el 2009 tenia un pressupost de 32 milions d’euros, i el 2015 està 

previst que sigui de 45,3 milions d’euros. 

 

  El Sr. GOMÀ agreix en primer lloc el suport del Grups Socialista i d’UpB, i 

lamenta l’alineament dels de CiU i del PP contra la proposició. 

  Fa notar a la Sra. Recasens que hi ha una gran distància entre el seu discurs i 

les seves pràctiques, i remarca que dir no és fer, i que l’atur està cronificat a la ciutat, 

per sobre de les cent mil persones, i que és la població activa que es redueix, sobretot 

perquè la gent jove acaba marxant. Afegeix que no hi ha una reactivació sòlida de la 

contractació i, en conseqüència, entén que no poden ser triomfalistes. Altrament, creu 

que s’han de contrastar les xifres amb la realitat; en aquest sentit, assenyala que en la 

darrera enquesta municipal, a la pregunta de quin és el problema més greu que té 

Barcelona, la suma de d’atur, precarietat i privacions econòmiques se situen en 

primer lloc i a molta distància de la resta de problemes; i quan la pregunta és quin 

problema afecta més personalment, l’atur s’enfila al 32% de les respostes, 

multiplicant per vuit la que queda en segon lloc. 

  Posa en relleu que poques vegades obtenen uns resultats tan clars en la 

identificació de problemes socials.  

  Addueix que les xifres d’atur són desiguals en el territori de la ciutat, reflex 

de l’existència d’una Barcelona fracturada; així, la taxa d’atur a Nou Barris, a la 

franja del Besòs o a la Marina multiplica per quatre la de Sarrià-Sant Gervasi i la de 

l’Eixample. Alerta que es tracta d’una fractura territorial que no deixa d’engrandir-

se, que la concentració d’atur en els barris més vulnerables és clarament superior a la 

de fa tres anys, s’hi ha passat de 37.000 a 45.000 persones, i la cobertura social de 

l’atur ha passat del 73% al 55%; mentre que l’atur juvenil resta estancat per sobre del 

40%. Posa de manifest, igualment, que molta de l’ocupació que es crea no permet 

desenvolupar un projecte vital, ni ofereix ingressos per viure dignament; els 

contractes precaris se situen els darrers dos anys en la ratlla del 90%, deu punts més 

d’ençà de l’inici de la crisi, alhora que emergeix un 15% de pobresa laboral que 

afecta persones ocupades amb uns salaris per sota del llindar de la pobresa. 

  Recapitula, per tant, que l’atur és intens i està cronificat com a reflex d’una 

ciutat fracturada en barris i en col·lectius; ocupació precària, amb franges de pobresa, 

percebut tot plegat com el principal problema de la ciutat. 

  Conclou que aquest és el balanç real que el govern no ha sabut combatre 

amb polítiques potents i prioritat màxima. Altrament, remarca que el govern va 

encetar el mandat instal·lat en la concepció neoliberal de situar l’activitat empresarial 



Ref: CP 16/14 

V: 12/12/14     PAG. 40 

com a font única i automàtica d’ocupació. Tanmateix, la realitat ha fet aflorar aquesta 

fal·làcia ideològica, i addueix que ni ara ni mai cap mà invisible converteix 

directament el dinamisme del mercat en llocs de treball. 

  Recrimina al govern que hagi negligit massa temps les polítiques 

d’ocupació amb l’excusa d’adoptar una pretesa estratègia de creixement que no ha 

generat, finalment, ni feina ni reactivació econòmica. En aquest sentit, constata que 

els darrers tres anys s’ha produït a Barcelona una caiguda neta del nombre 

d’empreses –1.754–. 

  Denuncia que el gir que ha fet el govern cap a polítiques d’ocupació arriba 

molt tard i és tímida; d’altra banda, les iniciatives aprovades en Plenari o en comissió 

tendeixen a quedar sovint en paper mullat, que el govern amaga amb cortines de fum 

i retòrica. 

  Esmenta alguns elements concrets de les polítiques d’ocupació del govern, 

com ara que en els moments més àlgids de l’atur va retallar el pressupost de 

Barcelona Activa un 26% el 2012 i un 20% el 2013 en relació al 2011. Es refereix al 

conveni signat per l’Ajuntament i el SOC el 2010, amb el qual la Generalitat es 

compromet a destinar 25 milions d’euros anuals per lluitar contra l’atur, i d’ençà del 

2012 aquest conveni no només no s’ha renovat, sinó que les aportacions de la 

Generalitat s’han enfonsat, i no entén com és que l’Alcalde no s’hi ha rebel·lat. 

  Posa en valor l’equilibri que havia mantingut històricament Barcelona 

Activa entre el vessant de foment de l’ocupació i el de suport al teixit empresarial, 

que s’ha vist alterat per l’actual govern de la ciutat, amb la conseqüència que el 

nombre de persones ateses en programes d’ocupació cauen de 25.000 a 19.000; 

mentre que les empreses en programes de creixement augmenten de 1.500 a 4.000, 

tot i que sense obtenir resultats concrets. 

  Manifesta que consideren injustes i fracassades les estratègies de suport a la 

reforma laboral del PP, la seva aposta per un model econòmic de bombolla hotelera; 

tampoc no ha reeixit l’opció per la Taula Barcelona Creixement, on hi ha més 

presència d’agents responsables de la crisi que no pas dels qui construeixen sortides 

solidàries. 

  Conclou, doncs, que sobren els motius per enfortir la lluita contra l’atur, i en 

sobren també per capgirar les polítiques del govern municipal. 

 

  La Sra. CASANOVAS, quant a l’afirmació que la Generalitat rep menys 

recursos del govern de l’estat i que, en conseqüència, deixa de percebre els prop de 

deu milions anuals per a polítiques d’ocupació, replica que, a canvi sí que hi ha hagut 

disponibilitat d’aquest import per fer el simulacre de la consulta independentista. 

  Diu que és sorprenent la contradicció de vot entre el Grup Socialista i el 

govern municipal, ja que tot i negociar el pressupost per al 2015, demostra que no 

estan d’acord quant a polítiques de lluita contra l’atur. 

  Insisteix, en nom del seu Grup, que el govern ha d’esmerçar recursos i 

accions eficaces per estimular l’activitat econòmica i crear llocs de treball estables i 

de qualitat generats per empreses, autònoms i emprenedors. 

 

  ES REBUTJA la proposició / declaració de grup en debat amb vint-i-tres 

vots en contra –emesos pels Srs. Trias, Forn, Puigdollers, Vives, Ciurana, Ardanuy, 

Blasi, Martí i Freixedes i les Sres. Recasens, Fandos, Homs, Vila i Rognoni, i també 

pels Srs. Fernández Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i Ramírez i les Sres. Esteller, 

Martín, Pajares i Casanova–, i disset vots a favor de la resta de membres del 

Consistori presents a la sessió. 
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 Del Grup Municipal d’Unitat per Barcelona 

 

Pp 4.- (M1115/12775) El Plenari del Consell Municipal de l'Ajuntament de Barcelona acorda instar 

el Govern municipal a destinar la totalitat de percentatge dels ingressos provinents de 

l'impost turístic que li pertoca a mesures de millora de la convivència, de millora de 

l'espai públic, de promoció de la qualitat de vida de la ciutadania, així com mesures 

per garantir la cadena d'accessibilitat física i comunicativa dels equipaments, 

transport públic i infraestructures. 

 

  El Sr. PORTABELLA, que presenta la proposició, es refereix a què 

aproximadament un 30% de l’impost turístic s’ingressa a les arques barcelonines, la 

meitat a Turisme de Barcelona i l’altra meitat a l’Ajuntament. Posa de manifest que 

segons les dades que els va lliurar el govern municipal, d’ençà del novembre de 2012 

i fins al març de 2014 l’Ajuntament va ingressar 8,3 milions d’euros provinents 

d’aquest impost. Precisa que els han fet saber, també, que el 76% s’ha destinat a 

projectes d’aplicacions de mòbil, web i millora de la senyalització de la ciutat i 

informació turística; el 15% a festivals i convencions i el 9% a crear nous serveis per 

a residents i turistes a la plaça de les Glòries. Assenyala que en aquestes xifres no hi 

ha afegits els 243.000 euros d’il·luminació i disseny de la imatge externa de la pista 

de gel de la plaça de Catalunya, sobre la qual cosa el seu Grup ja s’ha pronunciat en 

contra. 

  Destaca que el turisme és una activitat econòmica de primera magnitud i, en 

aquest sentit, Barcelona es posiciona en quart lloc a Europa, darrere de Londres, 

París i Berlín. Malgrat aquesta bona posició que ocupa Barcelona, adverteix que el 

turisme requereix unes estructures ben confegides, i a banda de les específiques com 

hotels, apartaments turístics i altres establiments d’allotjament i operadors turístics, 

allò que massivament utilitza és l’espai públic. En conseqüència, alerta que la ciutat 

pateix un ús intensiu de l’espai públic que genera unes externalitats no volgudes, fins 

i tot negatives, sobre el model de ciutat que el mercat no és capaç de regular i, en 

conseqüència, cal la intervenció de l’administració per corregir-les. 

  Puntualitza que l’anomenat turisme de qualitat no té una definició fàcil, atès 

que no és possible aplicar-hi només determinats indicadors com ara el poder 

adquisitiu alt, ja que en moltes ocasions això no s’adiu amb el concepte qualitat; 

altrament, la qualitat es reflecteix en aquell sector de visitants que volen conèixer la 

ciutat, la seva cultura i el seu estil de vida. Per aquest motiu, diu que estan plenament 

convençuts que és absolutament impossible promoure turisme de qualitat si el 

resident no té qualitat de vida i que en rebi unes compensacions qualitativament 

importants. 

  Consideren, per tant, tenint en compte que el còmput total de les 

pernoctacions a la ciutat signifiquen el 3% en relació al nombre d’habitants, que no 

es pot governar per aquest mínim percentatge, cosa que requereix el 

desenvolupament de programes de millora de la convivència i de la qualitat de vida 

de la ciutadania al conjunt dels barris. 

  Precisa que les actuacions en aquest sentit poden ser diverses, i esmenta 

l’esmena introduïda al text inicial de la proposició quant a la descentralització del 

turisme a través d’uns programes, que el seu Grup subscriu plenament, a fi 

d’aconseguir que el turisme no es concentri només a Ciutat Vella o a l’Eixample. 

  Tanmateix, remarca que allà on posa l’accent la proposició és en els 

elements de millora de la convivència i, alhora, de millora de la ciutat en conjunt, 



Ref: CP 16/14 

V: 12/12/14     PAG. 42 

entre els quals la menció específica a la cadena d’accessibilitat física i comunicativa 

dels equipaments, del transport públic i infraestructures, que tenen gran importància 

en la cohesió social. 

 

  La Sra. JAURRIETA considera que a la ciutat plana el problema que el 

govern municipal continua sense actuar quant a l’impost turístic; així, s’amaga 

darrere proposicions dels grups municipals adoptant posicionaments que no sempre 

són coherents, i en ocasions fins i tot contradictoris. Conclou, per tant, que el govern 

no es defineix quant a què vol i què no vol del model turístic. 

  Tot seguit, recapitula breument la trajectòria de l’impost turístic, que 

s’inicia amb el Pla Estratègic de Turisme 2010-2015, que preveu una taxa municipal 

que l’Alcalde Trias es nega a aplicar el 2011. El 2012 s’aprova la llei de l’impost 

turístic al Parlament de Catalunya, i el PSC no hi vota a favor perquè no recull les 

esmenes que hi proposa, entre les quals que el recursos generats per la taxa 

reverteixin també en la ciutat i no només en promoció turística; consideren 
insuficient que l’Ajuntament en percebi un 30% només, per aquest motiu, 

l’alcaldable socialista Jaume Collboni va expressar en defensa de la ciutat que 

l’Ajuntament havia de passar de rebre el 30% al 100%, que significaria passar de 

recaptar 46 milions d’euros en un mandat a 140 milions, petició que va ser rebutjada 

pel govern el juny d’enguany. La segona demanda era que no tot l’import es destinés 

a la promoció turística, perquè és evident que cal compensar els barris que estan més 

sotmesos a pressió turística. La tercera demanda, aquesta al Parlament, era que fos la 

ciutat qui determinés la taxa a aplicar, i empoderar l’Ajuntament perquè a través de 

els ordenances pugui triar lliurement la taxa a aplicar. 

  Per tant, atès que la proposició també recull aquesta petició, avança que hi 

votaran a favor. 

 

  El Sr. MULLERAS enceta la seva intervenció recalcant que el seu Grup 

refusa els criteris del govern municipal en l’aplicació i en l’ús dels ingressos 

provinents de l’impost turístic, i que en aquesta línia el seu Grup va presentar una 

proposició en la sessió de la comissió d’Economia, Empresa i Ocupació de la 

setmana passada, aprovada amb els vots dels grups del PSC i d’ICV-EUiA. Afegeix 

que també van presentar-ne una altra en el sentit que el cent per cent de l’impost es 

quedi a Barcelona, que ja s’ha aprovat en tres ocasions; per tant, pregunta a l’Alcalde 

quan pensa reclamar a la Generalitat la recaptació per aquest concepte. 

  Quant als muntants de recaptació de l’impost turístic, assenyala que el 2013 

va arribar als 19 milions d’euros, dels quals a la ciutat n’arriba una tercera part, que 

es reparteix entre Turisme de Barcelona i aquest ajuntament. Alerta, doncs, que en no 

poder disposar del cent per cent d’aquest impost, la ciutat deixa de rebre cada any 

aproximadament 13 milions d’euros, que es podrien destinar a les qüestions que 

esmenta la proposició. 

  Diu que desconeixen el destí i la concreció del 50% que gestiona Turisme 

de Barcelona, motiu pel qual han sol·licitat un informe exhaustiu a fi de saber on va 

fins l’últim cèntim d’allò que percep. 

  Pel que fa a la manera com l’Ajuntament gasta el percentatge que rep, fa 

avinent que ho saben només pels mitjans de comunicació, com ara que fa ben poc 

que ha gastat 243.000 euros en la carpa de la pista de gel de la plaça Catalunya, amb 

la qual cosa no estan gens d’acord. Com tampoc ho estan amb què es gastin 132.000 

euros en fer una revista de consum intern, que es reparteix als establiments hotelers 
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de la ciutat, sobretot perquè entenen que la captació de turisme s’ha de fer fora de la 

ciutat. 

  Altrament, exposa que l’impost turístic ha d’esmerçar-se en accions de 

promoció comercial i per ajudar els barris que pateixen més pressió turística, i 

reclamen a l’Ajuntament que es responsabilitzi d’ambdós aspectes, atès que ara com 

ara no fa ni una cosa ni l’altra. 

  Insisteix en què cal dedicar-se a treballar per un turisme de qualitat, i els 

diners percebuts per l’impost turístic han de servir per treballar en aquest sentit. Per 

tant, el seu Grup reclama una promoció turística sensata, que atregui un turisme de 

qualitat, familiar, professional, que aporti valor afegit a la ciutat des dels vessants 

social i cultural, no només econòmic. Consideren que això ajudaria a disminuir 

l’impacte negatiu que té actualment el turisme a Barcelona. Per tant, confirma que 

coincideixen amb el fons de la proposició; tot i que remarca que els van fer una 

proposta de transacció, que el Grup proposant no va acceptar, amb què demanaven 

que l’Ajuntament assumís la responsabilitat dels dos objectius, motiu pel qual 

s’abstindran. 

 

  La Sra. SANZ reitera que el model turístic genera problemes i inconvenients 

a la ciutadania i a l’espai urbà i, en conseqüència, consideren lògica la creació d’una 

figura impositiva sobre l’activitat turística per compensar i reconduir els seus 

impactes. 

  Posa en valor que el seu Grup ha mantingut una posició proactiva i ha 

insistit a bastament pel que fa al destí i al percentatge de l’impost turístic que rep 

aquest ajuntament, especialment en la determinació de les accions i les polítiques en 

què s’han d’invertir aquests recursos. Assenyala que han mantingut aquesta actitud 

en aquesta cambra i també en el marc del Parlament de Catalunya, que és on toca 

modificar la llei. Addueix, en aquest sentit, que el problema de base rau en què la llei 

obliga a destinar aquest impost a promoció turística, amb la qual cosa estan en 

desacord, i per aquest motiu han reclamat al govern municipal que sigui proactiu en 

la defensa d’un canvi, i fa avinent que haurien volgut que el grup parlamentari de 

CiU hagués donat suport a aquestes propostes. 

  Precisa que l’àmbit municipal el seu Grup, quan s’estava redactant el 

reglament de l’impost i negociant amb la Generalitat, ja va demanar que el 50% de la 

recaptació de l’impost revertís en compensar l’impacte del turisme a les àrees que 

pateixen més pressió, i que el govern de la ciutat va votar-hi en contra. Tanmateix, 

observa que enguany ha donat suport a les diverses iniciatives en aquest sentit, com 

ara la que el seu Grup va presentar el setembre en què reclamava el cent per cent de 

l’impost i canviar-ne el destí; igualment, els va donar suport a la demanda d’un 

informe sobre els criteris d’ús de la utilització dels fons, a la qual cosa encara no ha 

donat compliment. Agraeix, doncs, al Grup d’UpB que se sumi amb aquesta 

proposició a la reivindicació proactiva del seu Grup quant a aquest impost. 

  Tot seguit, recrimina l’ús que el govern municipal que utilitzi l’impost per 

finançar, per exemple, la revista Barcelovers amb 132.000 euros, la il·luminació de la 

pista de gel de la plaça de Catalunya amb 243.000, o el vídeo promocional de la 

ciutat Living Barcelona. Consideren incomprensible que no s’empri aquest impost en 

activitats que corregeixin l’ús intensiu de l’espai públic, del transport i ambiental per 

part del turisme; igualment, també lamenta l’actitud acrítica del govern quant 

aquestes qüestions i la incapacitat que demostra per reclamar l’increment del 

percentatge que rep la ciutat d’aquest impost i un destí diferent que la mera promoció 

de cara al turisme, que no fa altra cosa que augmentar aquest ús intensiu de la ciutat i 
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generar més pressió en barris determinats. Altrament, entenen que el govern ha 

defensar la capitalitat de la ciutat i les seves necessitats, motiu pel qual avança el 

suport del seu Grup a la proposició, i diu que ja fóra hora que el govern municipal 

defensés amb contundència els interessos de la ciutadania que pateix la pressió de 

l’activitat turística. 

  Finalment, alerta que cal estar molt amatents a la suposada descentralització 

del turisme amb la implantació dels Plans turístics de Districte, atès que no és altra 

cosa que promoció, que no resta pressió als barris més concorreguts sinó que 

s’incrementa en altres indrets on no n’hi havia. 

 

  La Sra. RECASENS avança el suport del govern a la proposició, en què s’ha 

inclòs una esmena del govern que planteja que els diners de l’impost turístic també 

serveixin finançar campanyes de descentralització, perquè creuen fermament que una 

manera de restar pressió a les zones amb més activitat turística. 

  Fa avinent a la Sra. Jaurrieta que considera molt agosarat imputar a 

l’Alcalde Trias la no implantació de la taxa turística, ja que el govern de què ella 

formava part va estar incapaç de tirar-la endavant durant anys per manca de consens 

amb el sector. Nega qualsevol mena d’incoherència, i assegura que subscriuen les 

propostes del Sr. Collboni quant a què l’Ajuntament recapti més i que es destini a 

altres finalitats que la promoció turística, però assenyala que estan negociant amb la 

Generalitat perquè, òbviament, ho veu d’una altra manera ja que, recorda, no es 

tracta d’una taxa municipal sinó d’un impost autonòmic. 

  Al Sr. Mulleras li explica que de cap manera aconsegueixen que el ministre 

Montoro retorni a Barcelona la part de l’IVA turístic. Replica, quant al 

desconeixement d’on va a parar l’impost que al·lega el regidor, que ho pot 

comprovar fil per randa al web municipal. 

  Qualifica d’excessiva la recriminació per haver destinat un total de 370.000 

euros dels cinc milions recaptats, a la pista de gel i a la revista Barcelovers, un tipus 

de publicació que tenen moltes ciutats. 

  Quant a la resta de l’import, precisa que s’ha destinat, entre altres coses a la 

recuperació del castell de Torre Baró; a la dinamització turística de la plaça de Les 

Glòries; a l’obertura d’un punt d’informació turística al Turó de la Rovira; a diversos 

projectes de senyalètica als Districtes; a aplicacions i senyalització de rutes verdes 

d’interès turístic en diversos Districtes; a descentralització a través dels Plans 

turístics de Districte; a smart marquesines; el programa de guies ―Acollida‖; les web 

adreçades a captar acadèmics, estudiants d’Erasmus, investigadors i congressistes; 

l’accessibilitat per visitar museus; a la Fundació Anna Vives sobre lleure inclusiu; el 

mapa de Collserola o la connexió Wi-Fi a les platges. 

  Conclou que, en el marc d’allò que els permet el reglament de la llei, 

l’impost turístic es destina al que planteja la proposició, tot i que estan d’acord que 

Barcelona ha de rebre’n un percentatge més alt. 

 

  El Sr. PORTABELLA diu que li ha semblat molt alentidora la darrera part 

de la intervenció de la Tinent d’Alcalde, en confirmar que en part ja estan donant un 

destí adequat a l’impost; i fa notar que fins ara esgrimia l’existència d’un mandat de 

la Generalitat que els obligava a destinar-lo a la promoció turística només. 

  Agraeix al grups Socialista, d’ICV-EUiA i al govern municipal la votació 

favorable a la proposició, i precisa al Grup del PP que no entren en la meitat que 

pertoca a Turisme de Barcelona, que es dedica exclusivament a la promoció turística. 
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  La Sra. JAURRIETA justifica haver-se referit a posicions contradictòries 

per part del govern municipal amb què el juliol d’enguany estava en contra de 

recaptar el cent per cent de l’impost arran d’un prec presentat pel seu Grup, i que 

també el Grup del CiU al Parlament de Catalunya va votar en contra que la ciutat 

pugui regular l’impost turístic com fan París o Brussel·les. 

  Conclou que mentre Barcelona continuï supeditada a la Generalitat en 

comptes de liderar el debat turístic no van pel bon camí. 

 

  La Sra. RECASENS admet posicions discordants en aquest assumpte amb el 

grup parlamentari de CiU. 

  Al Sr. Portabella li assegura que espremen al màxim el que els permet el 

reglament de l’impost com el cas dels projectes que acaba d’esmentar. 

 

  S’APROVA la proposició / declaració de grup en debat amb nou 

abstencions –emeses pels Srs. Fernández Díaz, Mulleras, Villagrasa, Bolaños i 

Ramírez i les Sres. Esteller, Martín, Pajares i Casanova–, i trenta-un vots a favor de 

la resta de membres del Consistori presents a la sessió amb el text transaccionat 

següent: 

 

  El Plenari del Consell Municipal de l'Ajuntament de Barcelona acorda instar 

el govern municipal a destinar la totalitat de percentatge dels ingressos provinents de 

l’impost turístic que pertoquen a l’Ajuntament a mesures de millora de la 

convivència i l’espai públic, a mesures de promoció de la qualitat de vida de la 

ciutadania, a mesures per garantir la cadena d’accessibilitat física i comunicativa dels 

equipaments, transport públic i infraestructures, i a mesures de descentralització de la 

pressió turística. 

 

 b) Proposicions amb contingut de declaració institucional 

 

 c) Precs 

 

 Del Grup Municipal del Partit Popular 

 

Pc 1.- (M1115/12782) Instar a la Generalitat de Catalunya i a Ferrocarrils de la Generalitat de 

Catalunya a que es centrin en el servei i les inversions de transport públic a la ciutat 

de Barcelona, en comptes d'estacions d'esquí. 

 

  El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ, que formula el prec, fa notar que en aquesta 

sessió s’ha retirat per quarta vegada consecutiva el punt de l’ordre del dia que 

establia la promoció d’una pista d’esquí a la Zona Franca. 

  Igualment, posa de manifest que novament han assistit a un debat sobre la 

pista de gel de la plaça de Catalunya, en què s’ha fet palès el rebuig majoritari 

d’aquesta cambra perquè el govern hagi destinat 243.000 euros a aquesta instal·lació. 

  Justifica aquesta introducció perquè el prec que presenta el seu Grup 

reclama al govern de la ciutat que defensi davant del govern de la Generalitat i de 

Ferrocarrils de la Generalitat que se centrin en els serveis de Barcelona i les 

inversions del transport públic de la ciutat en comptes d’aquestes instal·lacions a què 

s’acaba de referir. Sobretot, tenint en compte que la Generalitat gestiona cinc pistes 

d’esquí a Catalunya –La Molina, Núria, Vallter 2000, Espot i Port Ainé–, i finança 

part de la Boí Taüll, en totes les quals va invertir vuit milions d’euros l’any passat. 
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  En conseqüència, reclama que, atesa la gran sensibilitat manifestada per la 

Generalitat pels esports de neu, que es plantegi una bifurcació de la nova línia 10 de 

metro a la Zona Franca, on hi ha prevista la instal·lació d’una pista d’esquí.  

 

  El Sr. VIVES al·lega que es mostra sorprès per la intervenció del 

representant del Grup del PP, i li suggereix que demani als representants del PP al 

Parlament de Catalunya que facin mocions de protesta per les inversions de 

Ferrocarrils de la Generalitat en pistes d’esquí del Pirineu. 

 

  El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ insisteix que no és normal que la Generalitat 

inverteixi vuit milions d’euros en pistes d’esquí el 2014, i la mateixa xifra prevista el 

2015; o que el 2011 Ferrocarrils de la Generalitat esmercés setze milions d’euros en 

les pistes d’Espot i Port Ainé i que, paral·lelament, l’Alcalde defensi que Barcelona 

ha de ser la capital dels Jocs Olímpics d’Hivern el 2022, pagant la ciutat. 

  Reclama, doncs, que aprofitant la pista d’esquí de la Zona Franca hi facin 

arribar el metro, cosa que també redundarà en benefici dels veïns del barri de la 

Marina. 

 

  El Sr. VIVES addueix que ara ha comprès què pretén el prec, tot i que es 

pensava que el Sr. Fernández Díaz defensava l’activitat econòmica a la ciutat, que és 

potenciés l’activitat en barris on n’hi ha poca o cap, i que estava a favor del 

desenvolupament en zones de la ciutat que el requereixen. 

 

 Del Grup Municipal d’Iniciativa per Catalunya Verds-EUiA 

 

Pc 2.- (M1115/12785) Que el Govern municipal rebutgi el projecte d'un centre lúdic pedagògic per 

a infants (Kids Sagrera) i no faciliti sòl municipal per a la seva instal·lació. 

 

  El Sr. GOMÀ recorda a l’Alcalde que en la sessió de la comissió 

d’Economia, Empresa i Ocupació de la setmana passada el govern va proposar 

aprovar un parc temàtic infantil a La Sagrera; fa notar que el projecte ja havia generat 

rebuig unànime dels barris de l’entorn i de les entitats veïnals, del moviment de 

lleure associatiu i del Consell de la Joventut, a més de totes les forces polítiques 

d’aquest ajuntament. 

  Precisa que aquest refús és al model, contrari a la tradició associativa i 

popular de lleure educatiu de Barcelona, i al procés, que deixa de banda el territori i 

la ciutadania. 

  En conseqüència, reclamen a l’Alcalde un pas endavant en la bona direcció. 

Fa notar que el govern municipal va adoptar la decisió de retirar el projecte de l’ordre 

del dia per evitar que fos rebutjat, i ara li demanen que, d’aquella retirada tàctica, 

passi a un rebuig definitiu, i el compromís explícit que no hi haurà sòl municipal per 

al projecte, i que el govern refusarà una proposta de lleure infantil tematitzat i 

mercantil, aliè a la cultura educativa de Barcelona. 

 

  El Sr. ALCALDE confirma, d’entrada, que el govern no refusarà el projecte, 

i entén que una proposta d’aquesta mena requereix el màxim suport i consens. 

Justifica, per tant, la seva retirada de l’ordre del dia amb la voluntat d’explicar-lo 

més a bastament per aconseguir el suport dels grups municipals. 
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  Qualifica de ridícul demanar la retirada del projecte, del qual han dit 

autèntiques barbaritats, d’entrada, per la qual cosa demana que estiguin oberts a 

debatre’l i a avaluar-ne avantatges i inconvenients. 

 

  El Sr. GOMÀ replica que no comprèn la resposta de l’Alcalde, i entén que 

acaba de malmetre una oportunitat per restablir ponts de confiança amb la gent de La 

Sagrera i amb el moviment d’Educació en el lleure. Altrament, considera que 

l’Alcalde continua sent coherent amb la seva estratègia de posar Barcelona en venda, 

en favor d’interessos privats i al marge de la ciutadania que ha dit prou. 

  Posa de manifest que abans de debatre aquest assumpte en comissió, ja hi 

havia una empresa que explicava el projecte, donant-lo per fet, i entén que l’Alcalde 

els deu una explicació sobre això. 

  Quant al model, remarca que Kids Sagrera no s’adiu amb el criteri de lleure 

de proximitat i mercantilitza l’oci; és una proposta als antípodes del model de lleure 

educatiu construït a base d’anys i d’àmplia participació a la ciutat, associatiu i públic, 

configurat per esplais i caus, casals i ludoteques, popular i arrelat als barris; en 

definitiva, un lleure d’educació en valors i en diversitat. En aquest sentit, recorda a 

l’Alcalde que tots els Grups li han demanat el mateix: un procés participatiu i de 

diàleg i el compromís amb la ciutat educadora en el lleure, dos aspectes que porten 

implícit el rebuig al parc temàtic infantil. 

  Afegeix que el seu Grup no valora Kids Sagrera com un episodi aïllat, sinó 

circumscrit en una dinàmica impulsada pel govern de parcs temàtics que privatitzen 

l’ús de l’espai públic. 

 

  El Sr. ALCALDE replica que troba paradoxal que el Sr. Gomà l’acusi 

d’estar a favor dels parcs temàtics, ja que quan la seva formació governava es va fer 

el Fòrum de les Cultures. 

  Esmenta un seguit d’exemples de complexos lúdics infantils europeus i 

americans i pregunta al Sr. Gomà si li semblen parcs temàtics; admet, però, que s’ha 

de debatre el projecte i posar-lo en marxa amb la col·laboració de tots, i s’avé a fer-

ho. Entén, doncs, que tal vegada no s’ha explicat bé, però els convida a parlar-ne, 

atès que si els grups no hi estan a favor és evident que no es podrà fer, i creu que fóra 

un error perdre la possibilitat d’una inversió i de crear llocs de treball. 

 

Pc 3.- (M1115/12787) Que el Govern municipal: 1) deixi sense efecte la decisió de destinar 

243.331 euros del fons de Foment del Turisme de la Generalitat de Catalunya 

provinent de l'impost sobre estades en establiments turístics (IEET) a la il·luminació i 

disseny de la imatge externa dels elements que composen la pista de gel instal·lada a 

la plaça Catalunya i el seu entorn; 2) no faci cap transferència directa de diners 

públics a la instal·lació d'aquesta pista de gel ni amb qualsevol despesa relacionada 

amb ella. 

 

  El Sr. GOMÀ presenta el prec amb què el seu Grup demana que es deixi 

sense efecte la decisió de destinar els 243.000 euros, provinents de l’impost turístic, a 

la imatge externa de pista de gel de la plaça de Catalunya. 

  Igualment, reclama que no es produeixi cap transferència de recursos 

públics a aquesta instal·lació privada. Considera que es tracta d’una decisió injusta i 

equivocada, i entén que a tothom se li acuden diverses destinacions per a aquests 

recursos, amb sentit i amb criteris elementals de justícia. Manifesta, altrament, que es 
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fa molt difícil entendre com es pot arribar a adoptar una decisió tan banal i 

desconnectada de la realitat. 

  Diu, però, que està convençut que són a temps de rectificar i que tothom 

sortiria guanyant amb el canvi, de manera que demana a la Sra. Recasens que 

consideri aquest prec com una oportunitat per restituir el sentit comú enfront d’una 

decisió que els sembla un autèntic despropòsit. 

 

  La Sra. RECASENS avança que el govern no acceptarà aquest prec, i diu 

que no acaba d’entendre la polèmica generada entorn d’aquesta qüestió. Observa que 

en matèria turística aquest ajuntament té com a prioritats principals ajudar a la 

descentralització i contribuir a la desestacionalització. 

  Fa avinent que han identificat un seguit d’elements que ajuden a 

promocionar aquesta desestacionalització, entre els quals la festa de la nit de Cap 

d’Any i la pista de gel, que valoren com un nou element de dinamització turística, 

però també una instal·lació d’èxit reconegut entre la ciutadania. 

  En conseqüència, atès que han considerat la pista de gel com un actiu per al 

turisme de compres a la ciutat, han valorat que s’havia de millorar la il·luminació i 

l’aspecte exterior de la carpa. 

  Afegeix que amb aquesta actuació contribueixen a potenciar la promoció 

dels esports d’hivern, el projecte Barcelona-Pirineus i, també, atès que Barcelona ha 

estat escollida enguany com a adjudicatària de la prova Grand Prix de patinatge sobre 

gel, per promocionar aquesta prova des de la pista de gel. 

 

  El Sr. GOMÀ creu que el govern, refermant una decisió injusta i que va en 

perjudici de la ciutadania, actua en favor de la privatització de recursos públics.  

  Considera que el govern actua d’una manera classista i banal, i entén que la 

pista de gel per ella mateixa simbolitza la Barcelona en venda, i la plaça Catalunya, 

central i emblemàtica, esdevé cada any un espai mercantilitzat. 

  Rebat la justificació de la Tinent d’Alcalde que ho fan per donar suport al 

comerç, objectiu per al qual caldrien programes dinamitzadors del comerç de 

proximitat, vinculats als eixos i a la cultura popular. 

  Malgrat tot, allò que consideren més greu és que els recursos públics que 

s’hi destinen provinguin de l’impost turístic, que hauria de servir per a la millora dels 

barris més pressionats per l’activitat turística. 

  Conclou, tanmateix, que serà la mateixa ciutadania qui farà impossible l’any 

vinent la reedició del que qualifica com a despropòsit. 

 

  La Sra. RECASENS entén que el Grup d’ICV-EUiA es nega en rodó a la 

instal·lació de la pista de gel, i que hi vinculen l’impost turístic a fi de lligar el seu 

discurs. 

  Creu que és ben legítim que no els agradi aquesta instal·lació que, d’altra 

banda, plau al govern de la ciutat perquè és una iniciativa dels comerciants que 

suposa 366 llocs de treball, té molt d’èxit entre la ciutadania i perquè durant uns dies 

la ciutat té un actiu molt bo per oferir. 

 

 Del Grup Municipal d’Unitat per Barcelona 

 

Pc 4.- (M1115/12776) Sol·licitem a l'alcalde de Barcelona que exigeixi al govern de l'Estat 

espanyol el compliment de la Carta Municipal de Barcelona així com la incorporació 

als Pressupostos Generals de l'Estat pel 2015 d'una partida pressupostària específica 
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en concepte de Capitalitat Cultural que correspongui a la importància de l'activitat 

cultural que es produeix a Barcelona. 

 

  El Sr. PORTABELLA assenyala que el 2015 serà el tercer any consecutiu 

que l’ajuntament de Barcelona no rebrà cap aportació en virtut del conveni de 

capitalitat; recorda que el 2011, Barcelona va rebre per aquest concepte una mica 

més de 31 milions d’euros, dels quals 21 s’adreçaven a les institucions consorciades, 

i 9,5 milions per al conveni, mentre que enguany seran 11 milions d’euros, cap dels 

quals per al conveni. 

  Justifica que presentin ara aquest prec i no fa tres anys perquè enguany es 

produeix una variació en el pressupost del Ministeri de Cultura que significa que, per 

primera vegada d’ençà el 2009, s’incrementa d’un 4,3%. Tanmateix, constaten que 

llevat del Liceu que té un augment en la seva aportació de prop de vuit-cents mil 

euros, altres equipaments culturals de la importància del MNAC, el MACBA, el 

Mercat de les Flors, el Palau de la Música o la Fundació Tàpies es queden igual i, 

fins i tot, alguns com la Fundació Miró tenen una disminució en aquestes 

aportacions. Altrament, remarca l’increment del 8% al Museu d’El Prado, i el Reina 

Sofia del 7%, als quals no nega la seva gran importància com a centres culturals, 

però entén que això no ha d’anar en detriment dels de Barcelona. 

  En conseqüència, reclamen que es reivindiqui el compliment del conveni de 

capitalitat al govern de l’estat, i que es convoqui la taula interadministrativa a fi que 

es doti Barcelona amb la partida corresponent al conveni de capitalitat. 

 

  El Sr. ALCALDE reconeix que és un escàndol incommensurable que el 

2006 Barcelona rebés 20 milions d’euros per aquest concepte, i que entre els anys 

2012 i 2015 aquesta partida hagi desaparegut del tot. Afegeix que també van 

disminuint les aportacions directes als equipaments culturals de la ciutat; així, 

enguany ha augmentat d’un 12% la que rep el Liceu, però recorda que durant els 

anys anteriors es va rebaixar d’un 41%. Remarca que Barcelona té onze institucions 

culturals que rebran 12,4 milions d’euros entre totes, quan només el Reina Sofia en 

rep 27,2. 

  Fa avinent que està pendent d’una reunió amb el ministre de Cultura, que ja 

ha sol·licitat dues vegades, i també d’una altra amb el d’Economia per explicar-li que 

la situació no és suportable i, per tant, que cal trobar una solució amb urgència. 

 

  El Sr. PORTABELLA agraeix la resposta, que el seu Grup subscriu 

plenament. En aquest sentit, fa notar que ell mateix ha estat benèvol en la seva 

intervenció en avaluar la magnitud de la situació que, ara sí, qualifica d’autèntica 

presa de pèl, d’abús i de discriminació. Diu que reconeixen la importància del museu 

d’El Prado o del Princesa Sofia, però allò que no poden admetre és que el conjunt 

d’equipaments culturals de Barcelona rebi menys de la meitat que un sol dels museus 

de Madrid que acaba de citar. 

 

  El Sr. ALCALDE indica que alguns grups municipals van presentar 

esmenes als pressupostos generals de l’estat demanant aquesta correcció quant a la 

partida del conveni que, òbviament, han estat rebutjades, i per aquest motiu ha 

sol·licitat les entrevistes amb els ministres. 
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Pc 5.- (M1115/12777) Que el Govern municipal reclami al Govern de l'Estat espanyol la cessió de 

propietat al consistori del Palau del Lloctinent com a compensació parcial pels 

incompliment pressupostaris de l'Estat amb l'Ajuntament de Barcelona. 

 

  El Sr. LAPORTA indica que els incompliments del compromisos adquirits 

amb Barcelona per part del govern de l’estat tenen un greu impacte sobre les finances 

municipals i, per tant, en els serveis a les persones. Es constata la manca de 

finançament reiterada per part de l’estat en àmbits diversos, entre els quals el conveni 

de capitalitat, la biblioteca provincial, el finançament de les grans institucions 

culturals consorciades, aportacions al sistema de transport públic, infraestructures 

d’accessos viaris i ferroviaris al Port de Barcelona, obres de les estacions de La 

Sagrera i de Sants, entre altres. 

  En definitiva, assenyala que es tracta de multitud d’incompliments 

pressupostaris i actuacions pendents d’execució, i consideren oportú, en 

conseqüència, formular aquest prec al govern amb la demanda que es busquin 

mesures compensatòries als incompliments a què s’ha referit, concretament la cessió 

de la propietat del Palau del Lloctinent. 

 

  El Sr. CIURANA anuncia l’acceptació del prec, i remarca que la qüestió del 

Palau és una constant en els programes electorals de molts dels grups municipals i 

també dels programes de govern i les negociacions que s’han fet amb el govern de 

l’estat. Justifica aquesta cessió en benefici de la unitat de gestió de l’espai de la plaça 

del Rei, atès que l’edifici del Palau Reial allotja la capella de Santa Àgata, el Tinell i 

el palau del Lloctinent, antiga seu de la Corona d’Aragó. 

  Es compromet novament, doncs, a reiterar, per carta si convé, la demanda 

de cessió, no només com a compensació pels incompliments pressupostaris, sinó per 

millorar la gestió d’un espai tan emblemàtic com la plaça del Rei. 

 

  El Sr. LAPORTA agraeix i es felicita per l’acceptació del prec.  

 

 d) Preguntes 

 

 Del Grup Municipal Socialista 

 

Pg 1.- (M1115/12779) Quina sortida té prevista l'alcalde amb Can Vies quan arribin les obres 

d'urbanització? 

 

  El Sr. COLOMÉ inicia la seva intervenció fent avinent que disposa d’una 

carta adreçada al Sr. Alcalde i a la Sindicatura de Greuges per veïns i veïnes de 

Sants, que exigeixen la paralització immediata de les obres de Can Vies, i l’enderroc 

de l’edifici a fi d’alliberar espai verd. 

  Es fa ressò de la desprotecció que senten aquests ciutadans i ciutadanes en 

comprovar que la institució que els representa els ignora, i que també ignora la 

legalitat. En conseqüència, pregunta a l’Alcalde quina resposta els pensa donar. 

 

  El Sr. ALCALDE respon que el govern continua en la mateixa línia 

adoptada a la zona. Puntualitza que hi ha tres fases establertes; d’entrada, la fase del 

carrer d’Antoni Capmany, que ja està acabada; la segona, la cobertura de les vies 

amb un passeig verd; i la tercera, que és la que afecta la urbanització de Can Vies, 

que serà controlada per una comissió de seguiment. 
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  Confirma que, respecte a aquesta tercera fase, prendran les decisions que 

convinguin en funció del diàleg i els acords a què s’arribi, també tenint en compte la 

legalitat. Per tant, descarta absolutament que es facin obres a Can Vies sense 

llicència. 

 

  El Sr. COLOMÉ replica amb dos exemples d’obres que es fan sense 

llicència: la Sagrada Família i a Can Vies; el primer cas es tracta d’un monument 

modernista i, el segon, és un monument a l’incompliment de les normatives, dels 

compromisos i a la manca d’autoritat democràtica. 

  Fa notar que l’Alcalde no es cansa de repetir que Can Vies té un expedient 

obert per obres il·legals, però al·lega no li atorguen credibilitat perquè el govern ha 

faltat massa vegades a la veritat pel que fa a aquest assumpte. 

  Defineix Can Vies com la tomba de l’autoritat democràtica i de la legalitat i 

vaticina que serà el mausoleu del Sr. Trias, no pas com a alcalde de la ciutat, sinó 

com a representant de l’autoritat democràtica perduda, dels valors que ell mateix i el 

govern asseguren que defensen. 

  Insisteix que no defensar el compliment de l’estat de dret és deixar de banda 

els dèbils, els qui no tenen altres eines per defensar-se, significa abandonar els veïns i 

les veïnes de Sants que confiaven que el seu ajuntament complia i feia complir les 

normes a tothom. 

 

  El Sr. ALCALDE planteja de qui és responsable que els dos exemples que 

ha citat el Sr. Colomé no tinguin llicència d’obres. En el cas de Can Vies, li pregunta 

si l’anterior govern municipal va decidir desallotjar l’edifici, i li recomana que faci 

memòria de la situació de Can Vies durant disset anys. Per tant, recalca que el govern 

municipal actual ha heretat un problema que venia d’antic i entén que el més 

enraonat fóra que el valoressin de quina manera es posen d’acord per solucionar-lo. 

  Convida el Grup del Sr. Colomé a ajudar en aquesta qüestió en comptes de 

dedicar-se a la retòrica acusadora; alhora que ratifica que no permetran il·legalitats a 

Can Vies, i dóna la raó al Sr. Colomé que cal donar respostes als veïns, als quals 

rebrà properament per explicar-los com faran les coses, des de la seriositat, el diàleg i 

el sentit comú. 

 

Pg 2.- (M1115/12780) Quin ha estat el criteri per assignar a la pista de gel de la plaça Catalunya 

recursos provinents de l'impost sobre les estades en establiments turístics? 

 

  La Sra. JAURRIETA pregunta pels criteris d’assignar recursos de l’impost 

turístic a la pista de gel de la plaça de Catalunya. 

 

  La Sra. RECASENS observa que ja han tingut ocasió de parlar d’aquest 

assumpte arran d’un prec del Grup d’ICV-EUiA; tanmateix, reitera que els recursos 

no es destinen a la pista de gel sinó a la millora de l’entorn, a la il·luminació, la 

dignificació de la carpa que allotja la pista i, sobretot, per aprofitar la instal·lació per 

promocionar els esports d’hivern, així com la retransmissió del Grand Prix de 

patinatge artístic que, a dia d’avui, ja té el 80% de l’aforament venut. Precisa que 

aquest esdeveniment significarà 1.360 hores de cobertura de televisió en 57 països i 

una audiència potencial de 160 milions d’espectadors, que a hores d’ara ja han 

confirmat les televisions de Rússia, Japó, Canada i la Xina. 
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  La Sra. JAURRIETA diu que la resposta de la Sra. Recasens no l’ha 

convençuda, sobretot perquè la justificació en funció de la promoció dels esports 

d’hivern, tenint en compte que el govern municipal va declinar presentar la 

candidatura de Barcelona als Jocs Olímpics d’Hivern no té cap fonament. 

  Puntualitza que el Grand Prix de patinatge artístic es farà al Fòrum i demana 

a la Tinent d’Alcalde que no pretengui confondre.  

  No obstant això, diu que no entenen com fan encaixar l’objectiu de 

descentralitzar el turisme en tots els Districtes de la ciutat i, a canvi, situen el reclam 

a la plaça de Catalunya, la més cèntrica de totes. 

  Diu que no han fet saber a què es destinen els recursos de la taxa turística ni 

als grups municipals ni a la ciutadania, tot i que han pogut comprovar que es 

distribueix en paquets de quaranta mil i de noranta mil euros; tanmateix, posa en 

relleu que el muntant que es destina a la pista de gel és de 243.000 euros i pregunta 

com ho poden justificar. En conseqüència, el seu Grup demana al govern un canvi de 

prioritats i que la inversió en els carrers i la rehabilitació d’edificis passi al davant de 

la pista de gel, que entén que s’inclou en el capítol de la promoció turística, atès que 

altrament no s’hi podrien destinar els recursos provinents de l’impost turístic. 

  Remarca que els beneficis que genera l’activitat turística han de revertir en 

la ciutat i en la ciutadania i no pas en benefici d’activitats privades. 

 

  La Sra. RECASENS reitera que no acaba d’entendre la polèmica generada 

entorn de la pista de gel, que compara amb les aportacions que també fa 

l’Ajuntament per a la il·luminació dels carrers per Nadal. 

  Insisteix que han volgut aprofitar l’actiu que els proporcionen els 

comerciants per promocionar la ciutat i el christmas shopping com fan moltes altres 

ciutats del món i, alhora, promocionar el Grand Prix de patinatge que, tot i com ha 

precisat la Sra. Jaurrieta se celebrarà en el Fòrum, es podrà seguir a través de 

pantalles des de la pista de gel. 

 

 Del Grup Municipal del Partit Popular 

 

Pg 3.- (M1115/12783) Quina és la raó de les moratòries per a l'entrada en vigor de l'ordenança de 

protecció, tinença i venda d¡animals i de l'ordenança de circulació de vianants i de 

vehicles, que el Govern municipal vol aplicar? 

 

  El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ es refereix a què han entrat en vigor les 

ordenances municipals d’animals i de circulació i que ambdues tenen en comú que 

alguns dels seus articles no seran aplicables fins al 2016, i pregunta pel motiu 

d’aquestes moratòries. 

 

  El Sr. ALCALDE respon que la finalitat de les moratòries és garantir el 

compliment d’allò que estableixen les ordenances, amb l’objectiu de poder informar 

la ciutadania sobre la norma a fi que vagin canviant els hàbits de les persones que no 

fan un bon ús de la ciutat. 

 

  El Sr. FERNÁNDEZ DÍAZ diu que comparteix aquest objectiu, però entén 

que no s’ha de començar la casa per la teulada. Així, demana que primer es faci 

pedagogia entre la ciutadania i, després, que s’aprovi la norma.  

  Sospita, però, que les raons que els porten a fer-ho així són, d’una banda, la 

poca convicció en les normes que promouen; i, d’altra banda, perquè l’Alcalde és 
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conscient del rebuig que crearan en molts barcelonins i, per tant, no vol que entrin en 

vigor abans de les eleccions municipals. 

  Posa com a exemple d’aquestes normes sotmeses a moratòria l’entrada en 

vigor del carnet cívic, que hauran de tenir les persones propietàries de gossos per 

poder portar l’animal deslligat en espais determinats, pendents de definir encara. 

Igualment, en el cas de l’ordenança de circulació, s’estableix una moratòria fins al 

2016 en l’obligació de les bicicletes a circular per les calçades, però, a canvi, es 

prohibeix que les motos circulin pel carril bus. 

  Conclou que l’Alcalde s’empara en les moratòries seguint la línia de 

reclamar el compliment de la legalitat en diferit, tal i com demostra el cas de Can 

Vies. 

 

  El Sr. ALCALDE observa que el regidor ha aprofitat la pregunta per 

barrejar-hi de tot, en conseqüència, respon centrant-se en l’enunciat. Assenyala que 

les ordenances són fruit de l’acord, i que en les dues a què es refereix s’han establert 

acords majoritaris, als quals no s’ha sumat el Grup del PP, i les moratòries també han 

estat fruit d’aquests acords. Ratifica que ajuden a la conscienciació de la ciutadania i 

nega que siguin fruit de la improvisació en cap cas. 

  Fa notar la paradoxa que el Grup del PP no doni suport a les dues 

ordenances esmentades però, a canvi, l’ajuntament de Madrid, governat pel seu 

partit, els les demana per copiar-les. 

  Precisa, quant a la possibilitat que les motos puguin circular pel carril bus, 

que tots els informes d’experts en seguretat que han sol·licitat ho desestimen. 

 

 e) Seguiment proposicions / declaracions de grup 

 

 Del Grup Municipal d’Iniciativa per Catalunya Verds-EUiA 

 

Únic.- (M1115/12788) Que el Govern municipal informi de les gestions realitzades i l'estat 

d'execució per donar compliment a la proposició presentat per aquest Grup municipal 

i aprovada en el Plenari del Consell Municipal de 28 de març de 2014, amb el 

contingut següent: El Plenari del Consell Municipal acorda que el govern municipal: 

1. Insti a Turisme de Barcelona que inclogui, en el termini més breu possible, la 

participació de CCOO i UGT, com a sindicats majoritaris, i la FAVB, com a 

federació representativa de les entitats veïnals de la ciutat, als òrgans de govern del 

Consorci Barcelona Turisme. 2. Iniciï el procés per tal de crear un consell de 

participació amb tots els agents socials i del territori implicats per tal de debatre, 

proposar actuacions i fer seguiment de les polítiques relacionades amb el turisme a la 

nostra ciutat. 

 

  El Sr. GOMÀ formula la pregunta de seguiment sobre la proposició del seu 

Grup orientada a repensar Turisme de Barcelona i redefinir el marc d’elaboració del 

conjunt de polítiques de turisme, donant entrada a tots els agents implicats i la 

creació d’un nou consell de participació. 

 

  La Sra. RECASENS reitera, atès que ja n’ha informat prèviament al Sr. 

Gomà, que al consell general de Turisme de Barcelona del proper 15 de desembre hi 

assistiran els sindicats CCOO i UGT i la FAVB com a membres observadors. 

  Igualment, ratifica el compromís de tirar endavant un pacte local pel turisme 

responsable, que volen establir mitjançant un procés concertat amb els agents públics 
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i privats que permeti aprovar unes línies mestres de desenvolupament de l’activitat 

turística, que siguin, alhora, les bases del futur Pla estratègic de Turisme 2015-2020. 

  Posa en valor Turisme de Barcelona com una eina publicoprivada molt 

efectiva per a la promoció turística de la ciutat, per la qual cosa es readaptarà en el 

procés de concertació amb tots els agents econòmics i socials de la ciutat a fi de 

posar les bases del futur pla estratègic.  

 

  El Sr. GOMÀ agraeix la informació i demana a la Tinent d’Alcalde que es 

mantinguin obertes les vies de diàleg sobre la concreció del procés de concertació, 

que deriva directament de la proposició del seu Grup aprovada en Plenari. 

  Precisa que hauran de concretar en quins espais i en quins termes es 

produeix la incorporació dels sindicats i de la FAVB en el marc de Turisme de 

Barcelona.  

  Igualment, considera irrenunciable l’establiment d’un calendari, fins a final 

de mandat, per confegir el nou àmbit de participació que ha de posar les bases 

estratègiques de futur. 

  Demana, doncs, concreció en tot aquest desplegament, que rebi l’impuls i 

l’aval del govern de la ciutat, i que sigui dialogat amb tots els agents implicats. 

 

  La Sra. RECASENS ratifica que el govern treballa en la línia que acaba 

d’esmentar el Sr. Gomà, i precisa que estan en ple procés de disseny de les 

plataformes de participació, de les quals en destaca la complexitat. 

  Concreta, en aquesta línia, que la posada en marxa de l’estratègia Barcelona 

Creixement, amb participació d’un gran nombre d’agents econòmics i socials 

implicats, va permetre acordar les trenta mesures del creixement econòmic a la 

ciutat, i en el marc del pacte local pel turisme responsable i sostenible pretenen 

establir unes bases per elaborar el nou marc estratègic. 

 

 

 MOCIONS 

 

 

 DECLARACIONS INSTITUCIONALS 

 

DI 1.-  Atès que fa varies dècades que se celebren a Barcelona diferents activitats 

en el marc del Dia en Memòria de les Víctimes d’accidents de trànsit; un 

esdeveniment que es va iniciar al Regne Unit l’any 1993 per iniciativa de 

l’associació Road Peace i que ràpidament es va estendre a altres organitzacions de 

víctimes d’accidents de trànsit sota l’auspici de la Federació Europea de Víctimes de 

Carretera (FEVR). 

  Atès que l’Organització de Nacions Unides a la sessió plenària del 26 

d’octubre de 2005 va declarar el tercer diumenge de novembre de cada any el Dia 

Mundial en Memòria de les Víctimes d’Accidents de Trànsit, enguany sota el lema 

―La velocitat mata, rebutja l’excés de velocitat‖. 

  Atesa l’acceptació cada vegada més gran per part d’institucions sobre la 

importància de la reducció del nombre de víctimes i la necessitat d’un reconeixement 

del sofriment que provoquen els sinistres de trànsit en les persones accidentades i el 

seu entorn familiar. 

  Atès que és un dia per recordar a les persones que pateixen per uns fets 

evitables, també és un bon moment per reflexionar sobre la magnitud d’aquesta greu 
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problemàtica i l’obligació individual i col·lectiva d’actuar, d’adoptar la ―visió zero‖ 

en les polítiques de seguretat viària i assumir com intolerables les víctimes al trànsit. 

  Atès que també és una dia per agrair i reconèixer la dedicació de les entitats 

que desinteressadament contribueixen a millorar la situació de les víctimes i que amb 

valentia, responsabilitat i convenciment treballen per acabar amb aquesta pandèmia. 

  El Plenari de l’Ajuntament de Barcelona acorda: 

  1. Donar suport a aquest Dia Mundial en Memòria de les Víctimes 

d’Accidents de Trànsit que, enguany, es va celebrar a Barcelona, i a la resta del món, 

el passat diumenge 16 de novembre. 

  2. Sensibilitzar la societat sobre la magnitud, l’impacte i les repercussions 

que els accidents tenen en les persones accidentades i el seu entorn proper. 

  3. Treballar en una Visió Zero en les polítiques de seguretat viària per fer de 

la nostra ciutat un entorn lliure d’accidents, adoptant un posicionament clar que 

aposti per la cultura de la prudència i la responsabilitat quan es condueix un vehicle a 

motor. 

  4. Acompanyar als ciutadans i ciutadanes que estan patint les conseqüències 

d’un accident, i recordar als barcelonins i barcelonines que poden ajudar activament 

a prevenir més desgràcies amb un comportament més respectuós amb la resta 

d’usuaris de la via. 

  5. Agrair a les associacions que donen suport a les víctimes, especialment 

l’Associació de Prevenció d’Accidents de Trànsit i Stop Accidents, la iniciativa de 

commemorar el Dia Mundial en Memòria de les Víctimes d’Accidents de Trànsit a 

Barcelona. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, aquesta declaració institucional que ha estat 

llegida pel Sr. Freixedes. 

 

DI 2.-  I. Atès que el Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona el 28 de 

novembre de 2008, va ratificar el seu compromís amb els drets recollits a la 

Convenció de Nacions Unides sobre els drets de les persones amb discapacitat i en 

vigor a l’Estat des del 3 de maig de 2008. Un text jurídic, amb rang de llei que 

implica un canvi en la manera d’entendre la discapacitat i obliga a modificar lleis, 

ordres, normatives que la contradiguin. 

  II. Atès que el 29 d’abril de 2014, es va publicar al DOGC, núm. 6612, 

l’Ordre BDF/130/2014, de 22 d’abril, per la qual s’estableixen els criteris per 

determinar la capacitat econòmica de les persones beneficiàries de les prestacions de 

serveis no gratuïtes i de les prestacions econòmiques destinades a l’atenció a la 

situació de dependència que estableix la cartera de serveis socials. 

  III. Atès que aquests criteris s’apliquen també en la determinació de la 

quantia de prestacions econòmiques de la cartera de serveis socials a què puguin tenir 

dret les persones en situació de dependència previstes a la Llei 39/2006, de 14 de 

setembre, de promoció de l’autonomia personal i atenció a les persones en situació 

de dependència, i desenvolupades per Reial Decret 727/2007, de 8 de juny. 

  IV. Atès que, tot i que aquesta Ordre només afectava els centres de titularitat 

pública i els centres concertats, el Govern de la Generalitat ha impulsat, la 

concertació de centres del sector de la discapacitat que abans estaven en règim de 

subvenció. 

  V. Atès que amb aquesta modificació es tindrà en compte els ingressos de 

les persones beneficiàries així com el seu patrimoni i les càrregues familiars i, per 

tant suposarà per a moltes persones triplicar la seva aportació. 
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  VI. Atès que la majoria de persones usuàries de residència i llar-residència 

han vist que el seu copagament ha augmentat d’un 30% a un 40%. I que això 

significa que les persones residents hauran de viure amb uns ingressos de 1.593 

€/any, que equival al 20% de l’indicador de la renda de suficiència de Catalunya 

(IRSC) segons l’esmentada Ordre; 132 € al mes per fer front a medicació, vestuari, 

calçat, ulleres, material ortopèdic, bolquers, productes higiene personal, transport, 

telèfon... 

  De conformitat amb l’article 60.6, 65, 73.5 i 101.1 del Reglament Orgànic 

Municipal de l’Ajuntament de Barcelona, els grups municipals sotasignants 

presenten al plenari del Consell Municipal la declaració institucional següent: 

  El Consell Plenari Municipal de l’Ajuntament de Barcelona: 

  Primer.- Instar al Govern de la Generalitat a revisar, de forma immediata, 

l’Ordre BSF/130/2014, per la qual s'estableixen els criteris per determinar la 

capacitat econòmica de les persones beneficiàries de les prestacions de servei no 

gratuïtes i de les prestacions econòmiques destinades a l'atenció a la situació de 

dependència que estableix la Cartera de serveis socials, i la participació en el 

finançament de les prestacions de servei no gratuïtes als efectes de recuperar els 

percentatges per determinar la quantitat mínima garantida per a despeses personals 

previstos a l'Ordre ASC/432/2007, de 22 de novembre, pel qual es regulen els preus 

públics i el règim de participació de les persones beneficiàries en el finançament dels 

serveis del Sistema per a l'Autonomia i l'Atenció a la Dependència (SAAD), en 

l'àmbit territorial de Catalunya i garantir que no s’aplicarà la retroactivitat de l'Ordre 

BSF/130/2014. 

  Segon.- Insta al Govern de la Generalitat a consensuar amb els grups 

parlamentaris, les entitats socials i les persones beneficiàries de la Llei per a la 

promoció de l’autonomia personal i atenció a la dependència una reforma del 

copagament als serveis socials que contempli els criteris per determinar la capacitat 

econòmica de les persones beneficiàries de les prestacions de servei no gratuïtes i la 

participació en el seu finançament, tot assegurant un còmput del patrimoni just i uns 

criteris equitatius que tinguin en compte les múltiples particularitats personals, 

ajustant-se a les directrius acordades entre l’Estat i les Comunitats Autònomes. 

  Tercer.- Demana que es garanteixi que les persones beneficiàries de la Llei 

per a la promoció de l’autonomia personal i atenció a la dependència tinguin recursos 

econòmics suficients per la seva autonomia personal i social. Quart.- Demana donar 

trasllat dels acords al Govern de la Generalitat i a tots els grups parlamentaris del 

Parlament de Catalunya. 

 

  S’APROVA, per unanimitat, aquesta declaració institucional que ha estat 

llegida per la Sra. Díaz. 

 

DI 3.-  La ciutat de Barcelona, tradicionalment, ha fomentat relacions polítiques i 

de cooperació amb ciutat de Palestina. 

  L’actual condició de Palestina d’estat observador és un reconeixement 

insuficient per assolir una resolució pacífica del conflicte. 

  El 30 d’octubre passat, Suècia va reconèixer oficialment l’Estat palestí, 

perquè es compleixen els criteris de dret internacional. Així es converteix en el 

primer país europeu que ho fa i se suma als 134 que ho han fet els últims anys (dels 

193 països que hi ha a l’ONU). 
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  La comissària de Política Exterior i Seguretat de la UE, Federica Mogherini, 

ha recolzat el reconeixement de l’Estat de Palestina, en una recent visita a Israel, i ha 

instat a reprendre el diàleg. 

  El passat dimarts 18, el Congrés de Diputats va aprovar una proposició per 

reconèixer Palestina com Estat, a la vegada que es demana un marc de pau i seguretat 

entre els estats israelià i palestí. 

  I el dimecres, el govern va acceptà un prec perquè ―l’alcalde de Barcelona 

insti al govern de l’Estat espanyol a reconèixer oficialment l’Estat de Palestina‖. El 

plenari de l’Ajuntament ha de manifestar solemnement aquesta demanda al govern 

de l’Estat. 

  D’acord amb el que estableixen els articles 60.6, 65, 73.5 i 101.1 del 

Reglament Orgànic Municipal, l’Ajuntament de Barcelona vol manifestar el seu 

posicionament i aprovar la declaració institucional següent: 

  El Plenari del Consell Municipal de l’Ajuntament de Barcelona acorda 

instar al govern de l’Estat espanyol a reconèixer oficialment l’Estat de Palestina. 

 

  S’APROVA aquesta declaració institucional que ha estat llegida pel Sr. 

Mestre amb el posicionament favorable de tots els Grups municipals excepte el del 

Partit Popular. 

 

DI 4.-  I. A Catalunya, al voltant d’un 20% de la població viu en situació de 

pobresa. A Barcelona prop de 297.000 persones es troben en aquesta situació 

  II. El Gran Recapte d'Aliments a Catalunya és una campanya de recollida 

d'aliments bàsics, que duen a terme simultàniament els quatre Bancs d'Aliments de 

Catalunya, per aconseguir que les persones més necessitades del nostre entorn rebin 

ajuda alimentària, però també serveix per donar a conèixer a tota la ciutadania la 

realitat d’aquest sector de la població que, arran de la crisi econòmica que estem 

vivint, ha anat creixent. 

  III. De gener a setembre d’enguany, el Banc d’Aliments de Barcelona ha 

atès les necessitats de 153.000 persones i 353 entitats, i compta amb 200 voluntaris. 

  IV. El Gran Recapte d'Aliments al 2013 va recollir 3.634.000 kg en més de 

1.900 punts de recollida i va comptar amb l'ajuda de 20.000 voluntaris. La fita per a 

l'edició d’enguany, la sisena, és tornar a superar els 3.000.000 kg gràcies a la 

col·laboració de 20.000 voluntaris. 

  D'acord amb el que estableixen els articles 60.6, 65, 73.5 i 101.1 del 

Reglament Orgànic Municipal, l'Ajuntament de Barcelona vol manifestar el seu 

posicionament i aprovar la declaració institucional següent: 

  El Consell Plenari de l’Ajuntament de Barcelona acorda: 

  Primer.- Refermar el nostre compromís amb l’eradicació de la pobresa i 

amb la sensibilització i mobilització de la ciutadania sobre la realitat de la pobresa a 

la nostra ciutat i al nostre país. 

  Segon.- Fer una crida a la participació de la ciutadania de Barcelona a 

l’edició d’enguany de la Gran Recapte, que es durà a terme avui divendres i demà 

dissabte als mercats municipals i als supermercats. 

  Tercer.- Promocionar la col·laboració de la ciutadania amb el Banc dels 

Aliments i la donació d’aliments nutritius de llarga durada, com ara llegums, 

conserves de peix, llet i oli, més enllà de la jornada d’aquest cap de setmana, a través 

de la web del banc dels aliments. 
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  S’APROVA, per unanimitat, aquesta declaració institucional que ha estat 

llegida pel Sr. Portabella. 

 

DI 5.-  El Consell de Ciutat, en la sessió plenària del dia 22 de novembre de 2010, 

va aprovar el dictamen sobre el Pla Estratègic de Turisme. En aquella ocasió, la 

iniciativa va partir del Consell mateix, arran de la importància creixent del turisme a 

la ciutat i de la voluntat d’aportar el seu punt de vista a un debat tan rellevant. Ara, la 

lectura d’aquest dictamen és més útil que mai, atesa la transcendència ciutadana que 

el fenomen turístic està adquirint darrerament. 

  A partir d’algunes de les reflexions que el Consell de Ciutat va fer públiques 

en el seu moment i tenint en compte la realitat actual, el Consell de Ciutat presenta la 

declaració següent: 

  1. El Consell de Ciutat considera que el model turístic ha de ser coherent 

amb el model de ciutat. En cap cas pot comportar canviar la seva fisonomia en favor 

d’una total despersonalització. Cal evitar precedents d’altres ciutats, com ara 

Venècia, que ha esdevingut un parc temàtic i ja no té veïns ni veïnes. No hem de 

permetre que el turisme provoqui transformacions irreversibles que desdibuixin el 

caràcter ciutadà de Barcelona. Això suposa fer compatibles les necessitats de la 

ciutadania i del turisme en àmbits tan diversos com l’ús de l’espai públic, la 

mobilitat, la xarxa de transports públics, les hores de descans i un llarg etcètera. 

  2. En l’actualitat, el turisme és una de les principals activitats econòmiques 

de la ciutat: beneficia sectors de la ciutadania molt diversos —comerç, transport, 

cultura, restauració, allotjament— i genera un nombre important de llocs de treball. 

Alhora, també contribueix al posicionament internacional de la «marca Barcelona» i, 

per tant, a la seva capacitat d’atracció de talent i inversió. Tanmateix, en aquests 

moments hi ha zones de la ciutat on la presència turística està generant tensions 

socials entre la població resident i la població flotant. 

  3. Malgrat les percepcions, cal aprofundir en la comprensió i diferenciar la 

massificació turística dels fets lligats a l’incivisme. Les actuacions incíviques són un 

fenomen més complex, el qual no només afecta la població visitant, malgrat 

l’augment recent de casos problemàtics. Volem incidir en el fet que tant els turistes, 

com el sector empresarial i la ciutadania tenen drets i deures compartits envers la 

ciutat de Barcelona. 

  4. El Consell alerta que el turisme, no obstant la seva capacitat per generar 

creixement econòmic, es troba condicionat per factors externs que no poden ser 

controlats pel govern municipal.  

  5. Des d’una perspectiva global sobre l’estructura productiva de la ciutat, cal 

que el desenvolupament de l’activitat turística vagi acompanyat d’una potenciació 

del conjunt de sectors econòmics productius d’alt valor afegit. Hi ha la percepció que 

a la ciutat l’activitat econòmica està molt enfocada cap al turisme. El Consell de 

Ciutat alerta que això pot ser un perill, tant des d’un punt de vista econòmic, com 

social, ja que no és recomanable que l’activitat econòmica d’una ciutat se centri 

només en un sector, el qual, a més a més, no es pot controlar d’una manera exclusiva. 

Cal tenir en compte que, sovint, l’ocupació que genera el turisme és estacional i 

precària. Per això, s’ha d’apostar decididament per l’estabilitat laboral i la 

professionalització del personal, així com per una millora de les condicions dels 

treballadors i treballadores del sector. 

  6. La ciutat de Barcelona té una relació ambivalent amb el turisme: d’una 

banda, és una font d’ingressos; de l’altra, però, genera tensions en alguns barris. S’ha 

vetllar per fomentar nous tractors turístics, però la realitat és que hi ha punts que 
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sempre seran un reclam turístic. Si bé és cert que el turisme genera riquesa, cosa que 

és molt positiva per a la ciutat, cal vetllar per garantir que la gent que viu a llocs molt 

massificats a causa dels visitants pugui tenir una vida de qualitat pel que fa al soroll, 

la circulació pel carrer, la varietat comercial, etcètera. 

  7. El Consell de Ciutat recomana articular d’una manera equilibrada el 

turisme a la ciutat, estudiant-ne el grau de concentració i la densitat per tal que 

ciutadania i visitants no entrin en conflicte. És clau incidir en la convivència i 

treballar en l’esponjament de l’activitat turística de qualitat a tota la ciutat, sense 

massificacions i evitant el monocultiu comercial que condueix a la desaparició del 

comerç de proximitat i dels establiments emblemàtics. 

  8. Cal vetllar perquè Barcelona no sigui només la destinació d’un turisme 

d’elit; els apartaments turístics legals i controlats són una bona manera de potenciar 

un turisme familiar i s’utilitzen a molts indrets d’Europa. Això no obstant, cal evitar 

que es concentrin excessivament als barris de Ciutat Vella, l’Eixample i Gràcia. 

  9. El debat sobre el turisme és un debat sobre ciutat, és un debat sobre el 

model de Barcelona i és un debat profund que s’ha de fer amb una visió a llarg 

termini. El debat sobre el model turístic no ha nascut ara, sinó que ja té uns quants 

anys de trajectòria, però ha arribat a un punt en què constitueix una de les 

preocupacions prioritàries dels ciutadans i ciutadanes. El Consell de Ciutat considera 

que un tema tan important i transcendent com aquest s’ha de tractar i debatre en 

profunditat entre els agents implicats: representants sindicals, veïnals i empresarials, 

no només del sector hoteler, sinó també representants del petit comerç. Així mateix, 

totes les forces polítiques amb presència al Consistori tenen el deure de treballar 

plegats per trobar-hi solucions. 

  De conformitat amb les atribucions del Consell de Ciutat i amb el que 

disposa l’article 36 de la Carta Municipal de Barcelona, l’article 18 de les Normes 

Reguladores de la Participació Ciutadana i l’article 3 del Reglament Intern, el 

Consell de Ciutat eleva al Consell Municipal les propostes següents: 

  Primer.- S’alerta que dependre en excés del turisme pot no ser beneficiós i 

que cal vetllar per mantenir un equilibri. S’ha de treballar per un model turístic 

responsable, de manera que la riquesa generada tingui com a finalitat el benestar de 

la ciutadania. Cal intervenir amb urgència, especialment en aquelles zones de la 

ciutat i en aquells moments de l’any en què aquest equilibri és extremadament fràgil. 

  Segon.- S’ha de continuar apostant per un model turístic cívic i de qualitat i 

per la captació d’un turisme responsable i respectuós amb els valors propis de la 

ciutat, que no comprometi la qualitat de vida dels veïns i veïnes, ni la sostenibilitat 

comercial i ecològica de Barcelona. 

  Tercer.- Cal reforçar i utilitzar les eines urbanístiques existents –com els 

plans d’usos- que permeten regular la implantació de determinades activitats en un 

territori, com els establiments de concurrència pública, l’hoteleria i altres activitats. 

Cal fer un inventari dels recursos de què disposa l’oferta turística de la ciutat, la qual 

cosa permetrà aplicar els mecanismes adients perquè l’oferta il·legal no hi tingui 

cabuda i no es fomentin el treball precari ni l’economia submergida. 

  Quart.- S’ha de garantir que el seguiment estratègic del Pla de Turisme de 

Barcelona 2015 tingui presents, a més dels operadors, els agents econòmics, socials i 

veïnals. D’aquesta manera es podrà vetllar, no només pel foment de l’ocupació –

inherent a l’activitat turística–, sinó pel foment d’una ocupació de qualitat i no pas 

precària. Hem de treballar per un model turístic cívic i de qualitat. 
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  S’APROVA, per unanimitat, aquesta declaració institucional que ha estat 

llegida pel Sr. Puigdollers. 

 

DI 6.-  Els Centres d’Internament d'Estrangers (CIE) són centres no penitenciaris 

on també s’interna les persones de nacionalitat estrangera extracomunitària que han 

estat detingudes per trobar-se en situació administrativa irregular –no tenir papers–, 

abans de ser expulsades definitivament de l'Estat. La seva existència deriva de la 

política migratòria comuna adoptada per la Unió Europea amb l'acord de Schengen 

de 1995, i administrativament depenen del Ministeri de l'Interior. Actualment n’hi ha 

set a tot el territori espanyol, un d’ells situat al parc logístic de la Zona Franca de 

Barcelona, que va entrar en funcionament l’any 2006. 

  El perfil majoritari són estrangers, alguns dels quals fa anys que viuen aquí, 

que en la meitat de casos no tenen cap mena d’antecedents penals i que es troben 

tancats en els mateixos espais i amb el mateix règim que altres persones estrangeres 

que han commutat el compliment d’una condemna per delictes, per l’expulsió al seu 

país d’origen. Per a molts es tracta, per tant, de l’aplicació de la pena més alta que 

preveu la legislació actual –la privació de llibertat– per una falta administrativa que 

no és constitutiva de delicte, una situació que confronta amb la Declaració Universal 

dels Drets Humans. A més, el CIE de Barcelona és exclusivament masculí, fet que 

comporta que en els casos d’internament de dones procedeixi un trasllat a les 

instal·lacions de València, que pot resultar traumàtic per a les persones i les famílies 

afectades. Entre els retinguts als CIE de tot l’Estat també hi ha menors, dones 

víctimes d'explotació sexual, refugiats, embarassades i persones malaltes. 

  La llei estableix una estada màxima de seixanta dies en aquests centres, 

prevista només per a casos excepcionals, mentre en paral·lel es desenvolupa el 

procediment administratiu per a l’extradició de les persones detingudes. Tanmateix, 

els CIE han demostrat al llarg d’aquests anys una seriosa manca d’efectivitat respecte 

a la funció que se’ls atribueix: les dades del 2013 ens demostrem que pràcticament la 

meitat dels internaments no acaben en expulsions, i en el cas de Barcelona de les 

1.584 persones que hi van ser retingudes se’n van expulsar 729, de manera que el 

54% dels internaments no van acabar en expulsió. Aquest fet imposa un 

qüestionament de la pròpia raó d’existir dels centres i dels motius pels quals s’interna 

durant aquest període persones que finalment poden regularitzar la seva situació o 

que per qüestions de dret internacional no poden ser retornades al seu país d’origen. 

  A més, en aquests vuit anys de funcionament del CIE de Barcelona s’han 

produït diverses situacions irregulars que han provocat la consegüent preocupació de 

la ciutadania i de les entitats de l’àmbit migratori i de defensa dels drets humans. 

S’han realitzat denúncies per abusos i agressions reiterades per part d'agents que 

custodien el centre. Els casos més extrems són les quatre morts que s’hi han produït 

en els darrers quatre anys, dues d’elles per suïcidi dels interns. Les altres dues van ser 

per infart agut de miocardi i per malaltia, extremadament infreqüents en homes 

joves. Cal extremar l'atenció per evitar que es puguin donar casos d’aquestes 

característiques en persones que estan sota vigilància policial. 

  Aquestes mateixes entitats han cridat l’atenció davant del que consideren 

com a una manca de tutela judicial i d’instruments necessaris per garantir els drets 

fonamentals dels interns: unes condicions mínimes d’habitabilitat, una atenció 

mèdica adequada, la falta d’intimitat (els interns comparteixen les cel·les entre vuit 

persones) o que les dificultats per comunicar-se amb l’exterior de les persones 

retingudes amb les seves famílies i l’exterior. En conjunt, s’ha denunciat i evidenciat 

que cal millorar els mecanismes de transparència i de rendició de comptes a la 



Ref: CP 16/14 

V: 12/12/14     PAG. 61 

societat, fins al punt que es dificulta l’entrada regular d'entitats, representants 

polítics, dels mitjans de comunicació o del propi Síndic de Greuges per supervisar les 

condicions de les persones detingudes. 

  Arran de tot el descrit, des de la seva entrada en funcionament diversos 

representants del teixit associatiu i la societat civil han reclamat augmentar el control 

democràtic sobre el CIE, molts d’ells advocant directament pel seu tancament 

definitiu. En aquest sentit, recentment s’han produït importants mobilitzacions 

orientades a la visibilització i l’encerclament del CIE de la Zona Franca, convocades 

per la campanya Tancarem el CIE de Barcelona, formada per un gran nombre 

d’entitats de la ciutat, algunes de les quals membres del propi Consell de Ciutat. 

  Davant d’aquesta realitat, el Plenari del Consell de Ciutat vol posar de 

manifest i traslladar al Plenari del Consell Municipal: 

  – L’existència dels Centres d’Internament d’Estrangers no ha estat mai 

absent de polèmica i d’inquietud respecte al seu funcionament i fins i tot, en alguns 

casos, de desacord total sobre la seva existència. S’han conegut al llarg dels darrers 

anys nombroses situacions que generen molta incertesa i malestar sobre el seu 

funcionament i posen en dubte el compliment de les mínimes garanties per un 

col·lectiu de persones, veïns i veïnes de la nostra ciutat sense situació administrativa 

en regla, fet que suposa una infracció de caire administratiu, però no un delicte penal. 

  – Barcelona té el convenciment que la regulació o gestió dels moviments 

migratoris ha de basar-se inequívocament en el respecte escrupolós dels Drets 

Humans i en l’establiment de consensos entre l’Administració, les entitats de l’àmbit 

dels drets fonamentals i migració i les pròpies de les persones afectades. Per això 

rebutja qualsevol actuació que es fonamenti en el càstig, la reclusió sense garanties, 

la coacció o la repressió sobre les persones migrants, recordant que sovint ja viuen en 

una situació d’elevada exclusió i vulnerabilitat. 

  – Existeix una profunda preocupació per la realitat que descriuen les entitats 

i associacions que són coneixedores de les pèssimes condicions de vida de les 

persones internades per decisió judicial al CIE de Barcelona, així com per les 

múltiples denúncies que s’han produït arran de presumptes agressions i vulneracions 

de drets fonamentals. Els indicis i sospites existents són absolutament incompatibles 

amb un Estat de dret democràtic i requereixen d’una decidida intervenció per part 

dels poders públics per tal d’eradicar qualsevol pràctica abusiva. 

  – Cal un replantejament integral de les polítiques comercials, de cooperació, 

d’estrangeria, incloent-hi la figura de l’internament per a persones en situació 

administrativa irregular, així com d’asil i de fronteres, tant per part de l’Estat 

Espanyol com per part del conjunt de la Unió Europea, ja que en el seu conjunt són 

incapaces d’aportar una gestió dels fluxos migratoris coherent amb els principis 

inspiradors de la pròpia UE, i creiem que Barcelona pot contribuir a impulsar aquest 

replantejament. 

  – L’Ajuntament i el conjunt de la ciutat no poden ser aliens al debat sobre el 

funcionament i el futur del CIE de Barcelona i cal que s’hi impliquin activament. 

S’ha d’abordar en el si de la Comissió de treball sobre el CIE els aspectes relacionats 

amb la transparència de l’activitat i de les condicions del centre i, també, la 

possibilitat d’impulsar la signatura de convenis per la prestació de serveis 

d’assistència social als interns, així com organitzar visites de representants polítics i 

les entitats. Aquesta comissió ha d’estar formada per, a banda dels membres 

municipals i policials ja presents, representants de les associacions de Drets Humans 

i una persona en representació del Consell de Ciutat, i ha de ser convocada i 

dinamitzada amb prou freqüència per poder realitzar la tasca que se li assigna, en 
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coherència amb el compromís de reivindicar el paper de Barcelona com a ciutat 

capdavantera i referent en la defensa dels Drets Humans, la inclusió i la cohesió 

social. 

 

  S’APROVA aquesta declaració institucional que ha estat llegida pel Sr. 

Puigdollers amb el posicionament favorable de tots els Grups municipals excepte el 

del Partit Popular. 

 

 

  No havent-hi altres assumptes per a tractar, la Presidència aixeca la sessió a 

les catorze hores i quinze minuts. 


